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بنزين گران مي شود 
نمي شود...!

 نيازهاي 
ثبات ارزي

موض��وع گران��ي بنزي��ن اين 
روزه��ا دوب��اره در فض��اي 
عموم��ي كش��ورمان مطرح 
شده است. بر اساس انتظارات 
قبل��ي، مس��وولان دولت��ي با 
قدرت هرچ��ه تمامتر هرگونه 
افزاي��ش در قيمت اين كالاي 
استراتژيك را تكذيب كرده، اما 
مطابق تجربيات گذشته هر زمان كه تكذيبيه هاي مقامات 
مسوول درباره موضوعي بيشتر مي شود، امكان وقوع آن 
هم محتمل تر اس��ت. بنابراين نگراني افكار عمومي در 
خصوص گراني بنزين چندان هم بي دليل نيست. قيمت 
بنزين همواره يكي از نرخ هاي مرج��ع در اقتصاد ايران 
بوده است و هرگونه تحول در قيمت آن، گراني مجموعه 
كالا و خدمات را در پي دارد. از سوي ديگر، اقتصاد ايران با 
مجموعه اي از تناقضات ساختاري در خصوص نرخ بنزين 
روبه رواس��ت. از يك طرف افزاي��ش قيمت بنزين باعث 
گراني ساير اقلام شده و ناآرامي هاي گسترده اجتماعي و 
امنيتي را به دنبال دارد و از سوي ديگر، ارزان بودن قيمت 
بنزين در مقايسه با همسايگان ايران باعث شده تا قاچاق 
سوخت از ايران افزايش يافته و نوعي ناهنجاري در اقتصاد 
كشور شكل دهد. دولت هم با كسري بودجه گسترده اي 
مواجه است و همواره نيم نگاهي به نرخ بنزين و افزايش 
آن دارد. همه اين گزاره ها، تناقضاتي هستند كه دولت با 
آنها روبه رو است. اما ساختار اجرايي چگونه مي تواند اين 
تناقضات را حل كرده و به نفع اقتصاد و معيشت ايرانيان 

از آنها بهره برداري كند؟ 
1( به طور كلي سيستم و برنامه اقتصادي ايران با الگوهاي 
موجود در جهان تفاوت دارد و نمي توان نسخه هاي جهاني 
را براي اقتصاد ايران، تكرار كرد. طي 1سال گذشته قيمت 
اكثر كالاها در ايران چند برابر شده است. مثلا قيمت روغن 
خوراكي ناگهان از 9هزار تومان به بالاي 120هزار تومان 
رسيده است! منشأ تامين اين كالاها هم مهم نيستند، هم 
كالاهاي وارداتي و هم اقلام توليد داخل با افزايش قيمت 
چند برابري مواجه شدند؛ برخلاف ادعاهاي مطرح شده، 
دولت س��يزدهم هرگز نتوانسته در برابر نوسانات قيمتي 
در بازارهاي مختلف ايس��تادگي كند. اگر دولت اتوريته و 
شناخت درستي بر بازارها داشت و از ظرفيت هاي علمي 
و تخصصي كشور بهره مي برد، مي توانست بخشي از اين 
ادامه در صفحه 6 نوسانات را مهار كند.   

در اين ترديدي وجود ندارد كه 
بخش قابل توجهي از التهابات 
اخير بازار ارز به ش��رايط رواني 
و فض��اي ايجاد ش��ده در بازار 
بازمي گردد، يعني در شرايطي 
كه ما تغيير عمده اي در فضاي 
واقع��ي اقتصاد نداش��ته ايم، 
مي بينيم كه ناگهان قيمت ها با 
تغييراتي جدي مواجه مي شوند و همين موضوع مي تواند 
چالشي تازه در اقتصاد ايران بدل شود. در زمان هايي كه 
جامعه اميدوار به بهبود شرايط و ارتباط با دنيا و افزايش 
درآمدهاست، ما مي بينيم كه اين فضاي رواني كاهش يافته 
و خود را به وضوح در قيمت هاي موجود در بازار نيز نشان 
مي دهد، در مقابل اما هر گاه خبرهاي منفي و نااميد كننده 
منتشر مي شود، اين موضوع تاثير منفي خود در بازار را نيز 
نش��ان مي دهد. همين امروز اگر يك بررسي انجام شود 
مي بينيم كه ذخيره قابل توجهي از دلار و س��اير ارزهاي 
خارجي در خانه ها و صندوق هاي بانكي مردم وجود دارد 
كه صرفا از ترس اينكه ارزش پول شان كم شود نسبت به 

آن اقدام كرده اند. 
از س��وي ديگر همانطور كه گزارش هاي رس��مي نشان 
مي دهند، ما با روند گس��ترده اي از خروج سرمايه مواجه 
بوده ايم و همي��ن موضوع نيز به افزايش تقاض��ا براي ارز 
دامن مي زند. اگر ما شرايطي را فراهم مي كرديم كه مردم 
افقي روشن از ورود به توليد و سرمايه گذاري در بخش هاي 
مختلف داشتند، قطعا اين فضاي رواني نمي توانست تاثير 
بزرگي داشته باشد و منابع مالي به سمت اهداف اقتصادي 
كشور حركت مي كرد. اينكه بانك مركزي تلاش كند در 
كوتاه مدت بازار را مديريت كند يك بحث اس��ت و اينكه 
در بلندمدت و نگاه كلان چه ميزان از اين شرايط اساسا از 
سوي اين بانك قابل مديريت است يك بحث ديگر. ما در 
گام نخست بايد ارتباط مان با جهان را از طريق كنار زدن 
تحريم بهبود ببخش��يم، از سوي ديگر شرايط اجتماعي، 
اقتصادي و اجتماعي را به شكلي آرام كنيم كه نگاهي مثبت 
به آينده وجود داشته باشد و چه مردم و چه فعالان اقتصادي 
امكان پيش بيني آينده را پيدا كنند و در نهايت بايد مقدمات 
پيشرفت اقتصادي و جذب سرمايه جديد فراهم شود و رشد 
اقتصادي ما تداوم پيدا كند، با در كنار هم قرار گرفتن اين 
عوامل مي توان انتظار داشت كه شرايط بازار ارز به سمت 
ادامه در صفحه 6 آرامش حركت كند.  

عباس آرگونحسن مرادي
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 مايه تاسف است 
كه وزير زن نداريم

»تعادل« بررسي مي كند، كاهش نرخ ارز از اسفند تا تير

 فرشاد مومني: حذف يكي از دو قدرت 
امريكا يا چين به نفع ما نخواهد بود

»تعادل« در دو گزارش از روندها در  بازار سرمايه گزارش مي دهد

 بازار دلار و ارز
 بازار بي مشتري  

 ايران و منازعه 
امريكا و چين

 از قطع اميد سهامداران 
تا دخالت دولت در بورس

هرچند بر روي كاغذ، هيچ تحول كلاني در عرصه روابط 
خارجي صورت نگرفته و هنوز مشخص نيست كه آيا 
اساسا دو طرف قصدي براي از سرگيري مذاكرات براي 
احياي برجام را دارند يا خير اما به نظر مي رسد كه در 
روزهاي گذشته، شرايط در اقتصاد ايران به ثباتي نسبي 
رسيده و اين موضوع خود را در وضعيت بازار ارز نشان 
داده است. هرچند چند ماه قبل، دلار يك روند صعودي 

تازه را ثبت كرد و ركوردهاي جديد در اين حوزه خود را 
نشان دادند اما در سال جاري بازار با ثباتي نسبي همراه 
شده و نگاهي به وضعيت نرخ ارز در ماه هاي گذشته نيز 
آن را به خوبي نش��ان مي دهد. يكي از مسائلي حياتي 
و كليدي كه در اين زمينه بيش��ترين اهميت را دارد، 
لزوم ايجاد ثبات در بازار ارز است. همانطور كه فعالان 
صفحه 2 را بخوانيد اقتصادي بارها بر آن...  

بسياري از اساتيد اقتصادي و كارشناسان طي روزهاي 
اخير و پس از ب��روز رفتارهاي غيرمتعارف از س��وي 
كشورهاي شرقي مانند چين و روسيه به مقامات ايران 
تذكار داده اند كه از طريق موازنه سازي در روابط متوازن 
ميان كشورهاي غربي و شرقي امكان سوءاستفاده از 
كارت بازي ايران به قدرت هاي جهاني را سلب كنند. 

در واق��ع اين راهبردي اس��ت كه كش��ورهاي كمتر 
توس��عه يافته از طريق آن امكان سوءاستفاده از آنها را 
مسدود مي س��ازند. ايران هم پس از دوران مشروطه 
متوجه اهميت موازنه سازي شد و تلاش كرد از طريق 
ايجاد تعادل ميان مناسبات ارتباطي با قدرت ها منافع 
صفحه 7 را بخوانيد خود را تضمين سازد.   

 چرا فهم مكانيسم 
بورس مهم است؟

چرا فهم بورس و اطلاع 
از تحولات اين بازار براي 
صاحبان كسب و كارها 

مهم است؟ 
چون كم��ك مي كند 
كه فضاي كس��ب و كار 
مبتن��ي ب��ر اطلاعات 
درستي طراحي و اجرا 
شود. براي س��رمايه گذاري در بازار سرمايه ايران 
بايد فهم درس��تي از بورس داشت؛ به  طور كلي 
اصولي در بازار بورس وجود دارد كه با بررسي آنها 
مي تواند تصويري از بايدها و نبايدها در بورس به 

دست آورد.
 نخست( نخستين نكته مهم اين است كه افراد 
بايد اطلاعات مناسبي از ساير بيزينس ها داشته 

باشند. 
در واقع افراد از طريق آگاهي از ساير بيزينس ها 
مي توانند خ��ود را ارتقا بدهند. يك��ي از راه هاي 
مناسبي كه فرد بتواند به كس��ب و كاري غير از 
كسب و كار خود مسلط ش��ود، بورس است. در 
واقع بورس كمك مي كند ت��ا فضاي اقتصاد در 

ايران براي افراد روشن تر شود.
 دوم( بايد ابتدا به اين سوال جواب داده شود كه بازار 
جهاني صعودي است يا نزولي؟ ضمن اينكه بايد به 
اين سوال هم پاسخ داده شود در ايران پول پر بهره 
حاكم است يا كم بهره؟ اگر بازار جهاني صعودي 
باشد و در ايران پول پر بهره حاكم باشد، اتفاقي كه 
رخ مي دهد آن است كه روند بورس در ايران نزولي 
مي شود. علت اينكه بس��ياري از سرمايه گذاران 
ايراني در بورس ضرر مي كنند، آن است كه اغلب 
بورس ها در جهان نزولي است. در ايران هم براي 
نخستين بار )در خردادماه 1402( نرخ بهره بانكي 
با تورم مساوي بوده است. نرخ بهره تورم 2 درصد 
ب��وده و نرخ بهره بانكي هم نزديك به همين عدد 
است. اگر همين روند حفظ شود، و نرخ بهره بانكي با 
نرخ تورم مساوي باشد، اقتصاد ايران وارد دوره پول 
پر بهره مي شود. لازم است سرمايه گذاران هر ماه 
فاصله نرخ بهره بانكي با تورم را اندازه گيري كنند تا 

از ضرر و زيان بيشتر دور بمانند.
سوم( عامل مهم بعدي آن است كه سهم ها بايد 
بر اس��اس قيمت جهاني كالاهايي كه بيزينس 
به آنها مربوطند، بررسي ش��وند. لازم است فرد 
س��رمايه گذار از تورم جهاني آگاه باشد و قيمت 
كالاهاي مرتبط با سهم ها در بازار جهاني را رصد 
كند. بس��ياري از اق��لام در بازارهاي جهاني 30 
درصد كاهش قيمت داش��ته؛ طبيعي است كه 
در داخل هم سهام نزولي مي شود و سهامداران 
ضرر مي كنند. بخشي از اين موضوع ناشي از عدم 
اطلاع از وضعي��ت بازارهاي جهاني در خصوص 

كالاي مورد نظر است.
چهارم( بايد توجه داشت اقتصاد ايران گاز محور 
اس��ت و هر كس كه مي خواهد در بورس ايران را 
س��رمايه گذاري كند بايد به قيمت گاز در سطح 
جهان آگاهي داشته باش��د. در واقع بورس ايران 
واكنشي است به قميت گاز در سطح جهان. حتي 
اگر فردي بيزينسي داشته باشد كه گاز پايه نباشد، 
ام��ا تحولات صنعت گاز در فض��اي بورس ايران 
اثرگذار است و لازم است به اين گزاره توجه شود. 
افراد بايد به محيط بازي كل اقتصاد احاطه داشته 
باشند. اگر كسي به محيط بازي كل اقتصاد، اشراف 
نداشته باشد و فقط بخواهد بر روي يك بعد تمركز 
و معامله كند؛ از درك فضاي بورس عاجز است. 
بايد فضاي ب��ورس را درك كرد بعد تصميمات 
لازم را اتخاذ كرد. فضاي بورس را چطور مي توان 
درك كرد؟ با گزاره هايي كه تشريح شد از طريق 
آگاهي به شاخص هاي جهاني، نرخ گاز در سطح 
بين الملل، مكانيس��م گردش مال��ي در اقتصاد 

ايران و...
پنجم( آگاهي از گردش پول بازيگران اصلي در 
اقتصاد هم براي درك بورس بسيار مهم است. اين 
روند هم نيازمند تحليل گردش مالي در بازارهاي 
كشور است است، بايد آگاهي داشت كه پول در 
اقتص��اد مبتني بر چه گزاره هاي��ي گردش پيدا 
مي كند. تحليل اين داده هاي اطلاعاتي بس��يار 
دشوار است و نيازمند استفاده از تخصص بالاست. 
در اين صورت است كه افراد مي توانند نسبت به 
كسب و كار خود و بورس كشور فهمي پيدا كنند و 

حضو.ر موثري در اين بازارها داشته باشند.

محمدحسين اديب

يادداشت-1

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را
 با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست

 رييس كميته حمل و نقل هوايي مجلس: 
فرودگاه هاي زيان ده را با شعار عدالت اجتماعي ساختند

 پشت پرده حبس سرمايه 
در آشيانه هاي خالي

حدود يك م��اه پيش بود كه بخش��نامه پنهاني نرخ 
خوراك منتشر ش��د؛ نكته قابل توجه اينجاست كه 
اين نامه 15 ارديبهش��ت ماه به امض��اي معاون اول 
رييس جمهور رسيده بود و پس از 51 روز منتشر شد 
كه در اين 51 بورس ريزش��ي بود و پس از انتشار آن 
شاهد ريزش شديد ش��اخص كل بورس و سهام بازار 
بوديم. همين موضوع باعث شد كه دولتمردان دوباره 

گرد هم بياين��د و تصميمي براي نرخ خوراك بگيرند 
اما اين جلس��ه هم جوابگو نبود و نرخ خوراك همان 
رقمي كه پنهاني تعيين ش��ده بود ماند و اين مساوي 
است با تعطيلي بسياي از شركت ها به علت زيان. نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها به صورت محرمان��ه و در روز 
17 ارديبهش��ت ماه تعيين ش��ده بود اما اين مصوبه 
51 روز بعد در بازار منتش��ر شد كه بررسي اطلاعات 

نش��ان مي دهد در اين مدت به جز اف��راد داراي رانت 
همه در زيان بودند و تنها افرادي كه از رانت اطلاعاتي 
بهره مي برند توانستند شرايط بهتر و سودآوري داشته 
باشند. اغلب افراد داراي رانت در همان زمان يعني 17 
ارديبهشت ماه با سود بسيار بالا از دايره معاملات خارج 
شدند و بورس تهران پس از آن روزهاي منفي سخت 
و سنگيني را تجربه كرد.   صفحه 4 را بخوانيد

گروه راه و شهرس�ازي| آنگونه كه رييس كميته 
حمل و نق��ل هوايي مجلس تصريح كرده، س��اخت 
فرودگاه هاي زيان ده تحت فشارها، تفكرات بخشي، 
سليقه اي و ش��هري و قومي احداث شده اند نه از روي 
نيازسنجي يا بازاريابي! به گفته او، فرودگاه هاي زيان ده 

را با »شعار عدالت اجتماعي« ساختند.

به گفته اقتصاددانان برجسته كشور يكي از معضلات 
اقتصاد ايران نيت هاي خير اما بدون پش��توانه علمي 
سياسيون است. اين مساله در سطح نمايندگان مجلس 
حادتر نيز مي شود، چه آنكه اين نيت هاي خير محلي 
و استاني گاه به اغراض سياسي براي به دست آوردن 
راي مردم نيز آغشته مي شود و آنها در دوران انتخابات 

وعده هايي مي دهند و بالاجب��ار در دوران نمايندگي 
در مجل��س و به هنگام تدوي��ن و تنظيم بودجه هاي 
سالانه، وعده هاي بخشي و محلي خود را در لابي هاي 
بهارستان پيگيري مي كنند. از اين رو است كه با اين 
شيوه سياست ورزي، نه تنها منافع محلي مردم تامين 
صفحه 5 را بخوانيد نمي شود كه ...  



هرچند بر روي كاغذ، هيچ تحول كلاني در عرصه روابط 
خارجي صورت نگرفته و هنوز مشخص نيست كه آيا 
اساسا دو طرف قصدي براي از سرگيري مذاكرات براي 
احياي برجام را دارند يا خير اما به نظر مي رسد كه در 
روزهاي گذشته، شرايط در اقتصاد ايران به ثباتي نسبي 
رسيده و اين موضوع خود را در وضعيت بازار ارز نشان 
داده است. هرچند چند ماه قبل، دلار يك روند صعودي 
تازه را ثبت كرد و ركوردهاي جديد در اين حوزه خود را 
نشان دادند اما در سال جاري بازار با ثباتي نسبي همراه 
شده و نگاهي به وضعيت نرخ ارز در ماه هاي گذشته نيز 

آن را به خوبي نشان مي دهد.
يكي از مس��ائلي حياتي و كليدي ك��ه در اين زمينه 
بيش��ترين اهميت را دارد، لزوم ايجاد ثب��ات در بازار 
ارز اس��ت. همانطور كه فعالان اقتص��ادي بارها بر آن 
تاكي��د كرده اند، بي��ش از آنكه كاهش ن��رخ ارز براي 
اقتصاد مهم باشد، ثبات در نرخ آن اهميت دارد. يعني 
سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي براي آنكه بتوانند براي 
آينده خود برنامه ريزي كنند و نياز به آن دارند كه ثباتي 
در بازار خود را نشان دهد كه قابليت اتكا داشته باشد اما 
حركتي كه در سال هاي گذشته در اقتصاد كشور ثبت 
شده، مسير جداي از آن را نشان مي دهد. به اين ترتيب 
هرچند دولت در روزها و هفته هاي گذشته تلاش كرده 
كه اين طور القا كند كه بازار ارز به ثبات رسيده و روند 
كاهشي قيمت ها ادامه خواهد داشت اما همچنان در 
ميان فعالان اقتصادي اين نگراني وجود دارد كه با يك 
شوك جديد، شرايط بار ديگر تغيير كند. با اين وجود اما 
وضعيت قيمت ها در بازار نشان از آن دارد كه بر خلاف 
هفته هاي قبل، دلار فعلا مشتري چنداني ندارد. شنبه 
هفته جاري )۲۴ تير ماه( بازار ارز با ثبات نسبي قيمت 
نسبت به آخرين س��اعات معاملات در روز پنجشنبه 
هفته گذشته )۲۲ تير ماه(، كار خود را آغاز كرد، اما اين 
روند تا ديروز با ثبات و البته با نوسانات كم و نزولي بود. 
به عنوان مثال هر دلار امريكا در روز شنبه هفته جاري 
)۲۴تيرماه( در بازار آزاد )غيررسمي( به حدود ۴۹ هزار 
و ۷۰۰ تومان رسيده بود، اما همين نرخ تا روز يكشنبه 
با كاهش چند صد توماني مواجه شد. امروز اما به كاهش 
نرخ خود ادامه داد تا به قيمت ۴۹ هزار تومان برس��د، 
البته در ساعات گذشته اين نرخ همچنان نزولي بود و 
دلار تا لحظه انتشار خبر به كانال ۴۸ هزار توماني هم 
رس��يد. دلار ۴۸ هزار توماني تا ۴۸ هزار و ۵۰۰ توماني 
در روزهاي گذشته نيز همچنان مشتري ندارد و مردم 
بيشتر فروشنده هستند تا خريدار. يورو نيز در نخستين 
روز اين هفته در حدود ۵۵ هزار تومان معامله شده بود، 
اما بعد از گذشت دو روز، يعني امروز نرخ آن با كاهش 
۵۰۰ تومان مواجه و ۵۴ هزار و ۵۰۰ تومان معامله شد.

درهم نيز از حدود ۱۴ هزار تومان در ابتداي هفته روي 
۱۳ هزار و ۵۰۰ تومان تا ساعات گذشته ايستاد و ساير 
ارزها نيز در بازار به تبعيت از دلار و يورو روند قيمتي كم 
نوساني و البته نزولي را تجربه كردند. البته نرخ حواله و 

اسكناس دلار و درهم در روزهاي گذشته از هفته جاري 
ثابت ماند و تغييري نكرد، اما قيم��ت يورو به صورت 
اسكناس و حواله كاهش يافت. هر دلار امريكا در مركز 
مبادله به صورت اسكناس و حواله بدون تغيير ۴۲ هزار 
و ۲۵۹ تومان و ۳۷ ه��زار و ۵۰۸ تومان قيمت گذاري 
شد و افزايش جزئي يك و دو توماني نسبت به روزهاي 
گذشته را تجربه كرده است. اسكناس درهم نيز بدون 
تغيير ۱۱ ه��زار و ۲۳۴ تومان و نرخ حواله آن ۱۰ هزار 
و ۲۱۳ تومان تعيين نرخ شد. يورو اما با كاهش قيمت 
نس��بت به ديروز و روزهاي گذشته مواجه شده است. 
هر اس��كناس يورو ۴۶ هزار و ۳۰۳ تومان و حواله يورو 
۴۲ هزار و ۹۴ تومان قيمت گذاري شد كه در مقايسه 
با روزهاي گذشته با افت چند صد توماني مواجه شده 

است.
نگاهي به روند قيمت ارز در ماه هاي گذشته نيز نشان از 
كاهش نسبي ميانگين قيمت دارد. نشريه الكترونيكي 
گزيده آمارهاي اقتصادي مربوط به اس��فند ماه سال 
گذشته منتشر شد. بر اساس اطلاعات موجود در اين 
نشريه كه درباره اطلاعات و آمارهاي اقتصادي و مروري 
بر تحولات در بخش هاي پولي و بانكي، تراز پرداخت ها 
و بازار سرمايه اس��ت. بر اساس اين گزارش ها، هر دلار 
امريكا در بازار غير رس��مي در اسفندماه ۱۴۰۱ با نرخ 
متوسط ۵۰۶ هزار ريال معامله شد كه نسبت به بهمن 
ماه ۱۳درصد افزايش را نش��ان مي دهد. همچنين در 
اين ماه هر دلار امريكا در سامانه معاملات الكترونيكي 
ارز با ۲۶.۸ درصد افزايش نس��بت به بهمن ماه به رقم 
۳۸۹ هزار ريال رس��يد. تحولات مذكور در حالي رقم 
خورده است كه وضعيت منابع و مصارف ارزي كشور 
به عنوان عوامل بنيادين موثر بر روند نرخ ارز طي اين 
دوره از شرايط مطلوبي برخوردار بوده و بانك مركزي نيز 
در جهت تحقق ثبات در بازار ارز سياست ها و اقدامات 
متعددي را در قالب تسهيل تامين ارز مورد نياز واردات 

پاسخگويي به تقاضاي خرد افراد، تعميق بازار رسمي و 
پيگيري مستمر سياست هاي معطوف به بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي كش��ور به انجام 
رسانده است. اين در حالي است كه در گزيده آمارهاي 
اقتصادي منتشر شده از س��وي بانك مركزي درباره 
تحولات بخش خارجي اقتصاد، درب��اره نرخ ارز آمده 
است كه در بهمن ماه سال ۱۴۰۱ هر دلار امريكا در بازار 
غيررسمي با نرخ متوسط ۴۴۷.۹ هزار ريال معامله شد 
كه نسبت به دي ماه ۹.۶ درصد افزايش را نشان مي دهد.

در گزيده آمارهاي اقتصادي منتشر شده از سوي بانك 
مركزي درباره تحولات بخش خارجي اقتصاد، درباره 
نرخ ارز آمده اس��ت كه در دي ماه سال ۱۴۰۱ هر دلار 
امريكا در بازار غيررسمي با نرخ متوسط ۴۰۸.۷ هزار 
ريال معامله ش��د كه نس��بت به آذرماه ۱۱.۱ درصد 
افزايش را نش��ان مي دهد. همچني��ن در اين ماه هر 
دلار امريكا در سامانه معاملات الكترونيكي ارز با ۳.۴ 
درصد افزايش نس��بت به آذر ماه به رقم ۳۰۶.۴ هزار 
ريال رسيد. تحولات مذكور در حالي رقم خورده است 
كه وضعي��ت منابع و مصارف ارزي كش��ور )به عنوان 
عوامل بنيادين موثر بر روند ن��رخ ارز( طي اين دوره از 
ش��رايط مطلوبي برخوردار بوده و بانك مركزي نيز در 
جهت تحقق ثبات در بازار ارز، سياس��ت ها و اقدامات 
متعددي را در قالب تسهيل تامين ارز مورد نياز واردات، 
پاسخگويي به تقاضاي خرد افراد، تعميق بازار رسمي و 
پيگيري مستمر سياست هاي معطوف به بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي كش��ور به انجام 

رسانده است.
به اين ترتي��ب دولت مانور خود ب��ر روي موفقيت در 
بازگرداندن ثبات به ب��ازار ارز را آغاز كرده و با توجه به 
آمار كاهشي روند رشد نقدينگي تاكيد دارد كه كاهش 
تورم نيز شدت خواهد گرفت. بر اساس اطلاعات موجود 
در اين نشريه كه درباره اطلاعات و آمارهاي اقتصادي 

و مروري بر تحولات در بخش هاي پولي و بانكي، تراز 
پرداخت ها و بازار س��رمايه اس��ت. در ۱۲ ماهه س��ال 
گذشته با كاهش نقدينگي مواجه شده ايم اما پايه پولي 
در همين بازه زماني افزايش يافته است. بررسي تحولات 
نقدينگي در اسفندماه سال گذشته نشان از تداوم روند 
كاهشي رشد اين متغير همچون ماه هاي گذشته بوده 
به گونه اي كه رشد نقدينگي از ۳۹ درصد در پايان سال 
۱۴۰۰ به ۳۱.۱ درصد در پايان س��ال گذشته كاهش 
يافت كه نشان دهنده دستيابي نسبي به رشد نقدينگي 
هدف تعيين شده براي پارسال )۳۰ درصد( بوده است. 
به اين ترتيب در پايان سال ۱۴۰۱ به واسطه اهتمام و 
تمركز بانك مركزي بر اجراي سياست كنترل مقداري 
رش��د ترازنامه بانك ها و افزايش نسبت سپرده قانوني 
بانك هاي خاطي، حج��م نقدينگي به رقم ۶۳۳۷۶,۸ 
هزار ميليارد ريال رسيد. در ادامه گزارش بانك مركزي 
درباره تحولات پولي و بانكي آمده است كه حجم پايه 
پولي در پايان س��ال گذش��ته مع��ادل ۸۵۹۹.۹ هزار 
ميليارد ريال نسبت به پايان سال ۱۴۰۰، رشدي معادل 
۴۲.۴ درصد داش��ته كه عمدتاً ناشي از افزايش بدهي 
بانك ها به بانك مركزي بوده است. البته تامين اعتبارات 
ارزي مورد نياز وزارت جهاد كشاورزي و وزارت بهداشت 
درمان و آموزش پزشكي توسط بانك مركزي به منظور 
جبران و هموارسازي آثار حذف تخصيص ارز ترجيحي 
به ترتيب براي واردات نهاده هاي كشاورزي، كالاهاي 
اساسي و دارو به واس��طه اجراي طرح مردمي سازي و 
توزيع عادلانه يارانه ها از ديگر عوامل موثر بر رشد پايه 

پولي در دوره مورد بررسي است.
همچنين، ضريب فزاينده نقدينگي نيز در پايان سال 
گذشته نسبت به پايان سال ۱۴۰۰، معادل ۷.۹ درصد 
كاهش يافت و به رقم ۷,۳۶۹ رس��يد. در پايان س��ال 
۱۴۰۱ هرچند رشد پايه پولي افزايش يافته ليكن اين 
امر به معناي تزريق پول پرقدرت به اقتصاد نبوده، بلكه 
با افزايش نسبت سپرده قانوني و كاهش ضريب فزاينده 
نقدينگي )در چارچوب برنامه پولي و اجراي سياست 
كنترل مقداري رش��د ترازنامه و جريم��ه بانك هاي 
متخلف از طريق افزايش نس��بت سپرده قانوني(، نياز 
بانك ها به ذخاير براي تأديه س��پرده قانوني نزد بانك 
مرك��زي افزايش يافته كه اين امر ب��ا توجه به ناترازي 
برخي از بانك ها و موسسات اعتباري منجر به افزايش 
بدهي بانك ها به بانك مركزي و افزايش پايه پولي شده 
است. )اين نحوه افزايش پايه پولي ريشه در درونزايي 

پول داشته و فاقد اثر فزاينده بر رشد نقدينگي است(.
آنچه ك��ه در اين ماجرا اهميت بيش��تري از آمارهاي 
دولتي خواهد داش��ت، وضعيت مردم و احساس آنها 
نسبت به تحولات اقتصادي است. اگر در اين روند تغيير 
رخ دهد، مي توان انتظار داشت كه موفقيت دولت نيز 
احساس شود اما در غير اين صورت احتمالا جدال بر سر 
آمارهاي اقتصادي و واقعيت هاي اقتصادي مردم ادامه 

پيدا خواهد كرد. 
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تاكيدرييسجمهور
برتكميلپروژههاينيمهتمام

رييس جمه��ور اظهارك��رد: در كن��ار تكمي��ل 
پروژه هاي نيمه تم��ام، موفقيت هاي حاصله در 
بازگرداندن واحدهاي تولي��دي و صنعتي راكد 
به چرخه توليد، علاوه بر كمك به رش��د و رونق 
اقتصادي، باع��ث احياي فرصت هاي ش��غلي از 
دس��ت رفته و ارتق��اي اميد و اعتم��اد عمومي 
مي ش��ود و به س��اير فعالان اقتص��ادي نيز اين 
اميدواري را مي بخش��د كه دول��ت در حمايت و 
پش��تيباني از رونق توليد عزم جدي دارد. سيد 
ابراهيم رييس��ي چهارش��نبه در جلس��ه هيات 
دولت از اس��تقبال پرش��ور م��ردم كهگيلويه و 
بويراحمد از دولت مردمي در جريان سفر دو روز 
گذش��ته رييس جمهور به اين استان تشكر كرد 
و گفت: همت جهادي همه دستگاه هاي مجري 
و حاكميتي در تكميل و به ثمر رساندن چندين 
پروژه مهم زيربنايي و خدماتي در حوزه هاي آب، 
برق، راه، پتروشيمي و درمان- كه تكميل بعضي 
از آنها نزديك به ۳۰ سال به طول انجاميده بود- 
علاوه بر به ثمر رساندن ثروت هاي قفل شده در 
اين پروژه هاي نيمه تمام، رونق و رشد اقتصادي 
را از طريق ايجاد زمينه جذب سرمايه هاي جديد 
به اس��تان ها موج��ب مي ش��ود. رييس جمهور 
همچنين اظهار داشت: در كنار تكميل پروژه هاي 
نيمه تمام، موفقيت ه��اي حاصله در بازگرداندن 
واحدهاي توليدي و صنعتي راكد به چرخه توليد 
نيز علاوه بر كمك به رشد و رونق اقتصادي، باعث 
احياي فرصت هاي شغلي از دست رفته و ارتقاي 
اميد و اعتماد عمومي مي ش��ود و به ساير فعالان 
اقتصادي نيز اين اميدواري را مي بخشد كه دولت 
در حمايت و پشتيباني از رونق توليد عزم جدي 
دارد. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنانش 
همه دس��تگاه ها به ويژه متولي��ان مديريت بازار 
كالا و خدمات مورد نياز مردم را به پايش مستمر 
و دقيق تر وضعيت فعلي و آت��ي بازار فراخواند و 
تصريح كرد: پيش بين��ي هر وضعيت احتمالي با 
توجه به مناسبت ها و ايام خاص و نيز احتمالات 
مط��رح ديگر ي��ك ضرورت بس��يار مه��م براي 
دستگاه هاي مسوول در اين زمينه است. رييسي 
در ابتداي س��خنان خود با تس��ليت فرارسيدن 
ماه محرم و ايام عزاي اباعبدالله الحس��ين )ع( و 
ياران باوفايش، دهه محرم را، دهه خودس��ازي و 
بازشناخت شخصيت والاي امام حسين )ع( اهل 

بيت عليهم السلام توصيف كرد.

توضيحاتوزيردفاع
دربارهپيشنهادعربستان
برايخريدپهپادايراني

وزير دف��اع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح گفت: 
جمه��وري اس��لامي در مرحل��ه اي از اقت��دار و 
توانمندي است كه كسي نمي تواند تهديدش كند 
و نقش آفريني منطقه اي و بين المللي دارد كه آن را 
دنبال مي كند. امير محمدرضا آشتياني در حاشيه 
جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار كرد: 
در مباح��ث مربوط به رواب��ط بين الملل همانطور 
كه وزارت خارجه برايش برنام��ه دارد وزارت دفاع 
هم در اين مسير مسووليت هايي را دنبال مي كند. 
كش��ورهاي امريكاي لاتي��ن از اهمي��ت ويژه اي 
برخوردارند، علتش اين اس��ت كشورهايي كه در 
محور مقاومت هستند و مستقل هستند و در مسير 
مبارزه با سلطه طلبي يكجانبه گرايي امريكا قرار دارند 
هميشه مورد توجه ما هستند. وي ادامه داد: ما تلاش 
مي كنيم كه در ابعاد مختلف اين كشورها را حمايت 
كنيم. سفر رييس جمهوري به منطقه امريكاي لاتين 
را چند وقت پيش شاهد بوديم و الان هم كشورهاي 
مستقل آن منطقه تمايل زيادي دارند كه با ما ارتباط 
و تعامل داشته باش��ند.  وزير دفاع با اشاره به ديدار 
اخير خود با همتاي بوليويايي يادآور شد: ما در دنيا به 
گونه اي رفتار كرديم كه مورد توجه هستيم. صداقت 
جمهوري اسلامي و استحكام نظام و حضورش در 
مناطق مختلف و قدرت منطقه اي ما همه نشان از 
اين دارد كه كشورهاي ديگر تمايل زيادي دارند با 
جمهوري اسلامي رابطه داشته باشند، كشور بوليوي 
مستقل است و تلاش مي كند كه در ابعاد فناوري، 
علم و دان��ش و امور صنعتي توس��عه يابد و ما هم 
كمكش مي كنيم.  آشتياني در پاسخ به اين پرسش 
كه پيش��نهاد خريد پهپاد از عربس��تان داشته ايم 
يا نه، اظهار كرد: اينگونه نيس��ت كه بخواهيم يك 
كشور خاص را مورد توجه قرار دهيم ، ولي ما چون 
قدرت پهپادي در دنيا هس��تيم، قطعاً اين موضوع 
نقش مهمي در قدرت نظامي، كشاورزي، صنعتي 
دارد و غالب كشورها به دنبال اين هستند كه براي 
ارتقاي توان دفاعي خود بيايند و از پهپاد اس��تفاده 
كنند.  وي در پاسخ به پرسشي درباره دستاوردهاي 
آم��اده رونمايي اظهار كرد: م��ا در ابعاد مختلف در 
حوزه هاي شناوري، پهپادي، بالگردي و رزم زميني 
و ساير موارد با توجه به ماموريتي كه وزارت دفاع در 
پشتيباني از نيروهاي مسلح دارد و ارتباطي كه ما با 
شركت هاي دانش بنيان داريم به دنبال اين هستيم 
كه توليد تس��ليحات جديد يا ارتقاي س��لاح هاي 
قبلي را در دستور كار داشته باشيم. آشتياني درباره 
آخرين وضعيت ناوشكن دماوند نيز، اظهار كرد: اين 
يك مسيري را طي مي كند كه وزارت دفاع، ارتش 
و س��تادكل دارند آن را دنبال مي كنند و به زودي 
اخبارش را اعلام مي كنند. وزير دفاع در واكنش به 
قصد امريكا براي اعزام ناوهاي بيشتر به تنگه هرمز، 
گفت: امري��كا كارهاي خودش را دنبال مي كند اما 
اساسأ جمهوري اس��لامي در مرحله اي از اقتدار و 
توانمندي است كه اصلًا كسي نمي تواند ما را تهديد 
كند. جمهوري اسلامي نقش آفريني منطقه اي و 

بين المللي دارد كه آن را دنبال مي كند.

مهلتخريداقلامطرح
كالابرگتاچهزمانياست؟

از زمان اجراي مرحله جديد طرح كالابرگ الكترونيكي و 
افزايش ۲۰ درصدي اعتبار يارانه سه دهك كم درآمدي 
استقبال خانوارها از طرح كالابرگ افزايش يافته و روزانه 
ت��ا ۷۰ هزار خريد در قالب كالابرگ در كش��ور صورت 
مي گيرد. به گفته مج��ري طرح كالابرگ الكترونيك، 
بازه زماني و مهل��ت دوره خريد با كالابرگ الكترونيك 
از نيمه هر ماه تا نيمه ماه بعد اس��ت و در صورت خريد 
خ��ارج از اين مدت زمان، اعتبار براي ماه بعد حس��اب 
مي شود. با گسترش شبكه توزيع و آشكار شدن مزاياي 
طرح كالابرگ الكترونيكي براي يارانه بگيران استقبال 
از اين طرح ملي روند صعودي داشته است. از ۱۳ خرداد 
ماه و همزمان با اجراي مرحل��ه جديد طرح كالابرگ 
الكترونيكي تا ۱۱ تير ماه بي��ش از ۵۰۰ هزار خانوار از 
طرح كالابرگ الكترونيكي استقبال كرده اند و بر اساس 
گزارش ها روزان��ه تا ۷۰ هزار خريد در قالب كالابرگ از 
ميان ۱۱ قلم كالاي اساسي پيش بيني شده در سراسر 
كشور انجام مي گيرد. آن طور كه هادي كاشف � مجري 
طرح كالابرگ الكترونيكي گفته تعداد خانوارهايي كه از 
كالابرگ الكترونيكي استفاده مي كنند، افزايش يافته و 
حدود ۴ برابر شده است. وي سهولت خريد يارانه بگيران، 
گستردگي شبكه فروش و فروشگاه هاي فعال، عدم اجبار 
به استفاده از يك كارت بانكي خاص توسط مردم و عدم 
افشاي اطلاعات در هنگام اجراي فرايند خريد را در كنار 
افزايش اعتبار تشويقي از امتيازات مهم طرح كالابرگ 
الكترونيك و ش��بكه ملي اعتبار عن��وان كرد. مجري 
طرح كالابرگ الكترونيك مهلت دوره خريد با كالابرگ 
الكترونيك را از نيمه هر ماه تا نيمه ماه بعد ذكر كرده و 
گفت: براي استفاده از افزايش اعتبار ۲۰ درصدي و مبلغ 
۸۰ هزار تومان بايد خريدهاي كالابرگي يارانه بگيران از 
ساعت ۱۲ ظهر پانزدهم هر ماه تا ۱۲ ظهر پانزدهم ماه 
بعد انجام شود. به عنوان مثال براي خريد كالابرگي تير 
ماه و مرداد ماه در بازه زماني س��اعت ۱۲ ظهر ۱۵ تير تا 
ساعت ۱۲ ظهر ۱۵ مرداد فرصت خريد پيش بيني شده 
و در صورت خريد خارج از اين مدت زمان، اعتبار براي ماه 
بعد حساب مي شود. مجري طرح كالابرگ الكترونيك 
همچنين به استقبال مردم از كالاهاي اساسي پيش بيني 
شده اش��اره كرد و گفت: بيشترين استقبال مردمي از 
تخم مرغ، ماكاروني، روغن و برنج و قند و شكر بوده است. 
در حال حاضر تعداد فروشگاه هاي فعال در طرح ملي 
كالابرگ الكترونيك به ۷۵ هزار فروشگاه افزايش يافته 
و نقاط دوردست و شهرهاي كوچك در حال پيوستن 
به اين طرح بزرگ ملي هس��تند. مرحله جديد طرح 
كالابرگ الكترونيكي به دنبال تاكيدات رييس جمهوري 
و به منظور تأمين سبد غذايي خانوارهاي كم درآمد و 
كمك به مهار تورم و ثبات بازار ب��ه اجرا درآمد. در اين 
مرحله خانوارهاي دهك يك تا سه كه يارانه ۴۰۰ هزار 
توماني دريافت مي كنند، در صورتي كه ۷۰ درصد مبلغ 
يارانه خود كه ۳۲۰ هزار تومان مي شود را صرف خريد 
كالاهاي اساس��ي پيش بيني شده در اين طرح كنند، 
مي توانند از افزايش ۲۰ درصدي يارانه كه مبلغ ۸۰ هزار 
تومان است بهره مند شوند. در واقع شرط برخورداري از 
افزايش اعتبار ۸۰ هزار توماني آن است كه حداقل ۳۲۰ 
هزار تومان خريد در بازه زماني پانزدهم ماه تا پانزدهم 
ماه بعد صورت پذيرد. در اين طرح ۱۱ قلم كالاي اساسي 
شامل شير كم چرب، پنير، ماست پگاه، مرغ، تخم مرغ، 
روغن مايع، ماكاروني، قند و شكر،  برنج ايراني، حبوبات 
وگوش��ت منجمد گوس��اله جهت عرضه به خانوارها 
پيش بيني شده است و خانوارهاي مشمول مي توانند با 
نصب برنامه »شما« يا شماره گيري #۱۴۶۳٭۵۰۰٭ 
از محل فروشگاه هاي ارايه كننده خدمات و باقي مانده 
اعتبار خود مطلع ش��وند. در حال حاضر فروشگاه هاي 
رفاه، افق كوروش، هايپرمي، ديلي ماركت، جانبو، گندم، 
 دهفت و وال ماركت به عنوان هش��ت فروشگاه بزرگ 
زنجيره اي در اين طرح ملي مشاركت دارند و خانوارها 
مي توانند مايحتاج مورد نياز خود را از بين ۱۱ قلم كالا 
انتخاب و از هر فروشگاه يا سوپرماركتي كه مدنظرشان 
بود تهيه كنند، بنابراين الزامي نيس��ت كه تمام مبلغ 
يارانه را تنها از يك فروشگاه خريد كنند، حتي بسته به 
ميزان مصرف خود مي توانند چند قلم را از يك فروشگاه 
و اقلام ديگر را از فروشگاه يا سوپرماركت ديگر كه به اين 
طرح متصل هستند، تامين كنند. پيش تر وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي از احتمال ايجاد تغييراتي در طرح 
كالابرگ خبرداده و گفته بود: قرار اس��ت تغييراتي بر 
حس��ب دس��تور معاون اول رييس جمهوري به عمل 
آوريم كه در حيطه كارشناسي است و پس از انجام و تاييد 
مراجع صاحب نظر ابلاغ خواهد شد. در طرح كالابرگ 
الكترونيك، اعتبار همه خانوارهاي يارانه بگير شارژ شده و 
مي توانند يك ماه زودتر از دريافت يارانه نقدي، با كارت 
بانكي سرپرست خانوار از اين اعتبار جهت خريد ۱۱ 
قلم كالاي اساسي مشمول طرح استفاده كنند. خريد 
در اين طرح كاملا اختياري اس��ت و دولت بنا ندارد 
يارانه نقدي را حذف كند؛ لذا مردم و خانوارها مختارند 
كه كالابرگ الكترونيكي يا يارانه نقدي را انتخاب كنند 

و خريد خود را به شكل اعتباري انجام دهند.

كاهش۲۷،۶درصدي
بدهيهایخارجيايران

نشريه الكترونيكي گزيده آمارهاي اقتصادي مربوط 
به اس��فند ماه س��ال گذشته منتشر ش��د. بر اساس 
اطلاعات موجود در اين نش��ريه كه درباره اطلاعات و 
آمارهاي اقتصادي و مروري بر تحولات در بخش هاي 
پولي و بانكي، تراز پرداخت ها و بازار س��رمايه است. 
در بخش تراز پرداخت هاي اين گزارش، آمده اس��ت 
كه مانده بدهي هاي خارجي كش��ور در پايان اسفند 
ماه سال گذش��ته حدود ۶.۳ ميليارد دلار بود كه در 
مقايسه با پايان اس��فند ماه سال ۱۴۰۰ معادل ۲۷.۶ 
درصد كاهش را نش��ان مي دهد. از اين ميزان بدهي 
۲۸.۵ درصد )معادل ۱.۸ ميليارد دلار( به بدهي هاي 
كوتاه مدت و ۷۱.۵ درصد )معادل۴.۵ ميليارد دلار( به 

بدهي هاي بلندمدت اختصاص داشته است. 

كاهش نرخ ارز از اسفند تا تير

محمدباقر قاليباف، رييس مجلس شوراي اسلامي: 

بازاردلاروارز،بازاربيمشتري

مايهتاسفاستكهوزيرزننداريم
رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: مايه تأسف است كه 
از ما مي پرسند چند وزير و نماينده تان خانم هستند و ما 
مي گوييم وزير زن كه نداريم، و فقط ۱۶ نماينده زن داريم.

محمدباقر قاليباف در جمع دختران تش��كل هاي بسيج 
دانشجويي سراس��ر كشور اظهار داش��ت: من در جريان 
حوادث اخير سال گذشته در دانشگاه ها بودم و با تمام وجود 
درك مي كنم كه شما چگونه از اسلام و انقلاب دفاع كرده 
و كساني كه آگاهانه و ناآگاهانه به دنبال براندازي بودند را 

نااميد كرده و آنها را با شكست مواجه كرديد.
وي ادامه داد: اوج اين موضوع آنجا بود كه كشورهاي غربي و 
اتحاديه اروپا بعد از شكست در اين پروژه، بسيج دانشجويي 
را تحريم كرد و اين نشان از عملكرد صحيح و دقيق شما دارد. 
چنانكه امام)ره( نيز فرمودند ببينيد دشمن كجا را هدف 
گرفته است. بنده نيز بعد از اين تحريم، در يكي از نطق هاي 
خود در صحن علني مجلس از بسيج دانشجويي كشور براي 

اقداماتي كه در اين مدت كردند تشكر كردم.
ريي��س مجلس تصريح كرد: روزي در س��الگرد ش��هيد 
طهراني مقدم در ستاد هوايي نيروي سپاه سخنراني داشتم 
و گفتم شمال اتوبان هوافضا است و جنوب اتوبان نيز ايران 
خودرو قرار دارد. وضع افتضاح ما در صنعت خودرو از قيمت 
و كيفيت در پايين اتوبان است، درحالي كه بيش از ۴۰ سال 
از انقلاب گذشته است، البته ما ايران خودرو را نماد انقلاب 
نمي دانيم، بلكه هوافضا كه در شمال اتوبان مايه افتخار است 
را نم��اد انقلاب مي دانيم. چرا امروز بايد هم پول زياد براي 
خودرو بدهيم، هم در جاده افراد از دست بروند. حوزه خودرو 
به گونه اي اس��ت كه دولت و مصرف كننده و توليدكننده 
ناراضي اس��ت. مديري��ت اين حوزه به گونه اي اس��ت كه 

توليدكننده بدهكار، دولت منفعل و مردم معذب هستند.
قاليباف خاطرنش��ان كرد: خيلي ه��ا معتقدند قاليباف 
نمي تواند با افرادي بزرگ تر از خودش كار كند، حتي زماني 
كه سي سال سن داشتم. چون به جوانگرايي معتقد بودم. 
زمان شهرداري، شايد فقط يك يا دو معاون بزرگ تر از خودم 
داشتم. شهردار يكي از مناطق تهران را يك فرد ۲۶ساله قرار 
دادم كه انتقاد شد و به آنها گفتم من در زمان جنگ كمتر از 
اين سن را داشتم و توانستيم كار را به پايان برسانيم. بعد يك 

فرد ۲۶ساله در آرامش نمي تواند مديريت كند؟
وي با بيان اينكه برخي درباره حكمراني نو سفسطه مي كنند 
و فكر مي كنند حكمراني به معناي تغيير قانون اساس��ي 
است. اين برداشت غلطي است، تصريح كرد: حكمراني از 
قضا درباره چگونگي خدمات به مردم، مثل نوع مديريت آب 
و انرژي، و نگاه مديران به آن است و به معناي تغيير اصول 

نيست و معتقديم راه نجات ما اعتقاد به ولي فقيه و استفاده 
از انديشه سياسي امام )ره( است. همه اين آرمان ها، نظام 
جمهوري اسلامي را شكل داده. اما بايد اصول مديريتي و 
بروكراسي آن را اصلاح كنيم و اگر نتوانيم آن را اصلاح كنيم، 

در نگاه هاي اعتقادي افراد هم اثر خواهد گذاشت.
رييس مجلس عنوان كرد: يك��ي از عزيزان گفتند اگر آقا 
نمي گفتند انقلابي، ما قبول نداشتيم اين مجلس انقلابي 
است. من توضيح مي دهم چرا اين مجلس انقلابي است. ما 
بايد تحليل مان دقيق باشد. ما براي ارزيابي يك مجموعه 
بايد براساس عملكرد در نظر بگيريم و از قضا عملكردها را 

طبق وظيفه بسنجيم. وظيفه مجلس قانونگذاري است.
وي ادامه داد: در سه سال قبل، وقتي توفيق پيدا كردم كه به 
مجلس بيايم، به مردم گفتم با همين فهرستي كه به مجلس 
آمده است تعهداتم را انجام مي دهد. با اينكه مجلس مثل 
ديگر دستگاه ها نيست؛ در مجلس همه نماينده اند و تصميم 
خودشان را دارند. با اين حال من در گفت وگوي تلويزيوني 
مردادماه ۹۹ نقشه راهي را مطرح كردم و در اين سه سال 
به بيش از ۸۰درصد آن وعده ها عمل شد و همه تبديل به 
قانون شدند. اگر حضرت آقا اين مجلس را انقلابي مي دانند 
و مي گويند نقشه راه داشته، به دليل تصويب قوانين كليدي 

و راهبردي است.
قاليباف گفت: قانون ساخت چهار ميليون مسكن پيش 
از روي كارآمدن اين دولت در مجلس تصويب شد و بر آن 
تأكيد كرديم كه دولت هيچ تصدي گري در آن نداشته باشد 
و تنها وظيفه دولت اين باشد كه زمين هاي اضافي خود را در 
اختيار مردم قرار دهد و در كنار آن با دادن مجوز و تسهيلات، 

گرفتاري ساخت مسكن را براي مردم كاهش دهد.
رييس مجلس تصري��ح كرد: در مجل��س تلاش كرديم 
حاشيه نشيني را نيز ساماندهي كنيم، چراكه با تجربه حضور 
در شهرداري و ناجا مشكلات عمومي جامعه را مي شناختيم. 
ازاين رو قانوني در مجلس تصويب كرديم كه زمين هايي كه 
مردم مستضعف سال ها قبل در آن خانه ساخته اند اما سند 
ندارند، در صورت تعلق اين زمين ها به دولت - كه بيش از 
۹۰درصد آن نيز متعلق به دولت است - با قيمت روز منطقه 

به آنها واگذار شود.
وي ادامه داد: مجلس با يك مصوبه در سال گذشته در كشور 
۶ ميليون نفر را بيمه كرد. دولت نيز در اين زمينه با مجلس 
همكاري كرد و بيش از ۵ ميليون نفر از ۶ ميليون نفري كه 

بيمه سلامت نداشتند تحت پوشش قرار گرفتند.
قاليباف خاطرنش��ان كرد: براساس قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كس��ب وكار، مقرر ش��د همه مش��اغل به دو 

دسته ثبت محور و تأييدمحور تقسيم شوند و آنهايي كه 
ثبت محورند از درگاه وزارت اقتصاد ثبت نام كرده و به صورت 
غيرحضوري مج��وز آن را ط��ي ۳ روز دريافت كند و اگر 

پاسخي دريافت نكرد، شغل خود را آغاز كند.
رييس مجلس گفت: درصورتي كه اين شغل تأييدمحور بود 
و نياز به مجوزهاي محيط زيستي، امنيتي و غيره داشت 
پاسخ ظرف سه ماه دريافت شود كه اگر دريافت نشد باز هم 
به معناي اجازه براي آغازبه كار است. در نهايت، اگر به دليل 
عدم پاسخگويي و آغاز كار، خسارتي حاصل شود، دولت 

مكلف به جبران خسارت است.
قاليباف تصريح كرد: ما در مجلس فقط يك رديف ايجاد 
كرده ايم براي محروميت زدايي. صدهزار ميليارد تومان هر 
سال براي محروميت زدايي پول اختصاص داديم. به مناطق 
محروم رفتيم. اين رديف را خود مجلس پيشنهاد داده است 
و در لايحه دولت نبوده. اما اجراي اين مصوبه با دولت است و 

براي آن يك قرارگاه پيش بيني كرديم.
رييس مجل��س گفت: درباره اقدام معاون سياس��ي وزير 
كشور بايد بگويم آن بخش نامه قطعاً غيرقانوني بود. وزير 
كشور همان روز اين موضوع را تشخيص دادند كه بند ۲، ۴، 
۶ و ۷ غيرقانوني بود و آن را حذف كرد و به بنده نامه زد و در 

اين باره توضيح داد.
قاليباف عنوان كرد: طرح شفافيت آرا در مجلس تصويب 
ش��ده، ش��وراي نگهبان آن را تأييد كرده اس��ت، مجمع 
تشخيص نيز خود طرح را تأييد كرده است، اما آن بخشي 
كه درباره خود مجمع تشخيص مصلحت نظام است بايد 
از سوي خود مجمع تصميم گيري شود. اكنون نيز آراي 
نمايندگان به صورت داوطلبانه در حال نمايش در سايت 

مجلس است.
رييس مجلس خاطرنشان كرد: اينكه نظارت بر نمايندگان 
بر عهده نمايندگان است بر اساس قانون اساسي است، اما 
قبول دارم هيات نظارت بر رفتار نمايندگان ساختار موفقي 
در س��ازوكار مجلس نداشته اس��ت. ازاين رو تلاش داريم 
اصلاح كنيم، اما در نهايت باي��د رأي نمايندگان براي آن 
كسب شود. هر رأيي براي تغيير آيين نامه داخلي مجلس 
نياز به دوسوم رأي دارد و ازآنجايي كه اين موضوع نمايندگان 

را محدود خواهد كرد، احتمالاً با سختي مواجه مي شود.
قاليباف گفت: پيشرفت زنان از افتخارات انقلاب اسلامي 
است. ببينيد قبل و بعد از انقلاب سهم تحصيلات زنان چقدر 
تفاوت كرده است. پس از انقلاب زنان توانمند شده اند، اما 
مشكل ما آنجاست كه از اين ظرفيت و توانايي بهره نمي بريم.

وي ادامه داد: مايه تأسف است كه از ما مي پرسند چند 

وزير و نماينده تان خانم هستند و ما مي گوييم وزير زن 
كه نداريم، و فقط ۱۶ نماينده زن داريم. رييس مجلس 
افزود: بن��ده به عنوان يك عض��و از مجلس با تفكيك 
وزارت صم��ت ب��ه دو وزارت بازرگاني و صمت مخالف 
بودم. در يك جلسه هم با رييس محترم جمهور و روساي 
چهار كميسيون مجلس، مطرح شد. به هرحال دولت 
بر تشكيل اين وزارتخانه اصرار داشت. نظر دولت بود و 

حق دولت هم بود.
وي ادام��ه داد: ثاني��اً تصويب اي��ن لايحه دوس��وم رأي 
نمي خواس��ت. بلكه هم��ان نص��ف به علاوه ي��ك رأي 
مي خواست. تبصره بند الف ماده ۲۸ برنامه ششم توسعه 
مي گويد مجلس شوراي اس��لامي مي تواند براي انتزاع و 
ادغام و تش��كيل وزارتخانه تصميم بگيرد. اگر اين را آنجا 
ننوشته بود، مي شد خلاف برنامه و دوسوم رأي مي خواست. 
با اين حال به خاطر اشكالات و مغايرت هايي كه گاه در اين 

لايحه بود، كل ماده واحده به كميسيون ارجاع شد.
قاليباف عنوان كرد: لايحه عفاف و حجاب يك لايحه قضايي 
است و قوه قضاييه تنظيم كرده است و به دولت رفته. دولت 

حك و اصلاح كرده و با دو فوريت به مجلس آمده است.
وي گفت: ما طبق تجربه جمعي مان، مي دانيم كه حجاب 
پيش از آنكه يك موضوع كيفري و جزايي باشد، فرهنگي و 
اجتماعي و سياسي و هويتي و شرعي است. اين بخش هاي 
اخير هم اس��اس كار است. اگر قانون ما صرفاً جرم انگارانه 

باشد، يعني ناشيانه كار كرده ايم.
رييس مجلس تصريح كرد: اگر دوفوريت رأي مي آورد، 
۷۲ س��اعت بعد از تصويب دوفوري��ت بايد به صحن 
مي آمد و نماينده ها هم ظرف ۸ ساعت پيشنهادهاي 
خودش��ان را مي دادند و اين كار عجولان��ه و ناپخته 
پيش مي رفت. از س��متي معتقديم اگر زمان بر شود 
و هنجارش��كني ها ادامه پيدا كند، بازگشت به وضع 
مطلوب سخت تر مي ش��ود. پس زمان برايمان مهم 
بود و يك فوريت آن را تصويب كرديم. قاليباف گفت: 
الآن اي��ن طرح ب��ا نظرات مختلف و جمع س��پاري با 
نخبگان در چندين جلساتي كه خودمان گذاشتيم، 
بررس��ي شد. وظايف دس��تگاه ها را در آن پيش بيني 
كرديم و براي تخطي از اين قانون جرم انگاري كرديم. 
ما نمي خواس��تيم دوباره يك قانوني بنويسيم كه باز 
دستگاه ها به آن عمل نكنند. حتي اقتصاد اين حوزه و 
عرصه مد و لباس را هم در اين طرح ديديم. اميدواريم 
در محرم و صفر از كميسيون به صحن بيايد و بررسي 

و تصويبش به اتمام برسد.



كاهش ارزآوري كشور، بيكاري، معضلات اجتماعي و 
اتلاف سرمايه و انرژي از ديگر پيامدهاي خام فروشي 
متانول به حس��اب مي آيد كه لازم است به آن توجه 

شود.
مرتضي صبوري فرد، كارش��ناس ح��وزه انرژي، با 
بيان اينكه رانتی كه در حوزه پتروشيمي متانولي ها 
وجود دارد باعث شده كه خوراك ارزان در اختيار اين 
صنعت قرار بگيرد، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، 
عنوان كرد: به دليل س��وءمديريتي كه در اين حوزه 
وجود دارد سبب شده است كه مولفه هايي همچون 
تغيير فرمول محاس��به خوراك واحدهاي متانولي، 
بحران انرژي، جاماندن قيمت محصولات توليدي، 

كاهش درآمد دولت را تحت تأثير خود قرار دهد.
وي با بيان اينكه خام فروشي متانولي ها ازيك طرف 
و اعطاي بي چون وچ��رای نرخ خوراك ارزان به اين 
واحدها باعث ش��ده كه درآمد و سود دولت به طور 
چشمگيري كاهش يابد و اين بخش زيان ده شوند، 
تصريح ك��رد: كاه��ش ارزآوري كش��ور، بيكاري، 
معضلات اجتماعي و اتلاف سرمايه و انرژي از ديگر 
پيامد هاي خام فروشي متانول به حساب مي آيد كه 

لازم است به آن توجه شود .
 اين كارشناس حوزه انرژي با بيان اينكه سرمايه گذاري 
متانولي براي توسعه زنجيره براي خلق ارزش افزوده از 
همان زنجيره هاي ابتدايي مي تواند تأثير بسزايي براي 
پيچيده شدن محصولات و جلوگيري از خام فروشي 
دارد، ابراز كرد: در اين راستا دولت بايد براي حمايت از 
شركت هايي كه زنجيره ارزش خود را تكميل مي كنند 

يارانه و تسهيلات در اختيار آنها قرار دهد.
صبوري ف��رد با بي��ان اينكه خام فروش��ي متانول و 
زيان ده ش��دن آنها سبب مي ش��ود كه برخي از آنها 
قادر به ادامه فعاليت نباش��ند، اب��راز كرد: تعطيلي 
اين شركت از يك سو و خام فروش��ي توليدات آنها 
به ضرر كشور و اقتصاد اس��ت. وي با بيان اينكه كار 

مس��كن و موفقيت در حوزه ان��رژي فايده اي براي 
كشور ندارد و لازم اس��ت دولت مردان به فكر چاره 
در حوزه توس��عه زنجير ارزش باش��ند، خاطرنشان 
كرد: لازم است هرچه زودتر بساط رانت و واسطه ها 
در پتروش��يمي هاي متانولي برداشته شود تا زماني 
كه خوراك متانولي دست واسطه ها باشد نمي توان 
كاري از پيش برد .  اين پژوهشگر حوزه انرژي گفت: 
متأسفانه در حال حاضر پتروشيمي هاي متانولي به 

قيمت ناچيز متانول خام را به كشورهاي مختلف از 
جمله چين به فروش مي رسانند و مجدد ايران شكل 
پيچيده آن را به قيمت گزاف از اين كشورها مي خرد 
كه اين چرخه به نفع اقتصاد و ارزآوري كشور نيست. 
صبوري فرد ب��ا بيان اينك��ه برنامه ري��زي مدون و 
بلندمدت دولت مي تواند تأثير بس��زايي بر تكميل 
زنجيره ارزش بگذارد، عنوان كرد: در اين راستا دولت 
مي تواند به شركت هايي كه به سمت تحقيق و توسعه 

و تكميل زنجيره ارزش  می رون��د يارانه و امتيازاتي 
بدهد در واقع اعطاي يارانه و نرخ خوراك ارزان بايد 

منوط به تكميل اين زنجيره شود.
وي در ادامه خاطرنشان كرد: مهم ترين مولفه اي كه 
در پويايي زنجيره ارزش تأثير دارد ايجاد انگيزه براي 
سرمايه گذار است.در واقع س��رمايه گذار نمي تواند 
ب��دون حمايت و آگاهي بخش��ي در خصوص آينده 

با دولت براي تكميل زنجيره ارزش همراهي كند.

تحليل
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صادرات نفت روسيه به 
پايين ترين ركورد ۶ ماهه رسيد

صادرات نفت روس��يه از طريق دري��ا در مدت چهار 
هفته گذشته، به پايين ترين ركورد شش ماهه نزول 
كرد كه نشان مي دهد روس��يه بالاخره به وعده خود 
براي كاهش عرضه به بازارهاي بين المللي عمل كرده 
است. به گزارش ايسنا، آمار رصد نفتكش ها كه توسط 
بلومبرگ گردآوري شده است، نشان مي دهد صادرات 
نفت روسيه در مدت چهار هفته منتهي به ۱۶ ژوئيه، به 
۳.۱ ميليون بشكه در روز كاهش پيدا كرد و ۷۸۰ هزار 
بشكه در روز در مقايس��ه با اوج خود در مدت ۲۸ روز 
منتهي به ۱۴ مه، كمتر بود. ميزان صادرات همچنين 
۲۷۰ هزار بشكه در روز كمتر از سطح صادرات فوريه 
است كه مبناي دولت روسيه براي كاهش توليد به اجرا 
درآمده در مارس است. روسيه در ابتدا اعلام كرده بود 
كه به تلافي تحريم ها و سقف قيمت غربي روي فروش 
نفت اين كشور، توليد نفت را به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه 
در روز كاهش خواهد داد اما متعاقب آن، صادرات اين 
كشور به بازارهاي خارجي افزايش يافت. اما پس از آنكه 
كرملين اعلام كرد صادرات نفت را به ميزان ۵۰۰ هزار 
بشكه در روز در اوت كاهش مي دهد، اين كاهش تازه 
اكنون مشاهده مي شود. كاهش صادرات روسيه، مورد 
استقبال شاهزاده عبدالعزيز بن سلمان، وزير انرژي 
عربستان س��عودي قرار گرفت كه از مسكو خواسته 
بود شفافيت بيشتري درباره صادرات نفت خود فراهم 
كند. اقدام به كاهش صادرات، در مناسب ترين لحظه 
ممكن براي مس��كو و هنگامي روي داد كه تعميرات 
بهاره پالايشگاه هاي داخلي پايان يافت و توليد ميعانات 
در افت فصلي توليد گاز طبيعي، كاهش پيدا كرد. از 
آنجا كه خريداران چنداني در اروپا نمانده است، تاثير 
صادرات كمتر، در ارس��ال محموله  ا به آسيا ملموس 
مي ش��ود كه به پايين ترين حد خود از اواسط ژانويه 
نزول كرد. حجم كمتر ص��ادرات، درآمد كرملين از 
ماليات صادرات را در اين مدت، به پايين ترين ميزان 
از آوريل رساند. قيمت گريد نفتي اورال روسيه، سقف 
تعيين شده توسط گروه هفت براي فروش نفت روسيه 
را شكست و اين مساله، ممكن است صادرات روسيه 
را دش��وار كند. محموله هاي نفت روسيه به شرطي 
مي توانند از خدمات بيمه و حمل غربي استفاده كنند 
كه بالاتر از سقف قيمت ۶۰ دلار در هر بشكه فروخته 
نش��وند. قيمت بالاتر از ۶۰ دلار، خريداران را ناچار 
مي كند از ناوگان كشتي هاي شبح استفاده كنند كه 
بدون استفاده از بيمه يا خدمات ديگر غربي، فعاليت 
مي كنند. بر اس��اس گزارش بلومب��رگ، افزايش 
قيمت و كاهش تخفيف نفت روس��يه نس��بت به 
قيمت پايه بازار بين المللي، جذابيت نفت روسيه 
را براي پالايشگاه هاي هندي كمتر كرده و باعث 
شده است خريداران هندي سراغ صادركنندگان 
خاورميانه اي بروند زيرا واردات نفت روسيه، مزيت 
قيمتي خود را از دست داده است. روسيه قصد دارد 
صادرات نفت خود در س��ه ماهه سوم امسال را به 
ميزان ۲.۱ ميليون تن كاهش دهد كه در راستاي 
وعده اين كش��ور براي كاهش صادرات به ميزان 
۵۰۰ هزار بشكه در روز در اوت است. وزارت انرژي 
روس��يه اعلام كرد مسكو صادرات از بنادر غربي و 
همچنين از طريق خط لوله را كاهش خواهد داد.

هشدار گازي
آژانس بين المللي انرژي به اروپا

آژانس بين المللي انرژي هش��دار داد ب��ا وجود اينكه 
بدترين مقطع بحران انرژي اروپا به پايان رس��يده اما 
بازار گاز طبيعي اين منطقه همچنان در معرض ريسك 
قيمت هاي نوساني در زمستان آينده قرار دارد. به گزارش 
ايسنا، آژانس بين المللي انرژي در گزارشي اعلام كرد كه 
ابهامات بزرگ در آستانه فصل گرمايشي آينده، به قوت 
خود باقي مانده اند. زمستان سرد به همراه قطع كامل 
عرضه گاز روس��يه از طريق خط لوله به اروپا در ابتداي 
فصل گرمايش��ي، مي تواند به راحت��ي تنش هاي بازار 
را تجديد كند. اين هش��دار در آستانه دومين زمستان 
ب��دون واردات معمول گاز از روس��يه ك��ه بزرگ ترين 
تامين كننده سابق اروپاست، صادر شده است. با وجود 
اينكه قيمت گاز از ركورد بالاي سال گذشته، به ميزان 
قابل ملاحظه اي كاهش پيدا كرده است، قراردادهاي 
گاز براي فصل زمستان ممكن است با قيمت بالاتري 
نسبت به قيمت معاملات كوتاه مدت، فروخته شوند كه 
نشان دهنده شكننده ماندن بازار و احتمال بروز دوباره 
كمبود عرضه در اواخر سال ميلادي جاري است. بانك 
مورگان اس��تنلي اوايل ماه ميلادي جاري هشدار داده 
بود اگر اروپا به مدت طولاني، سرماي منجمدكننده اي 
را تجربه كند و تجديدپذيرها نتوانند انرژي كافي توليد 
كنند، قيمت گاز ممكن است از سطح قيمت زمستان 
جاري، دو برابر ش��ده و به ۱۰۰ يورو )۱۱۳ دلار( در هر 
مگاوات ساعت برسد. از سوي ديگر، اگر دماي زمستان، 
ملايم باشد، قيمت گاز ممكن است به حدود ۱۵ يورو 
كاهش پيدا كند. بر اس��اس گزارش بلومبرگ، آژانس 
بين المللي انرژي سناريوهاي متعددي دارد كه شامل 
دماي بالاتر از حد معمول و واردات فراوان گاز طبيعي 
مايع )ال ان جي( است كه به اروپا كمك مي كند از واردات 
گاز روسيه بي نياز شود. با اين حال، تقاضاي آسيا براي 
ال ان جي هم يك عامل تاثيرگذار است و هر گونه اختلال 
غيرمنتظره، مي تواند توازن عرضه جهاني گاز در سال 

ميلادي جاري را برهم بزند.

واكنش سخنگوي دولت
به شايعه گران  شدن بنزين

سخنگوي دولت در واكنش به شايعه گران شدن بنزين 
گفت: به اين شايعات بايد خنديد. علي بهادري جهرمي 
در حاشيه جلسه هيات دولت درباره تعيين نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها، اظهار كرد: مطابق قانون هدفمندي 
يارانه ها كه مربوط به ۱۳-۱۴ سال پيش است، نرخ منابع 
انرژي و محل مصارف در زمينه يارانه ها مشخص شده 
اس��ت.  وي ادامه داد: مجلس هر ساله منابع و مصارف 
را در قانون بودجه مشخص مي كند. سال قبل يكي از 
گلايه هاي مجلس اين بود كه قيمت گاز افزايش نداشته 
و منابع تبصره ۱۴ آنطور كه مدنظر ما بود محقق نشده و 
مصارف را تامين نمي كند. امسال هم مجلس در قانون 
بودجه ۱۴۰۲ پيش بيني منابع و مصارف كرده و دولت 
بايد به سمت تحقق اين پيش بيني ها برود در غير اين 
صورت دچار ناترازي مي شود. در راستاي اجرايي كردن 
حكم بودجه، نرخي براي خوراك پتروشيمي پيش بيني 
شد. دستگاه ها نگاه كارشناسي مختلفي داشتند و در 
مراحل بررسي نظر پتروشيمي ها، وزارت نفت، صمت و 
اقتصاد هم اخذ شد و آيين نامه اي تهيه شد و دولت قصد 
تغيير آن را ندارد. بهادري افزود: نكته اي كه سخنگوي 
اقتصادي گفت، پيش��نهاد وزارت اقتصاد براي لايحه 
برنامه هفتم توسعه بود كه الان در دستور كار مجلس 
است. امسال كه گذشت، ولي اين پيشنهاد اين است كه 
براي آينده در فرمول تعيين نرخ خوراك پتروشيمي ها 
بازنگري داشته باشيم اين پيشنهاد امروز در كميسيون 
اقتصادي دولت بررسي شد اما مورد موافقت قرار نگرفت 

و از دستور كار خارج شد.

هشدار امريكا درباره تهديد چين 
براي شبكه برق

مديران صنعت نيرو به نمايندگان كنگره امريكا درباره 
تهدي��د روزافزون چين براي ش��بكه برق اين كش��ور 
هش��دار دادند. به گزارش ايس��نا، ماني كنسل، نائب 
رييس شركت NAERC در اظهاراتي در برابر كميته 
فرعي مجلس نماين��دگان امريكا گفت: فعاليت هاي 
سايبري چيني، كاملا نگران كننده هستند. فعاليت هاي 
سايبري چين يكي از جدي ترين تهديدهاي سايبري 
است. چين همچنان پيشرفتگي روزافزوني در استفاده 
از تكنيك ه��اي جديد و تطبيقي ب��ه منظور رخنه به 
شبكه ها نشان مي دهد. جلس��ه كميته فرعي انرژي و 
بازرگاني كنگره امريكا در حوزه نظارت و تحقيقات در 
حالي برگزار شد كه شبكه برق امريكا در برابر حملات 
س��ايبري به ميزان فزاينده اي آسيب پذير شده است و 
طبق اعلام اين كميته، وقايعي مانند حملات فيزيكي 
و خرابكاري، حدود ۷۷ درصد در س��ال ۲۰۲۲ افزايش 
پيدا كرد. بنا بر گزارش��ي كه اوايل سال ميلادي جاري 
از س��وي دفتر مدير اطلاعات ملي امريكا منتشر شد، 
چين تقريبا مي تواند دست به حملات سايبري بزند كه 
خدمات زيرساختي حياتي در امريكا شامل خطوط لوله 
نفت و گاز و سيستم هاي ريلي را مختل خواهد كرد. اين 
جلسه در بحبوحه تنش هاي فزاينده با چين، از جمله 
گزارش هاي هفته گذشته مبني بر اينكه هكرهاي چيني 
به حس��اب هاي ايميل مقامات وزارت خارجه امريكا و 
همچنين جينا ريموندو، وزي��ر بازرگاني امريكا رخنه 
كرده اند، برگزار شد. كتي مك موريس راجرز، نماينده 
جمهوري خواه واشنگتن كه رياست كميته كامل را بر 
عهده دارد، گفت: تصور كنيد اگر چين به شبكه برق ما 
حمله كند، چه اتفاقي ممكن است روي دهد. مائو نينگ، 
سخنگوي وزارت خارجه چين، در واكنش به اين ادعاها، 
مواضع پكن را تكرار و تاكيد كرد كه اين كشور قرباني 
هك است. وي همچنين امريكا را به حملات سايبري 
گسترده و بي هدف به كشورهاي زيادي متهم كرد. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، اين مقام چيني در جريان يك 
نشست مطبوعاتي روزانه در پكن گفت: تصور نمي كنيم 

كه امريكا بايد براي اهداف سياسي به چين حمله كند.

كارشناس حوزه انرژي در گفت وگو با »تعادل«

كاهش درآمد دولت پيامد خام فروشي متانول 

سخنگوي صنعت آب 

كيفيت آب افزايش مي يابد
س��خنگوي صنعت آب گف��ت: با انج��ام مطالعات و 
ارزيابي هاي علمي و فني جدي در سطح حوضه هاي 
آبريز، برنامه ريزي ه��اي لازم براي بهبود كيفيت آب 

تامين شده از سر منشأ صورت مي گيرد.
فيروز قاس��م زاده در گفت وگو با ايس��نا، با اش��اره به 
اهميت كيفيت آب ش��رب اظهار كرد: وزارت نيرو در 
قالب طرح هاي اضطراري آب شرب و انجام پروژه هاي 
تامين، انتقال، تصفيه و توزيع آب در ش��رب شهري و 
روستايي، نس��بت به ارتقا كميت و كيفيت آب شرب 
تلاش مي كند. وي در تش��ريح اقدامات انجام شده به 
منظور ارتقاي كيفيت آب گفت: يكي از اقدامات مهم در 
اين راستا، مطالعه دلايل طعم و بوي آب شرب يكي از 

شهرهاي كشور در تابستان ۱۴۰۱بود كه باعث اعتراض 
شهروندان ش��ده بود. در اين مطالعه دلايل مختلفي 
شناسايي ش��د و براي هر كدام از آنها راهكارهاي لازم 
اتخاذ شد. قاسم زاده با اشاره به جزييات ارتقاي كيفيت 
آب شهرها گفت: به طور كلي تامين بخش عمده آب 
شرب تبريز و ۷ ش��هر ديگر در استان هاي آذربايجان 
شرقي و آذربايجان غربي از سامانه آب شرب زرينه رود 
صورت مي پذيرد كه اين سامانه مشتمل بر سد بوكان، 
بند انحرافي زرينه رود و تأسيس��ات تصفيه آب است. 
سخنگوي صنعت آب گفت: با توجه به عمر سازه ها و 
برخي مشكلات بهره برداري طي سال هاي گذشته و به 
تبع آن انباشت رسوبات مختلف در پشت بند نوروزلوو 

نيز افزايش دماي محيطي و كاهش بارش ها، رش��د و 
نمو انواع جلبك در مخزن افرايش داش��ته و عليرغم 
وجود تصفيه خانه مناسب اما بخشي از اين جلبك ها در 
فرآيند تصفيه متداول قابليت حذف نداشته و موجبات 

ايجاد بو، طعم و مزه در آب را فراهم مي كرد.
وي ادامه داد: لذا راهكارهاي موجود براي اين موضوع 
در كارگروهي متشكل در حوضه آبريزدرياچه اروميه، 
س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت و شركت هاي آب 
منطق��ه اي آذربايج��ان غربي وآذربايجان ش��رقي و 
دانش��گاه هاي تبريز و اروميه مورد بررسي قرار گرفت 
و رفع جلبك هاي رس��وبات كف مخ��زن بند نوروزلو 
به عنوان يك راهكار انتخاب ش��د به گفته قاسم زاده، 

اجراي عمليات مربوطه، موسوم به عمليات شاس، با 
تعريف سناريويي صورت پذيرفت كه ضمن عدم قطع 
آب ش��رب مردم يا افت كيفيت آب، زمان شستشوي 
رسوبات نيز با بارش ميان حوضه همراه شد تا تبعات 
احتمالي به حداقل برسد. براي اين عمليات از ماشين 
آلات مختلفي از جمله تجهيزات لايروبي دوزيس��ت 
استفاده شد. قاسم زاده بيان كرد: با حذف جلبك هاي 
مخزن و سپس استفاده از كربن فعال در تصفيه خانه، 
موجبات بهبود و ارتق��اي كيفيت آب و رضايتمندي 
شهروندان را با حذف شاخص هاي شيميايي نامطلوب 
فراهم كرد. در حال حاضر، آب ش��رب اين ش��هرها با 

كيفيت مطلوبي در حال تامين است.

هشدار قطع برق به مشتركان تجاري پرمصرف در اهواز
مديرعامل شركت توزيع نيروي برق اهواز از هشدار 
به مراكز تجاري براي مديريت مصرف برق خبر داد و 
گفت: اگر مشتركان تجاري پر مصرف به ويژه مراكز 
تجاري بزرگ نسبت به كاهش بار خود اقدام نكنند، 
نسبت به قطع برق آنها اقدام خواهد شد. عبدالحميد 
عباس ش��ياري در گفت وگ��و با ايس��نا، اظهار كرد: 
واحدهاي تجاري نس��بت ب��ه مديريت مصرف برق 
در اين ش��رايط دمايي بي توجه هستند و اين مساله 
به عنوان يك موضوع مهم بايد از س��وي اين مراكز و 

واحدها به صورت جدي رعايت ش��ود. وي افزود: با 
توجه به افزايش ميانگين دما در كل كشور و افزايش 
نياز مصرف ب��رق، ضرورت دارد مش��تركان بخش 
تجاري مانند ديگر بخش ها از الگوهاي مصرف براي 
گذر از پيك پيروي كنند تا ش��اهد بروز اتفاقات در 
شبكه و خاموشي نباشيم. مديرعامل شركت توزيع 
نيروي برق اهواز با اش��اره به ارسال اخطار و هشدار 
قطع برق به مشتركان برق تجاري گفت: در صورتي 
كه مشتركان تجاري پر مصرف به ويژه مراكز تجاري 

بزرگ جهت كاهش و مديريت برق خود اقدام لازم را 
انجام ندهند، پس از ارسال اخطارهاي لازم نسبت به 
قطع برق انشعاب آنها اقدام خواهد شد.شياري عنوان 
كرد: ميزان مصرف برق واحدهاي تجاري در اهواز به 
صورت لحظه اي و مستمر در مركز پايش انرژي برق 
اهواز رصد مي ش��ود. در صورت ع��دم رعايت الگوي 
مصرف ابتدا به اين مراكز و واحدهاي تجاري اخطار 
داده مي ش��ود و عدم توجه به اين اخطارها در ادامه 
منجر به قطع برق آنها خواهد ش��د. وي با بيان اينكه 

بخش تجاري همكاري خوبي تاكنون با صنعت برق 
نداشته اس��ت، ادامه داد: تاكنون بيش از ۹۸ درصد 
صرفه جويي برق در بخش خانگي ثبت ش��ده اما در 
بخش تجاري همكاري خوبي وجود نداش��ته  است. 
مديرعامل ش��ركت توزيع نيروي ب��رق اهواز گفت: 
صنعت برق در سراسر كشور به صورت شبانه روزي 
در تلاش اس��ت تا در فصل تابس��تان، بدون اعمال 
خاموش��ي، بار شبكه را مديريت كند اما اين موضوع 
نيازمند همكاري همه جانبه بخش هاي مختلف است.

وال استريت ژورنال در گزارشي مطرح كرد

هراس شركت هاي امريكايي از تخليه نفت توقيف شده ايران
يك رسانه امريكايي در گزارشي نوشت كه واشنگتن 
براي تخليه ۸۰۰ هزار بشكه نفت توقيف شده ايران 
در يك نفتكش يوناني با چالش مواجه شده است و 

قادر به فروش آن نيست.
به گزارش ايس��نا به نوش��ته روزنامه وال استريت 
ژورنال، دادس��تان هاي فدرال امريكا براي به حراج 
گذاشتن ۸۰۰ هزار بش��كه نفت توقيف شده ايران 
كه در يك نفتكش يوناني در س��واحل تگزاس قرار 
دارد با چالش مواجه هس��تند زيرا شركت هايي كه 
تخليه نفت كش ها را انجام مي دهند، مي گويند كه 
آنقدر نگران اقدامات تلافي جويانه ايران هستند كه 
نمي توانند كار تخليه اي��ن محموله را انجام دهند.  
مديرعامل يك شركت انرژي مستقر در هيوستون 
ك��ه در اين موضوع دخيل اس��ت به وال اس��تريت 
ژورنال گفت: شركت هايي كه به هر طريقي در خليج 
فارس حضور دارند ب��ه معناي واقعي كلمه از انجام 
اين كار مي ترس��ند. وي تاكيد كرد كه نگراني اين 
شركت ها اين است كه هدف اقدامات تلافي جويانه 
ايراني ها قرار گيرند. دادستان هاي امريكايي اوايل 
س��ال جاري )ميلادي( پس از مته��م كردن مالك 
يونان��ي اين نفتكش با نام س��وئز راجان ب��ه فرار از 
تحريم ها، آن را به سمت س��واحل شهر گالوستون 
هدايت كردند و گارد ساحلي ايالات متحده نيز مجوز 
تخلي��ه نفتكش را صادر كرد، اما ش��ركت هايي كه 
اين انتقال ها را انجام مي دهند، مي گويند كه از بيم 
اقدام تلافي جويانه ايران نمي توانند نفت ضبط شده 
را تخليه كنند. بنابر گزارش وال اس��تريت ژورنال، 

اين مديرعامل همچنين گفت كه چند شركتي كه 
در مورد تخليه اين محموله با آنها تماس گرفته اند، 
آن را رد كرده اند. مديرعامل يك شركت كشتيراني 
كه در خليج مكزيك فعالي��ت دارد نيز نگراني هاي 
مشابهي را مطرح كرد و گفت: مشخص نيست كسي 

قرار است به آن )محموله نفت( دست بزند يا خير.
به نوش��ته وال اس��تريت ژورنال، معضل تخليه اين 
نفتكش نشان دهنده دشواري هايي است كه دولت 
امري��كا در اجراي تحريم ها عليه ايران با آنها مواجه 
است. تحليلگران و مقام هاي سابق امريكايي بر اين 

باورند كه اي��ران از اين تاكتيك ه��ا براي منصرف 
كردن غرب از مانع تراش��ي در مسير صادرات نفت 
خود اس��تفاده مي كند.  افراد آش��نا با اين موضوع 
مي گويند كه كش��تي س��وئز راجان تنها پس از آن 
تحت نظارت دولت ايالات متحده قرار گرفت كه يك 
سازمان غير دولتي مستقر در نيويورك به نام اتحاد 
عليه ايران هس��ته اي   )UANI( كه از تحريم هاي 
همه جانبه عليه تهران حمايت كرده است با استناد 
به تصاوير ماهواره اي و داده هاي مربوط به رصد تردد 
كشتي ها، اين نفتكش را به حمل نفت تحريم شده 

متهم كرد. سپس وكلاي مدافع قربانيان حادثه ۱۱ 
سپتامبر و خانواده هايش��ان كه دادگاه هاي ايالات 
متحده ب��ه آنها حق مطالبه غرامت از دولت ايران را 
داده اند عليه يكي از مالكان كشتي شكايت كردند.

به گفته اين افراد، طرح اين ادعا همراه با يك شكايت 
مدني متعاقب آن، مقامات فدرال را بر آن داشت تا 
به اين پرونده رس��يدگي كنند. مارك والاس، مدير 
اجرايي UANI گفت: اگر ش��ركت هاي كشتيراني 
و تج��اري مرتبط در ه��راس از تلافي ايران زندگي 
كنند، ايالات متحده نمي توان��د تحريم هاي نفتي 
را اجرا كند. ب��دون بازدارندگي واقعي امريكا، ايران 
مي تواند با مصونيت از مجازات براي شكست دادن 

بهترين قوانين تحريمي دست به كار شود.
به گزارش وال اس��تريت ژورنال، تحقيقات دولتي در 
امريكا در نهايت منجر به صدور كيفرخواس��تي عليه 
مالك يوناني نفتكش س��وئز راجان شد كه همچنان 
مهر و موم ش��ده اس��ت. به گفته افراد مطلع، اگرچه 
دادستان ها نمي توانند به طور رسمي تا قبل از تخليه 
نفت از س��وئز راجان آن را توقيف كنند اما مالك اين 
نفتكش با توافقات حاصل شده آن را به سمت يك مركز 
تصفيه محصولات نفتي در تگزاس هدايت كرد.  وزارت 
دادگستري امريكا از تاييد كيفرخواست مهر و موم شده 
عليه مالك كشتي يوناني يا توضيح درباره تاخيرهاي 
طولاني در تخليه اين نفتكش خودداري كرد. وزارت 
امورخارجه اين كشور نيز از اظهارنظر در مورد نفتكش 
سوئز راجان خودداري كرد اما گفت كه دولت در حال 

اجراي تحريم ها است.

قيمت نفت از صعود بازماند

قيم��ت نفت پس از اينك��ه در ابت��داي معاملات روز 
چهارشنبه بازار آسيا، با افزايش گشوده شد، به دليل 
نگراني نس��بت به دورنماي تقاضا براي س��وخت در 
امريكا، كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات نفت برنت با 
۲۲ سنت كاهش، به ۷۹ دلار و ۴۱ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا، 
با ۳۲ سنت كاهش، به ۷۵ دلار و ۴۳ سنت در هر بشكه 
رسيد. به گفته لئون لي، تحليلگر شركت »سي ام سي 
ماركتس«، در حال حاضر عوامل مثبت زيادي براي 
قيمت نفت در بخش عرض��ه و تقاضا وجود دارد و هر 
چند، انتظار داريم وست تگزاس اينترمديت نزديك ۸۰ 
دلار در هر بشكه بهبود پيدا كند اما اين به منزله بازار 
صعودي نيس��ت زيرا مواضع پولي بانك هاي مركزي 
جهاني، مانع ريسك پذيري است. با توجه به احتمال 
افزايش نرخ بهره امريكا در ژوئيه، نگراني ها نسبت به 
ضعيف شدن تقاضاي امريكا براي سوخت همچنان به 
قوت خود باقي مانده است. اقتصاددانان نگران هستند 
كه با وجود افزايش نرخ بهره، تورم امريكا ممكن است 
به حد كافي سريع كاهش پيدا نكند. نظرسنجي رويترز 
نشان داد تورم مبنا كه شامل هزينه هاي مواد غذايي و 
انرژي نيست، تا پايان امسال اندكي كاهش پيدا خواهد 
كرد يا حدود نرخ پنج درصد مي ماند. در بخش عرضه، 
وزارت انرژي روس��يه اعلام كرد كه روس��يه صادرات 
نفت خود را در سه ماهه سوم به ميزان ۲.۱ ميليون تن 
كاهش خواهد داد كه مطابق با كاهش برنامه ريزي شده 
صادرات به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه در روز در اوت است. 
بر اساس گزارش رويترز، عاملي كه از قيمت ها حمايت 
كرد، آمار موسسه امريكن پتروليوم بود كه نشان داد 
ذخاير نفت، بنزين و س��وخت هاي ديگر امريكا هفته 
گذشته كاهش پيدا كرده است. معامله گران منتظر 
انتشار آمار رسمي از سوي اداره اطلاعات انرژي امريكا 

هستند كه بعدازظهر روز چهارشنبه منتشر مي شود.



حدود يك ماه پيش بود كه بخشنامه پنهاني نرخ خوراك 
منتشر شد؛ نكته قابل توجه اينجاس��ت كه اين نامه 15 
ارديبهشت ماه به امضاي معاون اول رييس جمهور رسيده 
بود و پس از 51 روز منتشر شد كه در اين 51 بورس ريزشي 
بود و پس از انتشار آن شاهد ريزش شديد شاخص كل بورس 
و سهام بازار بوديم. همين موضوع باعث شد كه دولتمردان 
دوباره گرد هم بيايند و تصميمي براي نرخ خوراك بگيرند 
اما اين جلسه هم جوابگو نبود و نرخ خوراك همان رقمي كه 
پنهاني تعيين شده بود ماند و اين مساوي است با تعطيلي 

بسياي از شركت ها به علت زيان.
نرخ خوراك پتروشيمي ها به صورت محرمانه و در روز 17 
ارديبهشت ماه تعيين شده بود اما اين مصوبه 51 روز بعد 
در بازار منتشر شد كه بررسي اطلاعات نشان مي دهد در 
اين مدت به جز افراد داراي رانت همه در زيان بودند و تنها 
افرادي كه از رانت اطلاعاتي بهره مي برند توانستند شرايط 
بهتر و س��ودآوري داشته باشند. اغلب افراد داراي رانت در 
همان زمان يعني 17 ارديبهش��ت ماه با سود بسيار بالا از 
دايره معاملات خارج شدند و بورس تهران پس از آن روزهاي 
منفي سخت و سنگيني را تجربه كرد. منفي هاي اخير بورس 
تنها زير سر دولت و مسوولان مربوطه است چراكه با دخالت 
و دستكاري سعي كردند نرخ خوراك پتروشيمي ها تعيين 
كنند و پس از آن اين نرخ 51 روز پنهان نگه داش��ته شد و 
پس از آن اين نامه توسط برخي از افراد منتشر شد و دولت 
و سازمان بورس مسووليت اين نامه را بر عهده نگرفتند و به 
نوعي تا به امروز هيچ كس مس��ووليت اين بخشنامه را به 

عهده نگرفته است.
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد اعلام كرده بود كه پيشنهادي 
تح��ت عنوان اصلاح آيين نامه آماده ش��ده اس��ت كه در 
كميسيون اقتصادي دولت مطرح است پس از بررسي در 
كميسيون به صحن هيات دولت مي رود. در صورت تصويب 
پيش��نهاد در صحن هيات وزيران هم درمورد بازگش��ت 
فرمول به جاي نرخ ثابت هم در مورد زمان اجراي آن شاهد 
تغيير خواهيم بود. اما در اين جلسه ترجيح داده شد كه نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها همان هفت هزار تومان بماند كه 
با زيان بيشتر ش��ركت ها و سرمايه گذاران دولت راحت تر 
كسري بودجه خود را جبران كند. جبران كسري بودجه به 
يك معضل بزرگ تبديل شده است و شواهد نشان مي دهد 
كه دولت س��عي مي كند كه از مسير بازار سرمايه كسري 
بودجه خود را جبران كند. اكنون مي توان گفت كه دولت 
نقش اساسي و اصلي را در ورشكستگي شركت ها دارد. روز 
چهارشنبه و پس از اتمام جلسه بورس روند نزولي به خود 
گرفت چراكه پيش از آن سرمايه گذاران انتظار داشتند كه 
نرخ خوراك عدد كمتري باشد اما با رسيدن نرخ خوراك به 
همان هفت هزار تومان گذشته ديگر سهامداران تصميم 
خروج از ب��ازار را گرفتند كه يك تصميم عقلاني اس��ت 
چراكه اكنون شركت ها با اين نرخ نمي توانند فعاليت كنند 
و احتمالا در روزها شاهد تعطيلي بسياري از شركت ها از 

جمله متانول سازان باشيم.

   مرور اخبار گذشته 
براي بررسي وضعيت كافي است صحبت هاي مسوولان 
در يك ماه اخير را مرور كرد. مجيد عشقي، رييس سازمان 
بورس در اين جلسه با اشاره به تغيير محاسبه نرخ خوراك 
در لايحه بودجه سال قبل اظهار كرد: افزايش نرخ خوراك 
پتروشيمي ها پيش از اين در لايحه بودجه نيز ذكر شده بود 
اما در نهايت از لايحه حذف و تصميم گيري درمورد آن به 
دولت منتقل شد. طبق محاسباتي كه در سازمان بورس 
انجام شد، با توجه به اصلاح قيمتي كه صورت گرفت، مصرف 
گاز كل شركت هاي بورسي به غير از نيروگاه ها ۳1 ميليارد 
مترمكعب اس��ت كه مابه التفاوتي كه با تغيير نرخ ايجاد 
مي ش��ود، غير از ارزش افزوده و عوارض، 5۶ هزار ميليارد 

تومان به درآمد تبصره 1۴ اضافه مي كند.
وي ادامه داد: اين عدد حدود ۹ درصد س��ود شركت هاي 

توليدي بورس در س��ال 1۴۰۲ اس��ت. يعني در غير اين 
صورت سود شركت هاي بورسي حدود ۶۴۰ همت مي شد 
كه نرخ هاي جديد باعث مي شود اين سود به ۴۹۰ همت 
كاهش پيدا كند. از سوي ديگر انتظار داشتيم نرخ ها حدود 
5۰۰ همت در ارزش بازار كل بورس اثر داشته باشد اما اين 
تاثير بيشتر بود. به طوري كه ارزش بازار در 1۶ ارديبهشت 
ماه ح��دود 11 همت بود كه 5۰۰ همت حدود 5 تا هفت 
درصد بازار را كاهش مي دهد. ام��ا همزماني اين اتفاق و 
نحوه ابلاغ آن با اتفاقاتي كه درمورد پالايش و پخش افتاد و 
عوارض رخ داد، در بازار نااطميناني ايجاد كرد و باعث شد به 
جاي 5۰۰ همت ۲5۰۰ همت روز ارزش بازار تاثير بگذارد. 
به عبارت ديگر از 17 ارديبهشت تا دوشنبه هفته جاري، 
۲5۰۰ همت كاهش ارزش بازار سرمايه را داشتيم. رييس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با بيان اينكه از اسفند سال 
گذشته حدود ۳۰ همت پول حقيقي وارد بازار شده بود، 
اظهار كرد: طي هفته هاي گذشته اين پول يا از بازار سرمايه 
خارج شده يا به سمت سپرده بانكي رفته يا صندوق هاي با 
درآمد ثابت. در اين راستا دارايي وزارت تعاون ۳5۰ همت، 
دارايي وزارت دف��اع بيش از ۳۰۰ همت و ارزش س��هام 
عدالت ۲۰۰ همت كاهش پيدا كرده است. محمدرضا پور 
ابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس نيز گفته بود: 
در ارتباط با تخلفاتي كه طي هفته هاي اخير شاهد بوديم، 
همانند اتفاقاتي كه در اعلاميه هاي متناقض وزارت نفت و 
شركت ملي نفت در خصوص درآمد بهره و كارمزد تبديل 
ارز حاصل از صادرات فرآورده هاي نفتي اتفاق افتاد، موضوع 
از طريق ظرفيت ماده ۲۳۴ آيين نامه داخلي مجلس در 
دستوركار قرار گرفته است تا براساس قانون تمامي تخلفات 
تا معرفي به مراجع قضايي پس از تصويب در كميسيون و 
صحن علني مجلس پيگيري  شود. وي ادامه داد: درباره 
بخشنامه هايي كه مغاير با قوانين و مقررات است همچون 
تعيين نرخ در صنعت پتروشيمي، هزينه هايي به كشور 
تحميل كرده اس��ت؛ طبق برآورد ما دولت با اين تصميم 
به جاي اينكه ميزان مش��خصي منافع براي خود تعريف 
كند، بيش از پنج برابر هزينه به حوزه بازار سرمايه از محل 
تغيير قيمت ايجاد كرده است در حالي كه اثرات منفي آن 
در بخش هاي مختلف اقتصادي مشخص است، لذا مقرر 
شد موضوع لغو مصوبات هيات دولت در ارتباط با قيمت 
خوارك شركت هاي پتروشيمي در هيات تطبيق مقررات 

مجلس در دستوركار قرار بگيرد و براساس قانون نسبت به 
آن اقدام شود. پورابراهيمي در ادامه با بيان اينكه صداي 
واحدي در دولت براي حمايت از بازار س��رمايه در دولت 
به گوش نمي رس��د، گفت: وزرا يا روساي دستگاه ها نگاه 
بخشي به اين بازار دارند؛ يك سازمان به فكر انتفاع 1۰۰ 
واحدي است حال اينكه شايد اين موضوع بيش از 1۰ برابر 
آن به كشور، نظام اقتصادي و دولت هزينه وارد كند. يكي 
از توافقات در كميسيون اين بود كه در اولين جلسه اي كه 
مي توانيم به عنوان شوراي عالي هماهنگي اقتصادي كشور 
)سران سه قوه( حضور داشته باشيم، موضوع تحليل بازار و 
اتفاقات مرتبط با آن را با حضور وزاري مرتبط همانند وزير 
صنعت، معدن و تجارت، نفت، تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
و رياست سازمان برنامه و بودجه در دستوركار قرار گيرد 
و رييس جمهور يك تصميم جامع اتخاذ كند. وي اضافه 
كرد: بحث ديگر سياست هاي ميان مدت و بلندمدت در 
اين حوزه است كه اكنون در قالب برنامه هفتم توسعه در 
دستوركار است، ما نمي توانيم سالي دو يا سه بار قيمت هاي 
مربوط به مولفه شركت هاي اقتصادي را تغيير دهيم. اين 
يك رفتار غيرحرفه اي در دنيا محسوب مي شود چون نگاه 
سرمايه گذار بلندمدت اس��ت لذا قرار شد با توافقات بين 
كميسيون اقتصادي و وزارت اقتصاد متني براي تثبيت 
نرخ هاي بلندمدت در ارتباط با صنايع مختلف براساس 
حكم برنامه هفتم توسعه در دستوركار قرار گيرد و مجموع 
اينها مبناي تصميمات شود. با تمام اين تفاسير نرخ خوراك 
هفت هزارتوماني در جلسه روز گذشته پذيرفته شد تا هر 

روز به زيان شركت ها افزوده شود. 

   بورس در آخرين روز معاملاتي
در معاملات پنجمين روز كاري هفته يعني چهارش��نبه 
ش��اخص كل بورس تهران رشد كرد و در پايان معاملات، 
ش��اخص كل 1۶ هزار و ۶۶1 واحد نس��بت به روز كاري 
گذشته بالاتر ايستاد و تا سطح ۲ ميليون و 1۶ هزار و ۳8۴ 
واحد بالا آمد. طي اين روز ش��اخص كل تا س��اعت 11 و 
۲۰ دقيقه و پيش از انتش��ار خبر عدم تغيير نرخ خوراك 
پتروشيمي بيش از ۲5 هزار واحد رشد كرده بود. اما پس 
از آن روند نزولي پيدا كرد. در نيمه معاملات، س��خنگوي 
دولت اعلام كرد كه دس��تور جلسه تغيير نرخ خوراك در 
كميسيون اقتصادي دولت مطرح شده و مورد موافقت قرار 

نگرفته است. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش ۹ 
هزار و ۳57 واحدي مع��ادل 1.۳ درصد در رقم 71۲ هزار 
و 5۴1 واحدي ايس��تاد. شاخص كل فرابورس نيز با رشد 
۲۶۹ واحدي به رقم ۲۶ هزار و ۶5۶ واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با افزايش ۲ هزار و 1۳۰ واحد به 

سطح 1۳۰ هزار و ۶1۰ واحد رسيد. 
روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام منفي شد و 1۲ ميليارد تومان پول حقيقي از 
بازار سهام خارج شد. نماد وآيند بيشترين خروج را داشت 
ك��ه ارزش آن 1۴1 ميليارد تومان بود. پس از بانك آينده، 
نمادهاي آسيا، سيلام، وگستر و نيان بيشترين خروج پول 

حقيقي را داشتند.
نمادهاي شستا، تاپيكو و حكشتي نمادهاي سبزپوش بورس 
بودند كه بيشترين اثر را در رشد شاخص كل بورس داشتند. 
در مقابل كگل، شبريز و آسيا از نمادهاي قرمز بودند كه اثر 
منفي بر شاخص داشتند.در فرابورس نيز نمادهاي خاور، 
هرمز و شگويا بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص داشتند 
و نمادهاي دي، خديزل و بساما بيشترين اثر كاهنده را بر 
شاخص كل فرابورس داشتند.در بين نمادهاي پرتراكنش 
بورس امروز نيز شهر بيشترين تراكنش را داشت و شستا و 
خگستر در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز 

نيان، كتوسعه و زفجر بيشترين تراكنش را داشتند. 
روز چهارشنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 1۰ هزار و 
۳51 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه 1۶8 ميليارد تومان بود كه ۲ درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات 
خرد نيز با كاهش يك درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 

به رقم ۶ هزار و 5۶۲ ميليارد تومان رسيد.
در حجم معاملات نيز سهام شستا با تعداد ۶۰۲ ميليون و 
8۳۶ هزار و ۴1۲ سهم در صدر قرار گرفته است. آسيا در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم 
به كرمان تعلق داشت. دو نماد پترول و دي نيز در رتبه هاي 
بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داش��تند.در 
معاملات چهارشنبه، ۴1 نماد صف خريد داشتند و 51 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت 58 درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۳۳7 ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

كاهش 58 درصدي به 1۳۶ ميليارد تومان رسيد.

يادداشت
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اصلاح ابلاغيه هاي قديمي 
صندوق هاي درآمد ثابت

براي كاهش ريسك
س�نا| محمد خبري زاد عضو هيات مديره كارگزاري 
بانك كارآفري��ن در خصوص عملك��رد صندوق هاي 
سرمايه گذاري با درآمد ثابت اظهار كرد: صندوق هاي 
سرمايه گذاري با درآمد ثابت از همان ابتداي تاسيس، 
عملكردش��ان مانند س��پرده هاي بانكي ب��ود يعني 
سهامداراني كه ش��رايط بازار را در كوتاه مدت مناسب 
ارزيابي نمي كردند از اين صندوق ها استفاده مي كردند.

وي افزود: با افزايش تعداد صندوق هاي سرمايه گذاري با 
درآمد ثابت اين صندوق ها رقيب جدي براي سپرده هاي 
بانكي محسوب ش��دند و به سمت جذب منابع بانكي 
حركت كردند. عض��و هيات مديره كارگ��زاري بانك 
كارآفري��ن در ادامه بيان كرد: از جمله سياس��ت هاي 
مهم صندوق هاي س��رمايه گذاري با درآمد ثابت اين 
است كه منابع اين صندوق ها صرف مواردي همچون 
خريد اوراق هاي با درآمد ثابت به منظور كمك به تامين 
مالي دولت و شركت هاي خصوصي، سپرده هاي بانكي 
و تزريق به منظور خريد س��هام مي ش��ود. خبري زاد 
تصريح كرد: متاسفانه طي ساليان اخير حدنصاب هايي 
را بر مبناي ش��رايط بازار س��هام ب��راي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري با درآمد ثابت تعيي��ن مي كردند كه 
اين مساله مغاير با فلس��فه وجودي اين صندوق ها بود 
و ريس��ك آنها را افزايش مي داد، به نح��وي كه در اين 
رابطه مي ت��وان به الزام صندوق ها براي خريد س��هام 
)15 درص��د پرتفوي( در اواخر س��ال ۹۹ اش��اره كرد. 
وي تاكيد كرد: س��رمايه گذاري كه منابع خ��ود را در 
صندوق هاي با درآمد ثابت سرمايه گذاري مي كند به 
دنبال ريسك نيست؛ اما ابلاغيه هايي كه طي سال هاي 
گذشته منتش��ر ش��د، مديران برخي از صندوق هاي 
سرميه گذاري با درآمد ثابت را دچار مشكلات متعددي 
ك��رد و  NAV آنها دس��ت خوش تغييرات منفي قابل 
توجهي شد. عضو هيات مديره كارگزاري بانك كارآفرين 
گفت: خوشبختانه با تغيير رياس��ت سازمان و تغيير 
اعضاي معاونت مربوط به صندوق هاي سرمايه گذاري، 
ابلاغيه هاي قديمي در مس��ير اصلاح ق��رار گرفت؛ به 
نحوي كه در اين رابطه مي توان به تغيير س��قف خريد 
سهام از ۲5 به 15 و از 15 به 1۰ و برداشت حداقل كف 
سرمايه گذاري صندوق ها در سهام را اشاره كرد. خبري زاد 
گفت: ممنوعيت صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد 
ثابت در بحث معاملات آپش��ن ني��ز ذيل ابلاغيه هاي 
اصلاحي فوق قرار گرفت زيرا وقتي تصميم بر اين است 
كه اين صندوق ها وارد بازار س��هام نشوند پس دليلي 
مبني بر ورود آنها به بازار آپشن نيست. وي گفت: به نظر 
مي آيد سياس��ت كلي معاونت مربوط به صندوق هاي 
سرمابه گذاري اين است كه صندوق هاي سرمايه گذاري 
با درآمد ثابت ديگر درگير ريسك بازار سرمايه نشوند و به 

سمت فلسفه تاسيس خود حركت كنند. 

ترديد در بازار سهام
تردي��د ب��راي بازار س��رمايه 
همچون سمي مهلك است 
و اكن��ون دو ماهي اس��ت كه 
ترديد هاي پي در پي را شاهد 
هس��تيم تا زماني كه ترديد و 
بي اعتباري در اين بازار باشد 
نمي توان جاي رش��دي را در 
نظر گرفت. در همه بازارهاي 
دنيا براي بررس��ي روند كلي بازار مي توان از فاندامنتال 
يا تكنيكال بهره برد اما وقتي بازاري كه هسته اصلي آن 
دست دولت اس��ت با خبر بالا و پايين مي شود و ريزش 
مي كند را نمي توان در بازه اي كوتاه مدت به صورت فني 
مشاهده كرد. پس اگر هر نقطه تكنيكال يا حمايتي هست 
با اما و اگر گفته شود. تصميم هايي كه دولت هم اكنون 
مي گيرد شايد در بازه كوتاه مدت سرخوش و راضي باشد 
اما عواقب وخيم ميان مدت و بلندمدتي دارد. به عنوان 
مثال قيمت گذاري دستوري و عدم وادرات خودرو باعث 
ش��د كه امروزه اين صنعت در ش��رايط وخيمي باشد. 
زيان هاي انباشته شده اين شركت ها در نهايت خود را به 
صورت تورم نشان خواهد داد و اين مبحث هم در مورد 
پتروشيمي ها و ساير صنايع نيز صدق مي كند و زماني 
دولت به راه حل درست خواهد رسيد كه نه راه برگشتي 
دارد و اينكه لطمات زيادي وارد كرده است.درهر صورت 
با توجه به توافق پنهاني كه ايران با امريكا دارد فروش نفت 
در سطح مطلوبي اس��ت و پول هاي بلوكه شده وصول 
مي شود اما س��وال مهمي كه مطرح است آيا با توجه به 
انتخاب پيش روي امريكا اين شرايط مي تواند استمرار 
داشته باشد؟ پس به طور كل با توجه به آنچه كه در بورس 
رخ مي دهد فعلا نمي توان رش��د خاصي را براي بورس 
در نظر گرفت و هر موج صعودي قطعا با عرضه سركوب 
خواهد شد و بازي بر روي تك سهم ها خواهد بود. در هر 
صورت در چنين مواقعي بايد حمايت ها و مقاومت ها را 
مدنظر قرار داد تا بهترين بازدهي حاصل شود. در حال 
حاضر دو س��طح حمايتي 1۹7۰ و 1۹۲۰ س��طوحي 
هستند كه شاخص كل مي تواند در اين نواحي واكنش 
مثبتي نشان دهد و از سوي ديگر سطح ۲۰5۰ مقاومتي 
است كه شاخص كل با آن درگير شده است. حداقل براي 
يك ماه مي توان اين چشم انداز را داشت كه شاخص كل 
در محدوده اي نوساني باشد و بعد از آن با توجه به قيمت 
دلار و كاموديتي ها و ساير مولفه ها مي توان براي شاخص 
كل مس��ير و چشم انداز مش��خص تري را ترسيم كرد. 
سهامداران كوتاه مدت كه قصد دارند در بازار فعال باشند 
بهتر است فقط در پايين ترين سطوح قيمتي براساس 
تكنيكال و جو كل��ي بازار خريد كنند اما س��هامداران 
بلندمدتي رويه كاملا متفاوت تري دارند چرا كه بسياري 
از سهم ها به ناحيه بسياري خوبي رسيده اند و در نهايت 
از ده درصد ديگر مي توانند خريدهاي بلندمدتي خود را 

در سهام شاخص ساز انجام دهند.

ناترازي در صنعت قند و شكر
پانزدهمين نشست ميز صنعت سازمان بورس و اوراق 
بهادار به همت مديريت نظارت بر ناشران و اداره ميزهاي 
صنعت و رتبه بندي ناشران اين سازمان با موضوع بررسي 
صنعت قند و شكر با حضور رضا عيوض لو معاون نظارت 
بر بورس ها و ناشران س��ازمان بورس، ولي اله جعفري 
مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس و جمعي از مديران 

و فعالان اين صنعت برگزار شد.
در اين نشست رضا عيوض لو معاون نظارت بر بورس ها و 
ناشران سازمان بورس، اظهار كرد: احداث كارخانه هاي 
قند و شكر به سال هاي دوري باز مي گردد و براي اينكه 
اين صنعت زنده بماند بايد بر نوسازي آن سرمايه گذاري 
بش��ود، اين موضوع به نفع كارخانه هاي توليدي است 
چراكه اگر استهلاك افزايش بيابد، حاشيه سود توليد 
آنها با كاهش رو به رو شده و در نهايت مي توان گفت كه 
آينده صنعت با خطر جدي مواجه مي ش��ود. از طرفي 
پيگيري مش��كلاتي همچون قيمت گذاري دستوري 
و س��اير مش��كلات اين صنعت نيز حائز اهميت است 
چراكه هر يك از آنها مي تواند در سودآوري شركت ها 

تاثيرگذار باشد.
در اين نشست احسان اله اژدري مديرعامل قند تربت 
حيدريه، بيان كرد: براي تعيين قيمت دستوري قند و 
شكر در ابتدا انجمن صنفي مطابق صورت هاي مالي و 
واقعيت هاي اقتصادي، نرخي را به سازمان حمايت اعلام 
مي كند كه پس از تاييد آن توسط اين سازمان به وزارت 
صمت و جهاد كشاورزي ارايه داده مي شود اما در سال 
1۴۰1 اين رويه به تاييد نرسيد و اصلاحيه قيمت شكر 
را اعلام نكردند. از اين رو نرخ ۲1 هزار و ۹۰۰ تومان كه 
مورد تاييد انجمن صنفي و نرخ ۲۳ هزار و ۲۰۰ تومان 
كه مورد تاييد سازمان حمايت بود، توسط وزارت جهاد 
كشاورزي اعلام نشد و در نهايت ناترازي در قيمت چغندر 

قند و شكر طي سال 1۴۰1 به وجود آمد.
وي ادامه داد: درخصوص قيمت شكر در ۲8 ارديبهشت 
م��اه اصلاحيه اي انجام ش��د و نرخ آن )ك��ه ماده اوليه 

محسوب مي شود( حدود ۳۰۰ تومان افزايش يافت.
اژدري بيان كرد: اين افزايش نرخ باعث به وجود آمدن 
ناترازي چشم گيري شد؛ يعني با فرض توليد يك ميليون 
و 5۰۰ هزار تن شكري كه توليد شد حدود ۳ هزار تومان 
مابه التفاوت شكل گرفت و همين مابه التفاوت باعث زيان 
۴ هزار و 5۰۰ ميليارد توماني در صنعت قند و شكر شد.

مديرعام��ل قند تربت حيدريه مطرح ك��رد: اين رويه 
در س��ال 1۴۰۲ نيز تكرار شد و قيمت ماده اوليه يعني 
چغندر كه بايد اوايل پاييز اعلام بشود تا كشاورزان بتوانند 
برنامه ريزي لازم را براي كش��ت داشته باشد در اسفند 
ماه اعلام ش��د و تقريبا در انتهاي زمان كشت اين نرخ 
مشخص شد كه سودي براي كشاورز نداشت و از طرف 
ديگر قيمت چغندر قند و شكر با عدم تناسب روبرو شد. 
در واقع قيمت شكر اعلام شده ۲5 هزار و 5۰۰ تومان با ۲ 

هزار و 8۰۰ تومان قيمت چغندر تناسب ندارد.
وي افزود: در 1۲ س��ال گذشته قيمت شكر حدودا 1۰ 
برابر قيمت چغندر است؛ يعني اگر چغندر قند ۲ هزار و 
8۰۰ تومان اعلام مي شود، قيمت شكر بايد حدود ۲8 
هزار تومان باش��د. و در شرايط فعلي كه اين تناسب به 
وجود نيامده است، كارخانه ها براي توليد حدود يك و 
نيم ميليون تن شكر، حدود 5 هزار ميليارد تومان زيان 
س��اخته اند. زماني كه اين پ��ول از چرخه توليد خارج 
مي شود، عملا نوسازي اتفاق نميفتد و تبعات زياد ديگري 

را به دنبال دارد.
اژدري گفت: صورت هاي مالي شفاف تمامي كارخانه ها 
در ك��دال وجود دارد و هزينه هايي همچون مواد اوليه، 
سربار، نيروي انساني و... محاسبه شده است. بنابراين بايد 
با احتساب اين هزينه ها و سود ۲۰ درصدي، نرخي اعلام 

بشود اما در عمل چنين اتفاقي نمي افتد.
بهرام غيبي مديرعامل قند شيروان نيز در اين نشست 
مطرح كرد: اقدامات دس��توري دولتي حُسني ندارد و 
عامل منفعت خريدار و فروشنده نمي شود. قيمت گذاري 
دستوري باعث مي شود شركت ها از رقابت با يكديگر 
زيان كنند. زماني كه وزير يك شبه ۳۰۰ هزار تومان بعد 
از كاشت چغندر، قيمت آن را افزايش مي دهد و بر قيمت 
ش��كر هيچ نوع تغييري اعمال نمي شود، به طور حتم 
كارخانه ها با زيان مواجه مي ش��وند. چنين معضلاتي 
نه تنها تاكنون رفع نشده است بلكه پايه قيمت گذاري 

نيز قرار مي گيرد.
مديرعام��ل قن��د ش��يروان بي��ان ك��رد: در كنار 
قيمت گذاري دستوري، سياست گذاري كشت هم 
يكي از مشكلات اصلي است. ۲.5 ميليون تن شكر 
در كشور نياز داريم كه 1.۳ الي 1.۴ ميليون تن در 
داخل كشور توليد مي شود و در مجموع بايد حدود 
۹۰۰ الي يك ميليون تن واردات شكر داشته باشيم. 
اوج زمان توليد شكر توس��ط كارخانه هاي قندي، 
مهر و آبان ماه اس��ت و سال گذشته همزمان با اوج 
توليد داخلي، واردات ش��كر انجام شد و در نهايت 
اين مساله توليدي ها را ناچار به فروش كمتر از نرخ 

مصوب دولتي كرد.
غيبي گفت: قيمت تمام شده شكر در سال گذشته براي 
كارخانه ها، 1۹ هزار تومان بود و سنديكا نيز اين نرخ را 
اعلام كرد اما تاجران شكرهاي وارداتي را با نرخ 17 هزار 
تومان فروختند كه اين مساله فشار سياسي و اقتصادي 
زي��ادي را تحميل كرد. در اين اتف��اق كارخانه ها براي 
پرداخت طلب كشاورزان ناچار به فروش محصول توليد 
شده با نرخي كمتر از قيمت تمام شده، شدند و اين امر 

زيان بزرگي را براي آنها به وجود آورد.
وي بيان كرد: از طرفي كشاورزان محصول خود را با نرخ 
۲ هزار و 8۰۰ تومان كه مصوب دولت است به كارخانه ها 
نمي فروشند و از آنجايي كه عرضه چغندر اندك است، 
مابين كارخانه ها رقابتي شكل مي گيرد و ناچار به خريد 
آن با نرخ هاي بالاتري هستند؛ اين مساله باعث تفاوت 
در قيمت تمام شده محصول در مناطق مختلف همچون 

اروميه، اصفهان، مشهد و ... مي شود.
غيب��ي گف��ت: تصميم گي��ري ب��ا تاخير دول��ت در 
سياست گذاري ها و قيمت ها مساله تاثيرگذاري در آينده 
صنعت است. همچنين عدم كنترل دولت در واردات 
شكر خام در فصل مناسب مشكل زاست. گمان مي كنم 
با چالش هاي موجود امسال بحران شكر خواهيم داشت.

»تعادل«گزارشميدهد

قطع اميد سهامداران از بورس

مداخله در بازار سرمايه
بر اساس جديدترين گزارش بانك مركزي، بازار سرمايه 
در سال گذشته ش��رايط مناسبي داشت و شاخص كل 
بورس در اسفند ماه سال گذشته نسبت به بهمن 1۴۰1 
و سال 1۴۰۰ با رشد مناسبي مواجه شده است .نشريه 
الكترونيكي گزيده آمارهاي اقتصادي مربوط به اسفند ماه 
سال گذشته منتشر شد. بر اساس اطلاعات موجود در اين 
نشريه كه درباره اطلاعات و آمارهاي اقتصادي و مروري 
بر تحولات در بخش هاي پولي و بانكي، تراز پرداخت ها و 

بازار سرمايه است.
در بخش بازار سرمايه، بانك مركزي تحولات بورس در 
س��ال 1۴۰1را اينگونه تشريح مي كند كه شاخص كل 
»بورس اوراق بهادار تهران« و »فرابورس« در اسفند ماه 
سال گذش��ته به ترتيب با ۲7.۹ و ۲1.7 درصد افزايش 
نس��بت به ماه قبل و افزاي��ش ۴۳.۴ درص��دي و ۳۲.7 
درصدي نس��بت به پايان سال 1۴۰۰ به ترتيب به ارقام 
يك ميليون ۹۶۰ هزار و ۴57 و ۲۴ هزار و ۳۹۴ رس��يد.

طبق اين گزارش، نوسان اين دو شاخص در سال 1۴۰1 
بسيار زياد بوده به طوري كه روند اين دو شاخص در نيمه 
اول سال نزولي و در نيمه دوم سال صعودي بوده است. بازار 
سرمايه در سال 1۴۰1 تحت تأثير مسائل مختلفي از قبيل 
منازعه بر سر نحوه عرضه خودرو، واردات خودروي دست 
دوم، قيمت خوراك، شرايط تورمي، مذاكرات هسته اي و 

بحران در روابط خارجي دولت قرار داشته است.
ش��اخص كل هم وزن بورس اوراق بهادار تهران كه وزن 
يكساني به تمامي صنايع )نمادها( مي دهد در پايان سال 
1۴۰1 نسبت به پايان سال 1۴۰۰ با افزايش ۶8 درصدي 
همراه شد. ش��ايان ذكر است كه بازدهي بالاتر شاخص 
هم وزن در سال 1۴۰1 نسبت به سال 1۴۰۰ معادل ۶8 
درصد در مقايسه با بازدهي شاخص كل بورس اوراق بهادار 

تهران در اين سال ۴۳.۴ درصد نشان دهنده بهبود بازدهي 
صنايع كوچك در مقايسه با بازدهي صنايع بزرگ است.

ارزش بازار سهام بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس در 
پايان سال 1۴۰1 نسبت به پايان سال 1۴۰۰ به ترتيب با 
افزايش ۳۳.1 . ۳۳.۴ درصدي ارقام 7۲75۲ هزار ميليارد 
ريال و 18۰81.1 هزار ميليارد ريال را ثبت كردند.ارزش 
بازار بدهي بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس نيز در پايان 
س��ال 1۴۰1 به ترتيب با افزايش 5۶.۳ . 1۶.۴ درصدي 
نسبت به سال گذش��ته ارقام 5۳8.۳ هزار ميليارد ريال 

و ۴۳۹۹.۴ هزار ميليارد ريال را به خود اختصاص دادند.
مانده اوراق بده��ي در بازار فرابورس به تفكيك ماهيت 
ناش��ر، دولتي شهرداري ها و ش��ركتي نشان دهنده آن 

است كه در سال 1۴۰1 نسبت به سال 1۴۰۰ به ترتيب 
با رش��د 7.۳ درصدي، ۶5.۳ درصدي و 15۲.۲ درصدي 
مواجه بوده است. همچنين در سال 1۴۰1 اوراق دولتي 
شهرداري ها و شركتي به ترتيب سهم 7۰.7 درصدي، ۲.۳ 
درصدي و ۲7 درصدي را از مانده اوراق بدهي )۶55۰.۲ 
هزار ميليارد ريال( به خ��ود اختصاص داده اند. مجموع 
ارزش معاملات س��هام در بازار بورس اوراق بهادار تهران 
در سال 1۴۰1 نسبت به س��ال 1۴۰۰ با افزايش 1۳.7 
درصدي به 1۰۰۶۲.7 هزار ميليارد ريال رس��يد حجم 
معاملات سهام در سال 1۴۰1 نسبت به سال 1۴۰۰ نيز 

با رشد ۴۴.۲ درصدي به ۲۰۲۹.۶ ميليارد سهم رسيد.
بازار سهام در دو ماهه اخير با تحريم شديد خبر حمايتي 

از سوي سياس��ت گذاران مواجه بوده است. قطع كردن 
اميد سهامداران از روز هاي خوب در بازار سهام به وسيله 
سيات گذاري هاي مداخله گران در روند توليدات و فروش 
شركت هاي صنايع سنگين بورسي باعث شد تا ارزش بازار 
سهام به نسبت روز 1۶ ارديبهشت امسال، ۲۳ درصد افت 
داشته باشد. بورس تهران از روز 1۶ ارديبهشت ماه درگير 
ريزش اصلاحي ش��اخص كل شد. ريزشي كه به اعتقاد 
رييس س��ازمان بورس دليل پنهاني نداش��ت و با رشد 
ش��اخص كل و ذخيره سود از سوي نوسان گيران شكل 
گرفته بود. با گذش��ت 5۰ روز از شروع اصلاح شاخص 
كل، ابلاغيه نرخ جديد گاز خوراك پتروشيمي ها منتشر 
شد كه دقيقا در روز قبل از ريزش شاخص كل به تصويب 

رسيده بود.
اين خبر در كنار ادعاي رييس سازمان بورس تأثيري 
دو چندان بر بي اعتمادي سهامداران گذاشت تا بازار 
ريزشي سنگين تر از سال ۹۹ را احساس كند و جوي 
ركودي بر معام��لات بازار حاكم ش��ود. در اين ميان 
خبر هاي منفي متعدد ديگري همچون افزايش عوارض 
صادراتي محصولات خام و نيمه خام معدني و فولادي 
و عدم افزايش نرخ فروش محصولات خودروسازان نيز 
مطرح شد كه ضربه هاي منفي محكمي به بدنه بازار 
سهام و سرمايه سهامداران زد. ارزش دلاري بازار سهام 
در روز 1۹ مرداد ماه س��ال 1۳۹۹ نزديك به ۳5۶.7 
ميليارد دلار بوده اس��ت. با گذشت نزديك به ۳ سال 
بيش از 5۹ درصد ريزش داش��ت و به 1۴5.۲ ميليارد 
دلار رسيده اس��ت. حتي ارزش ريالي بازار سهام نيز 
از روز 1۶ ارديبهش��ت ماه 1۴۰۲ با افت ۲۳ درصدي 
مواجه بوده كه دستاورد تصميمات سياست گذاران در 

سال 1۴۰۲ بوده است.

نويد رجايي



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه رييس كميته حمل و نقل هوايي مجلس تصريح 
كرده، ساخت فرودگاه هاي زيان ده تحت فشارها، تفكرات 
بخشي، سليقه اي و شهري و قومي احداث شده اند نه از 
روي نيازس��نجي يا بازاريابي! به گفت��ه او، فرودگاه هاي 

زيان ده را با »شعار عدالت اجتماعي« ساختند.
به گفته اقتصاددانان برجس��ته كشور يكي از معضلات 
اقتصاد ايران نيت ه��اي خير اما بدون پش��توانه علمي 
سياسيون است. اين مساله در سطح نمايندگان مجلس 
حادتر نيز مي ش��ود، چه آنكه اين نيت هاي خير محلي 
و اس��تاني گاه به اغراض سياس��ي براي به دست آوردن 
راي مردم نيز آغشته مي ش��ود و آنها در دوران انتخابات 
وعده هايي مي دهن��د و بالاجب��ار در دوران نمايندگي 
در مجل��س و به هن��گام تدوين و تنظي��م بودجه هاي 
سالانه، وعده هاي بخش��ي و محلي خود را در لابي هاي 
بهارستان پيگيري مي كنند. از اين رو است كه با اين شيوه 
سياست ورزي، نه تنها منافع محلي مردم تامين نمي شود 
كه سرمايه هاي ملي نيز در اين مسير قرباني و حيف و ميل 
مي شود. آنگونه كه مسوولان پيش از اين اعلام كرده اند، 
قريب به 54 فرودگاه در كشور احداث شده است اما حدود 
10 فرودگاه واقع در شهرهاي بزرگ كشور فعال هستند 
و ازاين تعداد، چند فرودگاه معدود و كمتر از انگشتان يك 

دست، زيان ده نيستند و سودآورند.
به گزارش »تعادل«، اگر چه نيازس��نجي و بازاريابي در 
اح��داث فرودگاه هاي اغلب مغفول بوده و پاي مس��ائل 
سليقه اي و احساسي در ميان اس��ت، اما در سويه ديگر 
ماجرا نبايد از اين مس��اله غافل ش��د كه ناوگان هوايي 
كش��ور بر خلاف نياز و تقاضاي يك كشور پرجمعيت و 
پهناوري همچون ايران، نه تنها از رشد طبيعي برخوردار 
نبوده كه تحت تاثير تحريم ها دچار عقب ماندگي تاريخي 
نيز شده است. چه بسا با رشد كمي ناوگان مسافري و در 
كنار آن ايجاد و رشد »ايرتاكس��ي« ها براي مسير هاي 
كوتاه داخل استاني كه به نوعي مكمل كار خطوط هوايي 
بزرگ هستند، فرودگاه هاي كش��ور هم اينك دستكم 
در حد قابل قبول��ي فعال مي بودند. متاس��فانه در كنار 
هواپيماهاي مسافري، هواپيماهاي كوچك تر مسافري و 
باري، و هواپيماهاي شخصي آن طور كه بايد رشد نكرده 
است وبه همين دليل فرودگاه ها هم اينك فعال نيستند 
و سرمايه هاي صرف شده براي ايجاد آنها، حبس شده اند. 
به عبارت ديگر، اگر ايجاد فرودگاه ها با پش��توانه علمي 
انجام مي شد، به طور قطع سرمايه هاي صرف شده در آنها، 
در فرصت هايي سرمايه گذاري مي شد كه اشتغالزايي و 
بازدهي بهتري براي اقتصاد ايران به ارمغان مي آورد. اما 

حالا اين فرصت از ميان رفته است.

   فرودگاه به بخش خصوصي
 واگذار نمي شود

در اين حال، رحمت الله فيروزي، رييس كميته حمل و نقل 
هوايي مجلس با بيان اينكه فعلا برنامه اي براي س��اخت 
فرودگاه جديد در دس��ت كار دولت قرار ن��دارد، گفت: 
بس��تري براي واگذاري فرودگاه ه��ا به بخش خصوصي 
وجود ندارد و دولت براي س��اخت فرودگاه نبايد تسليم 
فشارها و تفكرات بخشي، سليقه اي، شهري و قومي شود.

رحمت الله فيروزي در گفت وگوبا ايلنا، درباره اظهارات اخير 
وزير راه و شهرسازي مبني بر امكان واگذاري فرودگاه ها 
به بخش خصوصي صلاحيت دار و در پاسخ به اينكه آيا از 
لحاظ قانوني امكان واگذاري فرودگاه ها وجود دارد، اظهار 
كرد: فرودگاه جنبه حاكميتي در كش��ور دارد و از سوي 
ديگر مباحث امنيتي مطرح مي شود و فرودگاه هاي كشور 
با امنيت كشور در ارتباط هستند، بنابراين فعلا بستر چنين 
كاري و واگذاري فرودگاه ه��ا به بخش خصوصي فراهم 
نيست. وي ادامه داد: اما درباره رفع زيان ده بودن فرودگاه ها 
بايد تفكرات بخشي در كش��ور را اصلاح كرد و اينكه هر 
كسي علاقه مند اس��ت در شهرش فرودگاه داشته باشد، 
درست نيست و توجيهي اقتصادي هم ندارد، اين مباحث؛ 
موضوعات قابل تاملي هستند كه بايد به آن توجه شود. 
عضو كميسيون عمران مجلس درباره فشار نمايندگان 
مجلس و مقامات محلي به دول��ت براي احداث فرودگاه 
در شهرهاي كم تردد و فاقد توجيه اقتصادي گفت: دولت 
براي ساخت فرودگاه نبايد تسليم فشارها و تفكرات بخشي، 
سليقه اي، شهري و قومي شود. در بحث زيرساخت هاي 
فرودگاه يك بحث س��اخت و احداث آن و موضوع ديگر 
مباحث نگهداري و موضوعات تخصصي هس��تند، اينها 
مباحث پيچيده اي هستند كه مشخص مي كنند نيازي 
به اين تعداد فرودگاه نيس��ت. وي تاكيد كرد: اساس��ا به 
اندازه اي هواپيما نداريم كه بخواهيم اين تعداد فرودگاه را 
در كشور داير كنيم. فرودگاهي كه هفته اي يك بار پرواز در 
آن نشست و برخاست صورت مي گيرد، مقرون به صرفه 
نيست و بسياري از اين فرودگاه ها پروازي ندارند و اساسا 
به اين اندازه هواپيما كه امكان پوشش تمام فرودگاه هاي 
كشور را داشته باشد، نداريم. رييس كميته حمل و نقل 

هوايي مجلس گفت: بخش��ي از اي��ن فرودگاه هاي فاقد 
توجيه اقتصادي به عنوان شعار عدالت اجتماعي ساخته 
شدند و بخشي هم براي كوتاه كردن فاصله با مركز كشور به 
احداث رسيدند. فيروزي درباره تعيين تكليف فرودگاه هاي 
كم تردد و زيان ده اظهار كرد: فعلا هيچ تصميمي درباره 
فرودگاه هاي زيان ده نمي توانند بگيرند و كاري نمي توان 
كرد. اميدواريم، فضاي كشور خوب شود و ناوگان هوايي 
كشورمان قوي شود كه بتوانند فرودگاه ها را اداره كنند و 
پروازها در اين فرودگاه ها افزايش پيدا كند و اميدواريم از اين 
تعداد فرودگاهي كه ساخته شده بتوانيم بهره برداري كنيم. 
وي با بيان اينكه فعلا برنامه اي براي ساخت فرودگاه جديد 
در دستور كار دولت قرار ندارد، ادامه داد: دولت اگر همين 
تعداد فرودگاه را بتواند ساماندهي كند، اقدام مهمي است و 
فعلا برنامه اي براي ساخت فرودگاه جديد در دست نيست.

   شرط كسب رتبه دوم منطقه
اگر چه فرودگاه هاي استاني نسبت به فرودگاه هاي واقع 
در كلان شهرها و فرودگاه هاي بين المللي كشور وضعيت 
وخيم تري دارند، اما فرودگاه هاي درجه يك و بين المللي 
كشور نيز در قياس با رقباي خارجي از وضعيت مطلوبي 
برخوردار نيستند. به باور كارشناسان حمل و نقل هوايي، 
مش��كل اصلي فرودگاه هاي بين المللي كشور در جذب 
مشتري و بازاريابي است و زيرساخت هاي فرودگاه هاي 
بين المللي ايران، استانداردهاي لازم براي جذب مسافران 
خارجي را دارند اگرچه براي كسب جايگاه بهتر در منطقه 
نيازمند ارتقاي زيرس��اخت هاي فرودگاه��ي و افزايش 
ظرفيت ها باشيم. فرودگاه هاي بين المللي ايران از لحاظ 
استانداردهاي پرواز، اختلافي با فرودگاه كشورهاي ديگر 

ندارد اما مهم ترين مساله در كسب سهم بازار پروازهاي 
خارجي منطقه است. بازيگران اصلي صنعت هوانوردي 
دنيا ب��راي اينكه جايگاه خ��ود را در آينده حفظ و حتي 
ارتقا دهند بايد در جذب پروازهاي خارجي ساير كشورها 
موفق عمل كنند. كارشناسان با بيان اينكه پيش بيني 
مي شود، بازار پروازهاي داخلي در 20 سال آينده به بلوغ 
برس��د، ادامه مي دهند، برهمين اساس سهم پروازهاي 
بين المللي بيشتر از داخلي است و بازيگراني كه سهم خود 
را در جذب پروازهاي خارجي افزايش مي دهند، برندگان 

بازي هستند. 
از اي��ن رو، اي��ران بايد حجم اع��زام و پذيرش مس��افر 
داخل��ي و خارجي خود را بيش از 2 براب��ر افزايش دهد. 
براي ارتقاي حجم پذيرش مس��افر داخل��ي و خارجي 
باي��د برنامه ريزي 10 تا 15 س��اله تدوين ش��ود. ضمن 
اينك��ه در اين ميان، كش��ورهاي منطقه هم به رش��د و 
پيشرفت خود ادامه مي دهند، بنابراين ايران بايد تلاش 
روزافزوني داش��ته باش��د. براي ارتقاي س��هم ايران در 
اعزام و پذيرش مس��افران و به ويژه مس��افران خارجي 
در فرودگاه ه��اي بين الملل��ي بايد تحولي در توس��عه 
زيرساخت هاي فرودگاه ها و شبكه پروازي داشته باشيم. 
مش��كل اصلي فرودگاه هاي بين المللي در جذب مسافر 
است و بايد براساس هدفگذاري هاي تعيين شده در سند 
چشم انداز، شاخص هاي جذب مش��تري در اين زمينه 
مشخص شود. البته اينكه زيرساخت هاي لازم براي انجام 
پرواز در فرودگاه هاي بين المللي كشور با توجه به ظرفيت 
تعريف شده آنها وجود دارد به اين معنا نيست كه نيازي 
به افزايش ظرفيت ها نيست و براي كسب جايگاه بهتر در 

پذيرش مسافر بايد ظرفيت ها افزايش يابد.
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ثبت نام شهرداري از داوطلبان 
مشاركت در نظافت مسير اربعين

معاون فرهنگي و اجتماعي سازمان مديريت پسماند 
ش��هر تهران گفت: از افرادي كه در ايام اقامه عزاي امام 
حسين )ع( تمايل دارند به صورت داوطلبانه در پاكسازي 
و نظافت مساجد و حسينيه ها مشاركت داشته باشند 
دعوت مي كنيم كه در س��امانه خادمان روضه رضوان 
در پيام رس��ان هاي داخلي ثبت نام كنن��د. به گزارش 
فارس، محمد كيخا اظهار كرد: ازآن دس��ته از عزيزاني 
كه در ايام اقامه عزاي امام حس��ين )ع( تمايل دارند، به 
صورت داوطلبانه در پاكسازي و نظافت هيئات، مساجد 
و حسينيه ها مشاركت داشته باشند دعوت مي كنيم كه 
در سامانه »خادمان روضه رضوان« در پيام رسان هاي 
داخلي ثبت نام كنند تا با در اختيار گذاشتن تجهيزات 
فردي به عن��وان »خادم يار« در اين طرح مش��اركت 
كنند. وي خاطرنشان كرد: بعد از ارزيابي و قرعه كشي، 
از بين مشاركت كنندگان براي حضور در مراسم اربعين 
حس��يني در كش��ور عراق دعوت به عمل خواهد آمد. 
ش��هروندان با مراجعه به صفحه اختصاصي »خادمان 
روضه رضوان« در پيام رسان هاي اي گپ، ايتا، سروش 
 khademanerozerezvan پلاس و بله به نشاني

مي توانند در اين طرح ثبت نام كنند.

وعده بهبود وضعيت نظافت 
شهر تهران طي يك ماه آينده

مديرعامل سازمان پسماند شهرداري تهران از برنامه  ريزي 
اين س��ازمان براي تغيير وضعيت نظافت و رفت و روب 
پايتخت خبر داد و گفت: متاسفانه وضعيت نظافت در 
تهران خوب نيست و طي برنامه ريزي صورت گرفته طي 
يك ماه آينده وضعيت به شرايط حداقلي خواهد رسيد. 
به گزارش تس��نيم، رضا محمدي، مديرعامل سازمان 
پسماند شهرداري تهران ديروز در نشست خبري خود 
در جمع خبرن��گاران در ارتباط با حوزه نظافت و رفت و 
روب در شهر تهران اظهار كرد: در گذشته اتفاقاتي در اين 
حوزه افتاده و به همين ترتيب در س��ال 1386-1385 
ماشين آلات و دستگاه هاي مكانيزه جهت جمع آوري 
پسماند وارد حوزه خدمات ش��هري شهرداري تهران 
ش��د و بدين ترتيب تلاش هايي براي كاهش نيروهاي 
انساني و افزايش ماش��ين آلات در آن مقطع انجام شد. 
وي با اش��اره به اينكه متاسفانه با گذشت چندين سال 
استفاده از ماشين آلات و دستگاه هاي مكانيكي جهت 
جمع آوري پسماند و رفت و روب بخش قابل توجهي از 
اين ماشين آلات فرسوده شده اند، گفت: متاسفانه طي 
سنوات گذشته نيز اقداماتي جهت نوسازي و بازسازي 
ماش��ين آلات در حوزه جمع آوري پسماند انجام نشده 
و بدين ترتيب ناوگان خدمات شهري شهرداري تهران 
فرسوده شده است. مديرعامل سازمان پسماند شهرداري 
تهران با بيان اينكه متاسفانه كيفيت خدمات شهري ما به 
دلايل و موارد اشاره شده ضعيف شده است، اظهار كرد: ما 
اين آمادگي را داريم ظرف يك ماه آينده وضعيت نظافت 
در شهر تهران را به شرايط حداقلي برسانيم و بدين ترتيب 
طرحي آماده و اجرا خواهد شد. محمدي با بيان اينكه نبايد 
شهري آلوده و كثيف را در پايتخت داشته باشيم، گفت: 
ظرفيت خوبي در سطح مناطق و نواحي وجود دارد و ما 
مي توانيم با توجه به اين ظرفيت و همكاري با پيمانكاران 
بخش خصوصي تغييراتي را در سطح نظافت شهر تهران 
ايجاد كنيم. وي با اشاره به برگزاري جلسه سازمان پسماند 
شهرداري تهران با پيمانكاران تصريح كرد: هفته آينده بنا 
داريم جلساتي را با تمام پيمانكاران حوزه خدمات شهري 
برگزار كنيم و مذاكراتي را با آنها داشته باشيم تا بتوانيم 
تعداد ماشين آلات را در حوزه خدمات شهري به حداكثر 
برسانيم. همچنين پيمانكاران بايد پاي كار بيايند و قطعا 
همانطور كه بيان شد اثرات اين كار تا يك ماه آينده در شهر 
خواهد بود و وضعيت مناسبي را در حوزه نظافت و رفت و 
روب در سطح تهران خواهيم داشت. مديرعامل سازمان 
پسماند شهرداري تهران با بيان اينكه إن شاءالله طي 5 الي 
6 ماه آينده وضعيت را در بحث ناوگان خدمات شهري به 
حد اعلا خواهيم رساند، گفت: اقدامات و برنامه هايي براي 
تغيير وضعيت نظافت در بلندمدت آماده شده است و بنا 
داريم فرآيندها را در اين حوزه اصلاح كنيم؛ ضمن اينكه 
 mrf بايد تغييراتي نيز در بحث تفكيك زباله از مبدا و
داشته باش��يم. محمدي با اعلام اين خبر كه إن شاءالله 
طي 5-6 ماهه آينده وضعيت كتفي كولي ها و زباله گردان 
در سطح شهر تهران به حداقل خواهند رسيد، بيان كرد: 
تلاش خواهيم كرد در اين ح��وزه نيز اقداماتي صورت 
بگيرد و وضعيت به شرايط بهتري برسد ضمن اينكه در 
حال حاضر در هركدام و در اكثر مخازن افراد زباله گرد قرار 
دارند و اقدام به جداسازي زباله ها مي كنند و ما بنا داريم از 
اين افراد نيز در مجموعه هاي mrf استفاده كنيم. وي با 
اشاره به ورود سازمان پسماند جهت شناسايي و برخورد 
مافياي زباله گردي گفت: در اين حوزه نيز كار سختي را 
در پيش خواهيم داشت و بايد بتوانيم اقدامات لازم را در 

برخورد با مافياي زباله انجام بدهيم.

ابطال مجوز طرح ترافيك
۱۲۳ تاكسي غيرفعال

معاون نظارت و امور مناطق سازمان تاكسيراني شهر 
تهران از ابطال طرح ترافيك 123 تاكسي غيرفعال 
شناسايي شده در پايتخت خبر داد. به گزارش ايلنا، 
محمد علوي زاده در تشريح جزييات اين خبر گفت: 
در راستاي ارايه خدمات رساني مطلوب به شهروندان، 
طرح شناسايي تاكسي هاي غيرفعال از ارديبهشت ماه 
آغاز شد و بر اين اساس 123 تاكسي غيرفعال و فاقد 
پروانه هوشمند تاكسيراني معتبر مورد شناسايي قرار 
گرفت.  معاون نظارت و امور مناطق سازمان تاكسيراني 
شهر تهران ادامه داد: براساس دستورالعمل اجرايي در 
اولين اقدام مجوز طرح ترافيك تاكسي متخلف ابطال 
شد و در مرحله بعدي س��هميه سوخت اين دسته 
از خودروها قطع خواهد ش��د. وي با اشاره به رويكرد 
س��ازمان در حمايت از تاكس��يران هاي شهر تهران 
خاطرنشان كرد: ابطال مجوز طرح ترافيك اين افراد از 

طريق پيامك و تماس تلفني به آنها ابلاغ شد.

دوره انتظار خانه دار شدن 
حقوق بگيران بيش از 90 سال است

عضو هيات رييس��ه مجلس گف��ت: حقوق بگير و 
كارمند اگر تمام درآمد خود را پس انداز كند مي تواند 
پس از 40 سال خانه دار ش��ود اما با توجه به اينكه 
يك سوم درآمد خود را مي توانند براي خريد مسكن 
پس انداز كنند، مدت زمان انتظار خريد خانه براي 

آنها به بيش از 90 سال ]به 120 سال[ مي رسد.
مجتبي يوسفي در گفت وگو با ايلنا درباره برخي از 
ادعاها درباره كاهش انتظار مردم براي خريد خانه 
اظهار كرد: هر چند ش��اهد كاه��ش التهابات بازار 
مس��كن در برخي از شهرها و مناطق هستيم اما به 
اين زودي سن انتظار و مدت زمان سن انتظار براي 

خريد مسكن كاهش پيدا نمي كند.
وي در پاس��خ به اينكه در ح��ال حاضر مدت زمان 
انتظار خانه دار شدن كارمند چقدر است؟ ادامه داد: 
گفته مي ش��ود يك حقوق بگير و كارمند اگر تمام 
درآمد خود را پس انداز كند مي تواند پس از 40 سال 
خانه دار شود اما با توجه به اينكه يك سوم درآمد خود 
را مي توانند براي خريد مسكن پس انداز كنند، مدت 
زمان انتظار خريد خانه براي آنها به بيش از 90 سال 
مي رسد و از اين لحاظ وضعيت ايران نسبت به ساير 

كشورها بدتر است. 
عضو كميسيون عمران مجلس با اشاره به كاهش 
التهاب بازار مس��كن در برخ��ي از مناطق از جمله 
شهرهاي جديد اطراف پايتخت گفت: يكي از عوامل 
موثر در ساماندهي بازار مسكن جدي بودن مجلس 
براي اج��راي قوانين مالياتي در اين حوزه اس��ت. 
تصميمات��ي كه در طرح دو فوريت��ي براي گرفتن 
ماليات از خانه هاي خالي و سوداگران اين بازار اخذ 
شده بسيار اثرگذار بوده و مجلس به طور جدي روي 

اين موضوع ايستاده  است.
يوسفي تاكيد كرد: در ساير بازارها هم اينگونه بوده 
و همين قانون اجازه واردات خودروهاي دست دوم، 
توانس��ت التهابات اين بازار را كاهش دهد با اينكه 
هنوز اتفاقي هم نيفتاده اما تصويب اين قانون در بازار 
اثرگذار بود.  وي با بيان اينكه براي اولين بار التهابات 
بازار مس��كن در كوتاه مدت كاهش پيدا كرد و اين 
نشان مي دهد كه مي توان اقداماتي هم در اين حوزه 
را در مدت زمان كوتاه به سرانجام رساند، گفت: بايد 
توجه داشت در بازار هر كالايي يك طرف عرضه و 
يك طرف تقاضا اس��ت و وقتي تعادل بين اين دو 
ط��رف، بهم مي خورد التهاب و تكانه ش��ديدي در 
بازارهاي مستقيم و غير مستقيم به وجود مي آيد 
و با توجه به انباشت مشكلات و انباشت نياز و عدم 
تحرك در 6 سال دولت گذشته، دو طرف عرضه و 

تقاضا از تعادل خارج شدند.

اجاره اتوبوس هاي تركيه
براي جابه جايي زائران اربعين

مع��اون وزير راه و شهرس��ازي از برنامه ريزي براي 
اس��تفاده از اتوبوس هاي پاكس��تان و تركيه براي 
جابه جايي زائران اربعين، گفت: وزارتخانه صمت و 
نفت براي در اختيار قرار دادن تعدادي اتوبوس براي 

اربعين اعلام آمادگي كرده اند.
به گزارش تسنيم، ش��هريار افندي زاده با اشاره به 
پيش بيني 5 ميليون زائر اربعين امسال، اظهار كرد: 
27 مرداد تا 20 ش��هريور 1402 دوره اجراي طرح 
اربعين است كه بايد برنامه  ريزي لازم براي مديريت 

تردد در اين دوره صورت گيرد.
وي با بيان اينكه در تامين ناوگان مورد نياز در بخش 
جاده اي،  كميته حمل و نقل و سوخت ستاد مركزي 
اربعين با سه رويكرد اقدامات مورد نياز را انجام داد، 
افزود: در رويكرد اول بايد حدود 5200 دس��تگاه 
ناوگان اتوبوس و ميني بوس از طريق ساير ارگان ها 
و سازمان ها تأمين ش��ود كه با وجود پيگيري ها و 
مكاتبات صورت گرفته تا اين لحظه فقط 2 وزارتخانه 
صمت و نفت آمادگي خود را ب��راي در اختيار قرار 

دادن تعدادي اتوبوس اعلام كرده اند.
وي اضافه كرد: همچنين اس��تفاده از اتوبوس هاي 
پلاك سفيد )غير عمومي( در سراسر كشور است كه 
در اين رابطه طبق استعلام صورت گرفته از فراجا، 
تعداد 17600 دس��تگاه اتوبوس اعلام شده است 
كه بايد وضعيت آنها و محل فعاليت آنها به تفكيك 
استان استخراج شود و تعدادي از اين ناوگان، پس از 
شناسايي مالكان، امكان استفاده در طرح اربعين را 
خواهند داشت. به گفته وي، در رويكرد دوم، اجراي 
مصوبه هي��ات دولت در خص��وص واردات 2000 
دس��تگاه اتوبوس با عمر كمتر از 5 س��ال است كه 
ثبت س��فارش آن از طريق وزارت صمت در دست 

پيگيري است.
معاون حمل ونق��ل وزير راه و شهرس��ازي گفت: 
اتوبوس هاي واردات��ي بايد از لحاظ خدمات پس از 
فروش، محيط زيستي و ايمني استانداردهاي لازم را 
داشته باشند. شركت هايي كه داراي كارت بازرگاني 
هس��تند مي توانند از طريق س��ازمان راهداري و 
حمل ونقل جاده اي براي ثبت سفارش اقدام كنند 
و با توجه به تس��هيلاتي كه در نظر گرفته شده اين 
موضوع فرصت بسيار مناسبي براي تقويت و توسعه 

حمل و نقل جاده اي كشور است.
افندي زاده يادآور شد: در رويكرد سوم بهره گيري 
از ظرفيت ناوگان اتوبوس كشورهاي همسايه است 
كه بدين منظور گروهي به نمايندگي كميته تامين 
ناوگان به كشورهاي پاكستان و تركيه اعزام شده اند.

وي ادامه داد: مقرر است اتوبوس هاي پاكستاني با 
هماهنگي پليس راهور جابه جايي زائران پاكستاني 
را از داخل خاك ايران انجام دهند و همچنين توافق 
اوليه با كشور تركيه براي اعزام تعدادي اتوبوس تحت 
قرارداد اجاره براي جابه جايي زائران صورت گرفته 
كه اين كار از طريق تبادل تفاهمنامه شركت هاي 
داخلي، براي فعاليت اين اتوبوس ها در كشور به مدت 
يك ماه در مسير پر تقاضا از جمله تهران- مهران با 

هدف كنترل هاي بهتر و موثرتر انجام خواهد شد.

رييس كميته حمل و نقل هوايي مجلس: فرودگاه هاي زيان ده را با شعار عدالت اجتماعي ساختند

شهردار تهران: واگذاري ساختمان به خانه انديشمندان غيرقانوني بوده است

پشت پرده حبس سرمايه در آشيانه هاي خالي

واكنش زاكاني به ماجراي خانه انديشمندان علوم انساني
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه هفته گذشته خانه انديشمندان علوم انساني 
با انتش��ار اطلاعيه اي اعلام كردند ك��ه »با پيگيري هاي 
حقوقي از مراجع ذيصلاح، خوشبختانه با باز شدن قفل 
درها، وضعيت خانه انديش��مندان علوم انساني به روال 
سابق بازگش��ت.« ديروز عليرضا زاكاني، شهردار تهران 
از اس��اس واگذاري ساختمان به خانه انديشمندان علوم 
انس��اني را غيرقانوني خواند و گفت كه اين خانه بايد در 
اختيار همه طيف ها باشد. او مجموعه مديران و كاركنان 
اين خانه را متهم به به كار گيري اي��ن خانه براي »اميال 
خود« كرد و گفت: »در اختيار قرار دادن خانه انديشمندان 
خلاف صددرصد قانون بوده و هيچ مسير قانوني طي نشده 
است.« به گزارش ايسنا، زاكاني در حاشيه جلسه هيات 
دولت در جمع خبرنگاران درباره پلمب خانه انديشمندان، 
گفت: سياست شهرداري درباره خانه انديشمندان يا هر 
مجموعه اي كه متعلق به شهرداري بوده و در اختيار ديگران 
است، اين است كه به صورت اشتراكي مورد استفاده قرار 
گيرد، نه اينكه يك طيف آن مجموعه را براي اميال خود 
در اختي��ار بگيرند. در اين ماجرا ه��م همينگونه بود كه 
خانه انديش��مندان را در اختيار همه انديشمندان علوم 
انساني از همه طيف ها قرار دهيم. به همين افراد گفتيم 
از آنها پشتيباني كرده و اتاق و امكانات در اختيارشان قرار 
مي دهيم؛ اما آنها كه تنها نيستند بلكه افراد ديگري هم 
هس��تند. البته حرف هايي زده شد كه از روي بي اطلاعي 
بود. به هر حال وقتي موضوعات در جو رسانه اي و در فضاي 
غيركارشناسي مطرح مي شود، ممكن است فرهيخته اي 
براساس اطلاعات نادرستي كه به او رسيده است، حرفي 
بزند. زاكاني تاكيد كرد: موضوع انديشه براي ما اهميت دارد 
و مسير را به سمت فعاليت اشتراكي مي بريم و به طيف هاي 
فكري مختلف امكانات مي دهيم تا رسما حرف خود را بزنند 
اما اين مجموعه نبايد در اختيار صددرصد يك طيف قرار 
گيرد البته در اختيار قرار دادن خانه انديشمندان خلاف 
صددرصد قانون بوده و هيچ مسير قانوني طي نشده است.

   ماجرا چه بود؟
بر اساس اين گزارش، سه شنبه 13 تيرماه سال جاري 
نيروهاي شهرداري كنترل ساختمان خانه انديشمندان 

علم انساني را در دس��ت گرفتند. مسوولان شهرداري 
مدعي هس��تند كه از اين س��اختمان به نحو مطلوب 
بهره برداري نمي شود و برخي از اتاق هاي آن خالي است. 
همچنين اين خانه در انحصار گروه خاصي قرار دارد، حال 
آنكه ساير گروه ها فكري و سياسي نيز بايد در اين خانه 
فعال باشند. البته اين ماجرا تنها ماجراي سه شنبه 13 
تير نبود، چه آنكه در همان روز، مسوولان فرهنگسراي 
بهمن )وابس��ته به ش��هرداري تهران( وسايل باشگاه 
كوچك جانبازان و معلولان مستقر در اين فرهنگسرا را 

بار كاميون كرده و از اين محل خارج كردند.

   حركت شهرداري قابل دفاع نيست
 در واكنش به اين اقدام، »ناصر اماني« عضو شوراي شهر 
تهران با انتقاد از اين عملكرد شهرداري تهران گفت: برابر 
روال عادي معمولا درخصوص اين سري املاكي كه در 
اختيار موسسات و مجموعه هاي فرهنگي قرار مي گيرد، 
قراردادهايي وجود دارد. اين قرارداد هم ظاهرا از دهه 90 
بين هيات امناي خانه انديش��مندان و شهرداري تهران 
منعقد شده است. اين عضو ش��وراي شهر تهران با بيان 
اينكه ظاهرا مدت اين قرارداد هم نامحدود اس��ت يعني 
زماني براي آن مشخص نش��ده است، خاطرنشان كرد: 

حالا به هر دليلي اگر شهرداري تصميم گرفته است كه 
اين خانه را توس��عه دهد تا ديگران هم حضور پيدا كنند 
يا مديريت آن را جابه جا كن��د، طبعا بايد در ابتدا اخطار 
كتبي صادر مي كرد و همچنين مهلتي به مديريت خانه 
داده مي شد و اگر تمكين نمي كردند، بايد از طريق مراجع 
قضايي نسبت به حكم تخليه يا جابه جايي اقدام مي كرد. 
اماني تاكيد كرد: اين شكلي كه شهرداري مستقيم بدون 
طي اين مراحل به اين مركز مراجعه كرده به نظر قابل دفاع 
نيست و ما اين روش را نمي پسنديم. وي با بيان اينكه اگر 
شهرداري قصد يك كار خوب هم داشت با اين كار نتيجه 
مطلوب به دست نمي آيد، گفت: اگر شهرداري مي خواست 
اين مركز را توسعه داده و همه سلائق فكري در آنجا حضور 
داشته باشند و از اين مركز استفاده كنند، روش مناسب 
اين بود كه از طريق مذاكره اقدام كند، چراكه اين مكان در 
اختيار يك سري افراد فرهيخته قرار دارد و نويسندگان، 
گويندگان و انديشمندان علوم انساني در آنجا حضور دارند 
و به راحتي مي شد از طريق مذاكره با اين افراد اين مشكل 
را حل كند و اگر به نتيجه نمي رسيد، راه هاي حقوقي براي 
شهرداري باز بود و هنوز هم باز است و مي توانست از طريق 
مراجع حقوقي و قضايي اقدام كند نه اينكه مستقيم به 
آنجا مراجعه كرده و قفل ها را عوض كنند و در كنار افرادي 

كه از قبل آنجا بودند بنشينند و اين برخورد شكل خوبي 
نداشت و در عين حال بازتاب مثبت و مناسبي هم نداشت.

   بازگشت به روال عادي
خانه انديشمندان علوم انساني اما در 20 تيرماه سال جاري در 
اطلاعيه اي  اعلام كرد، وضعيت به روال سابق برگشته است: 
»خرسنديم به استحضار برسانيم با استعانت از خداوند متعال 
و پس از رايزني با جمعي از بزرگان خيرخواه و دلسوز كشور و 
نيز پيگيري هاي حقوقي از مراجع ذيصلاح، خوشبختانه با باز 
شدن قفل درب ها، وضعيت خانه انديشمندان علوم انساني به 
روال سابق بازگشت. در حال حاضر آرامش بر اين مجموعه 
حاكم است و فعاليت هاي خانه به صورت طبيعي و عادي در 
جريان است. خانه انديشمندان علوم انساني آمادگي خود را 
براي هرگونه همكاري و تعامل با مديران محترم شهرداري 
تهران در جهت تداوم خدمت رساني فرهنگي به شهروندان 
و مخاطب��ان گرانقدر اعلام م��ي دارد. در همين جا به همه 
انديشمندان و فرزانگان كشور به عنوان صاحبان اصلي اين 
خانه اطمينان مي دهيم در اين مذاكرات، ضمن پايبندي 
ب��ه اصل تعامل منطقي، از چارچوب ه��اي اصلي حاكم بر 
فعاليت هاي خانه انديشمندان به ويژه رعايت اصل تعاطي 
افكار و تضارب آرا و انديشه هاي مختلف در فضايي آرام، برابر 
و آزاد و در چارچوب قوانين و مقررات كش��ور و نيز رعايت 
اصل استقلال در تصميم گيري ها و برنامه ريزي هاي علمي و 
فرهنگي خانه، عدول نخواهيم كرد و پاسداري از حريم علم و 
دانش و رعايت حرمت بزرگان و پيشكسوتان علمي و فرهنگي 
به عنوان ميراث معنوي كشور را خط قرمز خود مي دانيم. 
در راستاي تحقق دو اصل ارزشمند شفافيت و پاسخگويي، 
پيشنهاد و درخواست مطرح شده توسط برخي از مخاطبان 
فرهيخته را اجابت كرده، طي سه روز آينده گزارش تفصيلي 
فعاليت ها و برنامه هاي اجراشده در خانه انديشمندان علوم 
انساني در طول 12 سال گذشته را به استحضار شهروندان 
گرامي خواهيم رس��اند. در پايان وظيف��ه خود مي دانيم از 
دس��تگاه هاي محترم قضايي و انتظامي كه از حريم علم و 
انديشه و اخلاق صيانت كرده و با رعايت شأن و جايگاه رفيع 
مفاخر علمي و فرهنگي كشور، امنيت و آرامش را به خانه 
انديشمندان علوم انساني و همه دلسوزان نظام هديه كردند، 

صميمانه سپاسگزاري كنيم.«



ديپلمات ها و متخصصان حوزه هوش مصنوعي خطرات و 
تهديد ها و البته فوايد و مزاياي علمي اين تكنولوژي را براي 
شوراي امنيت سازمان ملل شرح دادند. محققان معتقدند 
يكي از موضوعات مهم بار مسووليتي است كه سازندگان 

يك ابزار هوش مصنوعي بايد به دوش بكشند.
در اولين نشست شوراي امنيت س��ازمان ملل پيرامون 
تهديد هوش مصنوع��ي براي صلح و ثب��ات جهاني كه 
۱۸ جولاي به ميزباني انگلستان برگزار شد، نمايندگان 
كش��ور هاي مختلف بر لزوم ايجاد يك نه��اد قانون گذار 
بين المللي و ممنوعيت استفاده از اين ابزارها در تجهيزات 
نظامي و ارتش تاكي��د كردند. ديپلمات ها و متخصصان 
حوزه هوش مصنوعي خط��رات و تهديد ها و البته فوايد 
و مزاياي علم��ي اين تكنولوژي را براي ش��وراي امنيت 
سازمان ملل ش��رح دادند. با وجود تاكيد اكثريت شورا بر 
تهديد اين تكنولوژي براي صلح و ثبات بين الملل، روسيه 
 AI معتقد است هنوز به اندازه كافي براي تهديد شمردن
اطلاعات نداريم. ژانگ جون، سفير چين در سازمان ملل، 
نيز پس از مخالفت با پيشنهاد ايجاد قوانين بين المللي براي 
هوش مصنوعي گفت نهاد هاي رگولاتوري جهان بايد به 
كشور ها اجازه دهند تا قوانين خود را براي اين تكنولوژي 
ايجاد كنند. جون، س��فير چين در سازمان ملل متحد با 
»شمشير دولبه« خواندن هوش مصنوعي گفت: » پكن 
از نقش هماهنگ كننده مركزي سازمان ملل جهت ايجاد 
اصول راهنما براي ه��وش مصنوعي حمايت مي كند.« 
سفير چين، خوب يا بد بودن هوش مصنوعي را وابسته به 
چگونگي استفاده مردم از آن، تنظيم اين فناوري و توسعه 
علمي آن مطابق با استانداردهاي امنيتي دانست. وي در 
نهايت با بيان اينكه بايد تمركز بر استفاده خوب مردم از اين 
فناوري و توس��عه و تنظيم آن قرار بگيرد گفت كه بايد از 

تبديل اين فناوري به اسب فراري جلوگيري شود.

   ايجاد يك نهاد بين المللي 
مشابه آژانس انرژي اتمي

آنتوني گوترش، دبيركل سازمان ملل، در اين نشست با 
اشاره به نقش هوش مصنوعي در هموار كردن راه تبهكاران، 
تروريست ها و ديگر اخلال گران گفت سازمان ملل بايد به 
عنوان يك نهاد جهاني همان گونه كه بر هوانوردي، اقليم 
و انرژي هس��ته اي نظارت دارد، مقررات��ي را براي هوش 
مصنوعي نيز تنظيم كرده و بر اجراي آن نظارت داش��ته 
باشد. گوترش در اين نشس��ت اشاره كرد كه كاربردهاي 
نظام��ي و غيرنظامي هوش مصنوع��ي مي تواند عواقب 
جدي اي را متوجه صل��ح و امنيت جهاني كند. دبيركل 
سازمان ملل متحد همچنين از درخواست برخي كشورها 
براي تشكيل يك سازمان بين المللي جهت »حمايت از 
تلاش هاي جمعي براي اداره و كنترل هوش مصنوعي« 
حمايت كرد. پيشنهاد اكثريت اعضا براي ايجاد يك نهاد 
بين الملل با نظر چهره هاي مطرح تكنولوژي همسو است. 
بيل  گيتس، بنيان گذار و مديرعامل سابق مايكروسافت، 
چندي پي��ش در يك پس��ت وبلاگي پيرام��ون هوش 
مصنوعي و آينده آن خواستار قانون گذاري هوش مصنوعي 
توسط يك نهاد بين المللي شبيه آژانس انرژي اتمي شده 
بود. براساس پيش��نهاد مطرح ش��ده اين آژانس بايد از 
متخصصاني تشكيل شود كه دانسته هاي خود را با دولت ها 
و آژانس هاي دولتي كه ش��ايد بينش چنداني در رابطه با 
تهديد هاي هوش مصنوعي نداشته باشند در ميان بگذارند. 
جيمز كلورلي، وزير امور خارجه بريتانيا، كه ميزباني اين 
نشس��ت را برعهده داشت گفت: »هيچ كشوري از هوش 
مصنوعي در امان نيس��ت، درنتيجه ما بايد بزرگ ترين 
ائتلاف فعالان بين الملل��ي از تمامي بخش ها را دخيل و 
درگير كنيم.« با اين حال روسيه و چين هردو با رويكرد 
شورا در رابطه اين تكنولوژي جديد مخالفند. از نگاه روسيه 
ما هنوز به اندازه كافي درمورد تهديد هاي هوش مصنوعي 
اطلاعات نداريم كه آن را مخل صلح و ثبات جهاني بناميم. 
فرستاده چين هم علي رغم اشاره به مخالفت كشورش با 
استفاده از هوش مصنوعي به عنوان »ابزاري براي برتري 
نظامي يا آسيب به استقلال يك كشور«، گفت كشور هاي 

بايد اس��تقلال كافي را براي قانون گذاري مستقل داشته 
باشند. معاون سفير ايالات متحده در اين نشست اظهار كرد: 
»لازم است تا كشورها براي مقابله و كمتر كردن خطرات 
هوش مصنوعي و ساير فناروي هاي نوظهور كه حقوق بشر، 
صلح و امنيت جهاني را تهديد مي كند با هم همكاري كنند. 
او خطاب به شورا گفت: »هيچ كشور عضوي نبايد از هوش 
مصنوعي براي سانسور، محدود كردن، سركوب و ناتوان 
كردن مردم اس��تفاده كند.« نماينده روسيه اين سوال را 
مطرح كرد كه آيا اين شورا كه مسوول حفظ صلح و امنيت 
بين المللي است، بايد در مورد هوش مصنوعي بحث كند 
يا نه؟ معاون سفير روسيه گفت: » آنچه ضروري است يك 
بحث حرفه اي، علمي و مبتني بر تخصص است كه قابليت 
اين را دارد كه چندين س��ال طول بكشد و در حال حاضر 

اين بحث در بسترهاي تخصصي در حال انجام است.«

   استفاده هوش مصنوعي
 در سلاح هاي خودكار بايد ممنوع شود

در اين نشست پيرامون اس��تفاده از هوش مصنوعي در 
فعاليت ه��اي نظامي و به كارگيري س��لاح هاي خودكار 
در مي��دان جنگ يا ترور به ترور محس��ن فخ��ري زاده، 
دانشمند هسته اي ايران، توس��ط اسراييل اشاره شد. در 
ترور فخري زاده اسراييل از روبات هوش مصنوعي تحت 
كنترل ماهواره استفاده كرده بود. گوترش در همين رابطه 
گفت، سازمان ملل متحد بايد تا سال ۲۰۲۶ به يك توافق 
لازم الاجراي قانوني در راس��تاي ممنوعيت اس��تفاده از 
هوش مصنوعي در سلاح هاي خودكار جنگي دست پيدا 
كند. محققان معتقدند كه يكي از موضوعات مهم ديگر بار 
مسووليتي است كه سازندگان يك ابزار هوش مصنوعي 
بايد به دوش بكش��ند. ربكا ويل��ت، رييس بخش هوش 
مصنوعي موسسه علوم داده دانشگاه شيكاگو، مي گويد 
نبايد انسان هاي پش��ت پرده را فراموش كنيم و آنها بايد 

جوابگوي سيستمي كه طراحي مي كنند باشند.

   هوش مصنوعي
 نياز به انطباق سريع و تحول چابك دارد 

در ايران هم نشس��ت هوش مصنوعي برگزار شد. مجيد 
نيلي احمدآبادي، عضو هيات علمي دانشگاه تهران در اين 
نشست با اشاره به تحولات ايجادشده توسط هوش مصنوعي 
گفت: اكنون مي توانيم با زبان طبيعي با هوش مصنوعي 
گفت وگو كنيم و اين يك تحول در تمدن بشري است. اكنون 
امكان گفت وگو با زبان طبيعي با ماشين فراهم شده است 

و بهتر از قبل مي توانيم آن را به كار بگيريم. در واقع هوش 
مصنوعي ديگر يك ابزار نيست و مي تواند يك همكار باشد. 
در اين دنياي آميخته ارتباط انسان و ماشين تسهيل شده 
است. حتي بايد انتظار داشته باشيم با توسعه تحقيقات در 
مورد مغز و علوم شناختي در سال هاي آينده بيشتر از امروز 
غافلگير شويم. او در ادامه گفت: هوش مصنوعي به ما كمك 
مي كند كه برخي از چالش هاي جدي امروز را حل كنيم. 
علاوه بر محيط زيست كه در يكي از پنل هاي روزگذشته 
مطرح شد اين فناوري مي تواند در نيروي انساني نيز كمك 
كند و اينكه منابع انس��اني را كجا ب��ه كار بگيريم. هوش 
مصنوعي نياز به چابكي را بيشتر كرده و خود نيز به عنوان 
ابزاري براي چابكي به ما كمك مي كند. حكمران بايد به اين 
نكته توجه كند كه هوش مصنوعي را به عنوان يك وسيله 
توس��عه دهد و نياز داريم اين تبلور هوش مصنوعي را در 
برنامه هاي توسعه كشور ببينيم. جايي كه هوش مصنوعي 

به اقتصاد وصل مي شود، مي تواند بسيار ارزشمند باشد.

   چابكي و سازگاري با هوش مصنوعي
 اجباري است

رامتين خسروي، عضو هيات علمي دانشگاه تهران با اشاره 
به لزوم سازگاري با تحولات جديد در هوش مصنوعي گفت: 
اگر خود را با اين شرايط تطبيق ندهيم بايد كنار برويم. اما بايد 
به اين نكته  هم توجه كرد كه چطور مي توانيم اين تحولات 
را تحمل كنيم. تطبيق سريع، نيازمند چابكي در تشخيص 
فرصت ها و اقدام بر اس��اس آنها است. براي رسيدن به اين 
چابكي بايد بدانيم چطور مي توانيم فرصت ها را رصد كنيم 
كه پاس��خ آن در ديتا است. داده ها بايد در سيستم جاري 
باشند و زيرساخت ها و معماري ما بايد اين ديتا را به رسميت 
بشناسد. اگر مي خواهيم سازماني را طراحي كنيم، يكي از 
اركان مهم آن اين است كه از همان ابتدا به ديتا توجه كنيم. 
در اين زمينه ش��ركت هاي پيشرو وضعيت بهتري دارند. 
موضوع دوم اين است كه بعد از شناخت فرصت ها، بتوانيم 
بر اساس داده اقدام كنيم و واكنش مناسب داشته باشيم. اگر 
يك سيستم يكپارچه بزرگ داشته باشيم چطور مي توانيم 
روي اين سيستم ها سريع فعاليت كنيم؟ اين سيستم ها 
اجازه چابكي را نمي دهند و نيازمند سرويس هاي تجاري 
و تيم هاي كوچكي هستيم كه بتوانند مثلا در يك ماه يك 
سرويس ايجاد كنند. خسروي در بخش ديگر صحبت هاي 
خود در مورد به كارگيري اين موارد در راستاي هدف اشاره 
كرد و گفت: بعد از ايجاد سرويس هاي تجاري بايد بتوانيم 
آنها را تركيب كنيم. سرويس هاي ابري و استانداردهاي باز 

خيلي در اين زمينه مهم بوده اند. عنصر ديگر از ركن دوم اين 
است كه چطوري با اين تكه هاي كوچك به سمت هدف 
حركت كنيم. اينجا ديتا نقش جديدي پيدا مي كند. ركن 
سوم جايي خود را نشان مي دهد كه به بسياري از ابزارهاي 
مهم دسترسي داريم اما چه مي شود كه يك شركت روزي 
چند بار ديپلوي مي كند و يك شركت چند ماه يك بار؟ اين 
ركن به افراد موثري مرتبط است كه براي اين فضا تربيت 
شده اند و مهارت دارند. براي توسعه سيستم ها به نيروي 

انساني موثر نياز داريم.

   ناديده گرفتن امنيت هزينه ندارد
مهدي خرازي، عضو هيات علمي دانشگاه صنعتي شريف 
در مورد امنيت صحبت كرد و نكته مهمي كه مورد تمركز 
او قرار گرفت عدم صرف هزينه براي مشكلات ايجاد شده 
ناشي از ناديده گيري موارد امنيتي بود. او گفت: امنيت در 
ايران در حال گذار اس��ت و هنوز به بلوغ نرسيده است. به 
همين دليل است كه داده ها نشت پيدا مي كند و هزينه اي 
براي شركت ايجاد نمي شود. فقط شايد مسوول امنيت 
هزينه دهد اما سازمان هزينه اي در اين رابطه ندارد. همين 
عامل باعث ش��ده تا مقوله امنيت براي سازمان ها جدي 
گرفته نشود. هر گاه س��ازمان جريمه پرداخت كند، آن 
گاه ساختار سازمان آن را مهم مي بيند. او در ادامه گفت: با 
آمدن هوش مصنوعي، داده هاي بيشتري بايد جمع آوري 
ش��ود و امنيت داده ها نيز مهم تر مي شود. مهم ترين آن 
اطلاعات هويتي اس��ت كه متاس��فانه در ايران اهميتي 
ندارد. اكنون داده هاي بيشتري مي خواهيم جمع كنيم 
كه خيلي دقيق تر رفت��ار و هويت افراد را ذخيره مي كند. 
اين موضوعي است كه چالش هاي آن مي تواند به اعتبار 
يك شركت لطمه بزند و بقاي آن را تهديد كند. خرازي در 
مورد چالش هاي حوزه امنيت گفت: چون بازار كار جدي 
در سال هاي گذشته نداشته ايم ورود به حوزه امنيت خيلي 
پرهزينه است و يك فرد بايد دانش بيشتري براي ورود به 
اين حوزه كسب كند. دليل آن هم اين است كه امنيت فعلا 
ماهيت اقتصادي در سطح كلان شركت ها ندارد. خيلي از 
كارهايي كه از كارشناسان مي خواستيم اكنون مي توانيم با 
سيستم هاي هوش مصنوعي جايگزين كنيم. ولي اول بايد 
استانداردسازي كرد. هر چه ديرتر به امنيت بپردازيم هزينه 
آن هم بيشتر خواهد شد چون بايد يك سري ساختارها 
را پياده سازي كنيم. بايد به اين فكر كنيم اگر روزي قصد 
به كارگيري داشته باشيم هزينه تغيير چقدر خواهد بود. 

بايد اين ريسك را مديريت كنيم.
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پيگيري شكايت از تشعشعات آنتن 
موبايل از چه راهي ممكن است؟

اگرچه از سوي نهادهاي رسمي بارها اعلام شده كه 
دكل ها و سايت هاي نصب شده در مناطق خطري 
از نظر تشعشعات ندارند اما درصورتي كه شهروندان 
بررسي هاي لازم را انجام دادند، براي پيگيري بيشتر 
مي توانند به س��امانه ثبت و پاس��خگويي شكايات 
س��ازمان تنظيم مق��ررات و ارتباط��ات راديويي 
مراجعه كنند. به گزارش ايسنا، يكي از نگراني هايي 
كه با ورود اب��زار ديجيتالي به زندگي افراد افزايش 
يافت، بيماري هاي ناش��ي از تشعشعات راديويي 
اس��ت. با افزايش بيماري هاي جوام��ع امروزي از 
جمله سرطان هاي شناخته شده و ناشناخته، اين 
گم��ان ميان عامه مردم تقويت ش��ده و بس��ياري 
تصور مي كنند تشعش��عات حاص��ل از دكل هاي 
موبايل يكي از مهم ترين دلايل ابتلا به انواع سرطان 
است، هرچند اين موضوع تاكنون به صورت علمي 
ثابت نشده است. اما جالب است بدانيد سايت ها و 
دكل ه��اي موبايل كه معمولا در پش��ت بام منازل 
يا واحدهاي اداري و تجاري ش��هري، در پارك ها، 
ديوارها، خيابان ها، چهارراه ه��ا، جاده ها و نزديك 
به جاده ها و قطارهاي بين شهري نصب مي شوند و 
نصب سايت روي پشت بام منازل، با توجه به آنچه 
اعلام مي ش��ود، هيچ گونه خط��ر پرتوگيري براي 
ساكنين در بر ندارد بلكه يكي از روش هاي متداول 
در جهان است كه براي توسعه سريع شبكه ها مورد 
استفاده قرار مي گيرد. س��ازمان تنظيم مقررات و 
ارتباطات راديويي طي چند سال قبل نسبت به اثر 

جمعي تشعشعات پايش انجام مي دهد. 

بنزين گران مي شود نمي شود...!
ابزارهاي نظارتي حاكميت، مثل تعزيرات، س��ازمان 
بازرس��ي، ش��وراي رقابت، اتحاديه ها و... به هيچ وجه 
نتوانستند نظارت درستي بر بازارها داشته باشند. برخي 
سوداگران كالاها را با دلار ۲۸5۰۰ توماني )همان دلار 
4۲۰۰ توماني قديم( وارد مي كردند، بعد اقلام را با نرخ 
ارز آزاد به فروش مي رساندند. عده اي ديگر پا را از اين هم 
فراتر گذاشته و ارز دريافتي براي ورود كالاها را مستقيما 
در بازار آزاد به فروش رسانده و سودهاي نجومي و هزاران 

ميليارد توماني به جيب مي زدند.
 ۲( در خص��وص بنزين هم يك چني��ن روندي حاكم 
است؛ بنزين علي رغم اينكه كالايي استراتژيك است، اما 
به انحاي مختلف قاچاق مي شود. برخي از كاميون ها، در 
روز روشن بنزين قاچاق مي كنند؛ گروهي ديگر باك هاي 
اضافي تعبيه مي كنند و سوخت خارج مي كنند. حتي 
كولبران هم اقدام به خروج سوخت مي كنند. پرداخت 
يارانه هاي سوختي مستمر به تاكسي هاي اينترنتي و 
تاكسي هاي عادي، هم بسيار بالاست در شرايطي كه 
اين يارانه هاي سوختي داده مي شود تا نرخ حمل و نقل 
در جامعه بالا نرود؛ اما تاكسي هاي اينترنتي در ايران هر 
زمان كه اراده مي كنند، نرخ خود را افزايش مي دهند. 
چرخه معيوبي كه برآمده از سوءنظارت دولت است كه 
زيان هاي آن نصيب مردم مي شود. دولت مي تواند )و بايد( 
با احداث پمپ بنزين هاي ويژه در مناطق مرزي امكان 
قاچاق سوخت را مسدود كند. از سوي ديگر، نهادهاي 
نظارتي بايد احيا ش��وند و كارايي آنها افزايش يابد. در 
خصوص بنزين تخصيص داده شده به ناوگان حمل و 
نقل هم بايد نظارت بيشتري صورت گيرد. اين اصلاحات 
بخشي از هدررفت منابع دولت را پوشش مي دهد و باعث 
بهبود كيفي خدمات ارايه شده به مردم مي شود. اما آيا 

مشكل دولت حل مي شود؟ 
3( ريش��ه اصل��ي مش��كلات اقتص��ادي اي��ران در 
كسري دهش��تناك بودجه نهفته اس��ت. تحريم ها و 
سوءمديريت هاي داخلي باعث شده تا هر سال بودجه 
ايران با كس��ري بزرگ تري ارايه شود. بر اساس برخي 
روايت ها حجم كسري در بودجه ۱4۰۲ حتي تا ۶۰۰هزار 
ميليارد تومان هم رسيده است. وقتي يك چنين كسري 
وجود داشته باشد، دولت به هر دستاويزي چنگ مي زند 
تا اين كس��ري را جبران كند. در حال حاضر، دولت به 
اندازه اي كمبود منابع دارد كه حتي ماليات كارتخوان ها 
و نقل و انتقالات بانكي را تا حد ممكن بالا برده اس��ت. 
اما مردان اقتصادي كابينه به خوبي مي دانند كه دست 
بردن در نرخ بنزين به اين راحتي ها نيست. كوچك ترين 
تصميمي در اي��ن زمينه تكانه هاي بزرگ سياس��ي، 
اجتماعي، امنيتي و... در پي دارد.آخرين نمونه اش در 
س��ال 9۸ رخ داد كه جامعه را در ناآرامي فرو برد. بر اين 
اساس كه اخبار گران شدن بنزين هر از گاهي منتشر و 
بعد از مدت زماني تكذيب مي شود. چرخه اي تكراري كه 

هيچ كس نمي داند انتهاي آن چه خواهد شد.

نيازهاي ثبات ارزي
در دنياي متغير امروز، نمي توان انتظار داشت كه آينده 
كاملا پيش بيني شود اما در اين ترديدي نيست كه يك 
سرمايه گذار نياز به آن دارد كه بداند براي مثال در شش 
ماه يا يك سال آينده، وضعيت اقتصادي چگونه است، 
شاخص هايي مانند تورم يا نرخ ارز به چه سمتي حركت 
مي كنند، قوانين و مقررات اقتصادي و تجاري چگونه 
تعريف مي شوند و با در كنار هم قرار دادن تك تك اين 

مسائل نسبت به آينده خود تصميم گيري كند.

جريمه ۲۱۸ ميليون دلاري اپل 
و آمازون براي تباني در اسپانيا

ديده بان ضد انحصارطلبي اسپانيا، شركت هاي امريكايي 
آمازون و اپل را به دليل تباني براي محدود كردن فروش 
آنلاين دستگاه هاي اپل و رقيبانش در اين كشور، جمعا 
۱94.۱ ميليون ي��ورو )۲۱۸.۰3 ميليون دلار( جريمه 
كرد. به گزارش ايسنا، ديده بان ضد انحصارطلبي اسپانيا 
در بيانيه اي اعلام كرد دو قراردادي كه اين شركت ها در 
3۱ اكتبر سال ۲۰۱۸ امضا كردند، به آمازون نمايندگي 
اپل را داد. شامل بندهاي ضد رقابتي بود كه بر بازار آنلاين 
دستگاه هاي الكترونيكي در اسپانيا تاثير گذاشت. اپل 
۱43.۶ ميليون يورو و آمازون 5۰.5 ميليون يورو جريمه 
شد. اين دو شركت براي درخواست تجديدنظر در اين 
حكم، دو ماه فرصت دارند. سخنگوهاي اپل و آمازون در 
اظهارات جداگانه اي اعلام كردند كه شركت هايش��ان 
قصد دارند براي اين جريمه، درخواست تجديدنظر كنند. 
ديده بان ضد انحصارطلبي اسپانيا گفت: اين دو شركت 
بدون هيچ توجيهي، تعداد فروشندگان دستگاه هاي 
اپل در وب سايت آمازون در اسپانيا را محدود كردند. در 
نتيجه، بيش از 9۰ درصد فروشندگان فعلي كه از بازار 
آمازون براي فروش محصولات اپل استفاده مي كنند 
با محدوديت روبرو ش��دند. آمازون همچنين ظرفيت 
فروشندگان مستقر در اتحاديه اروپا كه خارج از اسپانيا 
هستند را براي دسترسي به مشتريان اسپانيايي كاهش 
داد و تبليغاتي كه رقباي اپل اجازه داشتند در وب سايت 
آمازون قرار دهند تا كاربران در هنگام جس��ت وجوي 

محصولات اپل مشاهده كنند را هم محدود كرد. 

برگزاري ششمين دوره ليگ 
اينترنت اشيا با حمايت همراه اول

شش��مين دوره ليگ اينترنت اش��يا با حمايت مركز 
تحقيق وتوسعه همراه اول برگزار شد. به گزارش اداره 
كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، ششمين دوره 
ليگ اينترنت اشيا با هدف كمك به توسعه اقتصاد دانش 
بنيان، بلوغ اكوسيستم و ترويج ارايه خدمات اينترنت 
اشيا با بهره گيري از توان تيم هاي استارتاپي فعال اين 
حوزه در سراسر كشور، با حمايت همراه اول برگزار شد. 
در اين رويداد كه اختتاميه آن روز گذش��ته )سه شنبه 
۲۷ تير ۱4۰۲( با حضور مديران همراه اول برگزار شد، 
مجموعا ۸۸ تيم شركت كرده و پس از ارزيابي در نهايت 
۱۲ تيم به مرحله نهايي راه پيدا كردند. مسوولان مركز 
تحقيق و توسعه اپراتور اول تلفن همراه در اين رويداد 
اعلام كردند همراه اول در مراحل مختلف آماده كمك و 
راهنمايي تيم هاي برگزيده در راستاي توسعه محصول 
و تجاري س��ازي آنها است كه اين راهنمايي و كمك با 
بهره گيري از زيرساخت هاي نوآوري و حمايتي مركز 
تحقيق و توسعه، حركت اول، هاب شيراز، هاب اصفهان 

و هاب بهشتي انجام مي گيرد.

بسته هاي رومينگ همراه اول 
ويژه سفر به عراق در ايام محرم

همراه اول به مناسبت فرارسيدن ماه محرم، بسته هاي 
رومينگ ويژه سفر به كشور عراق را اعلام كرد. به گزارش 
اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، اپراتور 
اول تلفن همراه با فرارسيدن ايام سوگواري سيد و سالار 
شهيدان، از بس��ته هاي محرم ويژه سفر به كشور عراق 
خبر داد. همراه اول س��عي كرده است با در نظر گرفتن 
فاكتورهاي مدنظ��ر و دغدغه زائران عتب��ات عاليات، 
بس��ته هايي را طراحي كند كه ضم��ن قابليت رقابت با 
س��يم كارت اپراتورهاي عراقي، مانع خروج ارز از كشور 
شود. نخس��تين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور 
پ��س از تجربه موفق ارايه بس��ته هاي وي��ژه حج تمتع 
۱4۰۲، توافقي مشابه را با اپراتورهاي عراقي انجام داده 
و امكان عرضه مكالمه و ديتا با قيمت مناسب را در قالب 
بسته هاي ويژه محرم فراهم آورده است تا مسافران كشور 
عراق بدون هيچ نگراني از قطعي ارتباط خود به اين كشور 
بروند. بنابراين از روز چهارش��نبه ۲۸ تير ۱4۰۲ امكان 
خريد و فعالسازي ۲ بسته »۱5 دقيقه مكالمه ۷ روزه« و 
»اينترنت نامحدود ۷ روزه به اضافه ۱5 دقيقه مكالمه« 
فراهم است. بس��ته اول شامل ۱5 دقيقه مكالمه ۷ روزه 
مي ش��ود كه با قيمت ۱5۰ هزار تومان قابل خريداري 
و فعالس��ازي است. بسته دوم نيز متش��كل از اينترنت 
بين المللي نامحدود ۷ روزه )با رعايت مصرف منصفانه 
تا سقف سه گيگابايت( به اضافه ۱5 دقيقه مكالمه است 
كه با قيمت ۲9۰ هزار تومان قابل خريداري و اس��تفاده 
در حالت رومينگ روي ش��بكه اپراتورهاي آسياسل و 
كورك و زين اس��ت. تمامي متقاضيان س��فر به كشور 
 عراق در ايام محرم مي توانند از طريق مراجعه به آدرس

https: //mci.ir/roaming-iraq  يا اپليكيش��ن 
همراه من )منوي خريد بس��ته جدي��د - رومينگ( يا 
ش��ماره گيري كددستوري »س��تاره ۱۰ ستاره ۲9۱3 
ستاره ۰4 مربع« اقدام به انتخاب، خريداري و فعالسازي 
بسته هاي ويژه رومينگ همراه اول با كشور عراق كنند. 
گفتني است مشتركان همراه اول در صورتي كه با خريد 
يكي از بسته هاي مذكور، اقدام به بردن سيم كارت خود 
به كشور عراق كنند، ضمن عدم نياز به استفاده از ارز براي 
خريد سيم كارت عراقي مي توانند با اطمينان و آرامش 
خاطر از داش��تن ارتباط با خانواده و بس��تگان از طريق 
تلفن همراه، عازم اين كشور شوند. دسترسي به سايت ها، 
اپليكيشن همراه من، بانك ها و انجام عمليات بانكي از ديگر 
مزاياي همراه بردن سيم كارت همراه اول به كشور عراق 
و استفاده از سرويس رومينگ بين الملل است. همچنين 
دارندگان سيم كارت هاي همراه اول مي توانند با مراجعه 
به اپليكيشن اوانو و در صورت خريد بليت پرواز به عراق 
از س��رويس »كارناوال« اين اپليكيشن، بسته رومينگ 
رايگان دريافت كنند.  دارندگان سيمكارت هاي همراه 
اول مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر درباره نحوه 
دريافت بسته رومينگ رايگان در سفر به عراق به لينك 

https: //ewano.app/safaroaming مراجعه كنند.

نشست شوراي امنيت سازمان ملل پيرامون تهديد AI براي صلح و ثبات جهاني برگزار شد

خوب و بد هوش مصنوعي

جايگاه قابل قبول جهاني ايران در شاخص هاي بين المللي امنيت سايبري
معاون پژوهش��كده امنيت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
پژوهشگاه ICTگفت: ظرفيت هاي بالايي از نظر دانش و 
مهارت نيروي انساني در حوزه امنيت سايبري در كشور 
وجود دارد. به گزارش پژوهش��گاه ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات؛ محمد حسام تدين، معاون پژوهشكده امنيت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات پژوهشگاه ICT با اشاره به پروژه 
ظرفيت سازي و تربيت نيروي انساني در امنيت سايبري 
كه توسط اين پژوهشكده در دست اقدام است اظهار كرد: 
اين پروژه جهت شناسايي وضعيت انساني موجود امنيت 
سايبري كشور و بررسي مطالعات تطبيقي مبتني بر چند 
كشور پيشرو در حال انجام است تا نسبت به تدوين نقشه 
راه و برنامه عمل به صورت متمركز در كش��ور اقدام نمود. 
هدف از اين نقشه راه ارتقاي امنيت سايبري كشور در همه 
زمينه ها و براي همه آحاد مردم و افزايش ارتقاي جايگاه ايران 
در جهان است. پس بر اساس برنامه ارايه شده راهكارهاي 
علم��ي، عملي و اجرايي لازم ب��راي بهبود جايگاه امنيت 

سايبري كشور مورد اتخاذ قرار خواهد گرفت. وي همچنين 
با بيان اينكه ظرفيت هاي بالايي از نظ��ر دانش و مهارت 
نيروي انساني در حوزه امنيت سايبري در كشور وجود دارد 
گفت: در كشور ما فعاليت هاي بسيار خوبي در زمينه امنيت 
سايبري در سال هاي قبل انجام شده و دانش بسيار بالايي 
در زمينه امنيت سايبري كشور شكل گرفته است و در كنار 
اين موضوع متخصصين برتر اين حوزه در دانشگاه ها رشد و 
تربيت يافته اند كه بايد با برنامه ريزي مناسب از اين ظرفيت 
به نحو احسن استفاده كرد. در ادامه تدين به تحليل گزارش 
اتحاديه جهاني مخابرات پرداخت و افزود: بر اساس آخرين 
شاخص جهاني امنيت سايبري )GCI( كه بر اساس گزارش 
اتحاديه جهاني مخابرات )ITU( در س��ال ۲۰۲۰ منتشر 
شده است و هدف از تهيه و انتشار آن كمك به كشورهاي 
جهان براي اقدام عملي و آگاهي عمومي در جهت ارتقاي 
امنيت س��ايبري در جهان است، اين رتبه بندي بر اساس 
5 ش��اخص كلي صورت گرفته است و به امنيت كشورها 

بر اساس اين شاخص ها امتيازهايي از ۲۰ داده شده است 
كه جمعاً ۱۰۰ امتياز را شامل مي شود و كشور ما نيز در اين 
امتياز دهي نمره ۸۱ كسب نموده است كه امتياز قابل قبولي 
كسب كرده و در يك چهارم كشورهاي پيشرو در امنيت 
س��ايبري جهان قرار گرفته است. تدين تأكيد كرد: نكته 
قابل توجه در جدول امتيازها وضعيت كشورهاي پيشرفته 
همچون چين اس��ت كه امتياز 9۲ و سويس امتياز ۸۶ را 
كسب كرده است. نكته ديگري كه بايد به آن اشاره كرد و 
جايگاه كشورها را در اين رتبه بندي به صورت چشمگيري 
تغيير مي دهد، موضوع امتيازات كسب شده كشورها در 
حوزه امنيت سايبري است كه حتي در برخي رتبه ها اين 
فاصله امتيازها به صورت اختلافي از يك دهم مش��اهده 
مي شود و رقابت در بحث امنيت خيلي نزديك و بالا است. 
معاون پژوهشكده امنيت ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: 
در اين رتبه بندي مشاهده مي كنيم كه امتياز كشورهاي 
ايران، سويس، ايرلند و مجارستان بر اساس شاخص هاي 
در نظر گرفته شده در يك سطح است. هرچند رتبه قابل 
قبولي از نظر كلان در امنيت سايبري داريم ولي با توجه به 
موضوعي كه در ابتدا گفته شد، ظرفيت هاي منابع انساني 
كشورمان در اين حوزه، بايد سريعاً و با برنامه ملي ارتقا يابد 
وگرنه ممكن است بعداً جبران كمبود نيرو و افزايش آگاهي 
ملي در امنيت سايبري را نتوانيم جبران كنيم و بعداً نتوانيم 
جايگاه هاي برتر جهاني را براي ايران كسب كنيم. وي در 
 ICT ادامه افزود: به همين منظور اين پروژه در پژوهشگاه
انجام شد تا ببينيم در حوزه امنيت سايبري از نظر بلوغ چه 
وضعيتي را دارا هستيم. بر اس��اس پژوهش هاي صورت 

گرفته ميداني و پرس��ش نامه هاي دقيق پرسيده شده از 
خبرگان اين بلوغ ش��كل گرفته و وارد مرحله سوم از پنج 
مرحله بلوغ امنيت سايبري خواهيم شد. قابل ذكر است كه 
كشور پيشرفت هاي مانند انگليس اخيراً وارد مرحله سوم 
بلوغ شده است )مرحله اي كه يك برنامه ملي براي امنيت 
سايبري تهيه و ارايه شده است( و كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا همانند ايران در حال تدوين برنامه هس��تند تا وارد 
مرحله سوم بلوغ شوند و حتي كشورهايي كه مدعي بحث 
امنيت هستند هنوز وارد اين مرحله نشده اند. تدين در پايان 
خاطرنشان كرد: پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات با 
برنامه ريزي دقيق در نظر دارد تا تمام ذي نفعان اين بخش 
در حوزه آموزشي از جمله وزارت علوم و تحقيقات، آموزش 
و پرورش و بخش هاي خصوصي را ترغيب نمايد تا اقدامات 
لازم را براي ظرفيت س��ازي گسترده نيروي انساني حوزه 
امنيت سايبري انجام دهند به گونه اي كه علاوه بر افزايش 
پتانسيل نيروي انساني در حوزه امنيت سايبري در كشور، 
ضمن ايجاد امنيت براي كشور، شاهد ارتقا جايگاه كشور در 
رتبه هاي جهاني خواهيم شد، چرا كه با برتري در جايگاه 
بين المللي مي توانيم موجب اقتدار ملي و پيش��گيري از 
تهديدات و آسيب هاي جهاني بر كشور شويم. از اين رو بر 
آن هستيم تا با كمك متوليان اساسي در حاكميت، برنامه 
ملي و نقش��ه عمل ظرفيت سازي و تربيت نيروي انساني 
حوزه امنيت سايبري را مصوب نماييم و با ارايه طرح و جدول 
وظايف همه متوليان آموزش و ذي نفعان را در راس��تاي 
آموزش و آگاهي رس��اني اصولي نيروي انساني در حوزه 

امنيت سايبري را رهنمون باشيم.
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تعادل|
بر اس��اس جديدترين گ��زارش بانك مرك��زي، ارزش 
صادرات و واردات ايران در س��ال گذشته نسبت به سال 
۱۴۰۰ با وجود كاهش وزني، بيش��تر شده است. بانك 
مركزي گ��زارش گزيده آمارهاي اقتص��ادي مربوط به 
اسفند ماه سال ۱۴۰۱ را منتشر كرد كه حاوي جديدترين 
اطلاعات و آماره��اي اقتصادي در بخش ه��اي پولي و 
بانكي، تراز پرداخت ها و بازار سرمايه است. در بخش تراز 
پرداخت هاي اين گزارش آمده اس��ت كه بر اساس آمار 
بازرگاني خارجي گمركي در سال گذشته ارزش صادرات 

و واردات گمركي به ترتي��ب ۵۳.۲ و ۵۹.۷ ميليارد دلار 
بود كه در مقايسه با سال قبل از آن به ترتيب ۹.۷ و ۱۲.۶ 
درصد افزايش را نش��ان مي دهند. به علاوه ارزش هر تن 
كالاي صادراتي و وارداتي نيز در اين دوره به ترتيب ۱۰.۱ 
و ۲۴.۷ درصد افزايش يافته اس��ت. همچنين طي سال 
۱۴۰۱ وزن صادرات و واردات گمركي به ترتيب ۱۲۲.۱ 
و ۳۷.۲ ميليون تن بود كه نسبت به سال ۱۴۰۰ به ترتيب 
۰.۲ و ۹.۸ درصد كمتر شده است. در ادامه اين بخش از 
گزارش بانك مركزي درباره موازنه پرداخت ها نيز آمده 
است كه بر اساس برآوردهاي مقدماتي در سال گذشته 

حساب جاري تراز پرداخت هاي خارجي كشور از مازاد 
۱۴.۴ ميليارد دلار برخوردار بود كه در مقايس��ه با سال 
قب��ل از آن ۲۹.۵ درصد افزايش را نش��ان مي دهد. طي 
همين دوره مازاد حس��اب كالا با افزايش ۴۱.۸ درصدي 
به ۲۲.۵ ميليارد دلار و كسري حساب خدمات با افزايش 
۲۴.۸درص��دي ب��ه ۶.۷ ميلي��ارد دلار رس��يد. افزايش 
قيمت هاي جهاني نفت و كالاهاي اوليه مهم ترين عوامل 
تاثيرگذار بر افزايش عملكرد صادرات و واردات كالا و رشد 
مبادلات تجاري و افزايش ترددهاي فرامرزي كالا و مسافر 
مهم ترين عوامل تاثيرگذار بر رش��د ص��ادرات و واردات 

خدمات طي اين دوره بوده اس��ت. در همين سال در پي 
افزايش مهاجرت اتباع افغاني به كشور پرداخت ها بابت 
جبران خدمات نيروي كار كارگران غير مقيم افزايش يافت 
و بدين ترتيب كسري حساب درآمد نسبت به سال ۱۴۰۰، 
حدود ۱۱۲.۹ درصد افزايش پيدا كرد. طي سال ۱۴۰۱ 
حساب سرمايه نيز حدود ۱۴.۶ ميليارد دلار بدهكار شد 
كه در مقايسه با س��ال قبل از آن ۵۶.۵ درصد افزايش را 
نشان مي دهد. پرداخت هاي حساب سرمايه و نيز افزايش 
خالص مطالبات اشخاص و نهادهاي مقيم از دنياي خارج 

علت منفي شدن خالص حساب مالي و سرمايه است.
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شوراي رقابت روي 
رييس جمهور را زمين انداخت

شوراي رقابت در واكنش به دستور رييس جمهور ضمن 
دفاع از مصوب��ه خود توضيحات ۵ بندي را در خصوص 

دلايل افزايش قيمت خودروهاي مونتاژي اعلام كرد.
به دنبال دستور اخير رييس جمهور مبني بر پيگيري 
قيمت خودروهاي مونتاژي ش��وراي رقاب��ت امروز در 
جلسه اي ويژه به اين موضوع پرداخت و توضيحات لازم را 
در اين خصوص اعلام كرده است. ۵ دليل افزايش قيمت 

خودروهاي مونتاژي به شرح زير است: 
۱- پيش از از ورود ش��وراي رقابت و تشخيص انحصار 
در بازار خ��ودرو، قيمت گذاري محص��ولات توليدي 
خودروسازان مونتاژي بر اساس تصميمات هيات مديره 
شركت خودروساز انجام مي گرفت و با توجه به انحصار 
ايجاد ش��ده در بازار خودرو كه عمدتاً به دليل قوانين و 
مقررات حاكم بر بازار بوده است، قيمت هايي بسيار بالاتر 
از مصوبات كنوني شورا به مشتريان ارايه مي گرديد )به 
صورت فروش مستقيم يا از طريق عرضه در بورس كالا( .
۲- حفظ، تداوم و تحقق توليد كه يكي از اركان اصلي 
شعار سال توس��ط مقام معظم رهبري است، مستلزم 
ايجاد انگيزه براي اس��تمرار توليد بر اساس برنامه هاي 
ارايه شده و رفع مشكلات بر مبناي هدف مذكور بوده و 
عدم سودآوري يا تحميل زيان، قطعاً اين بخش از توليد 
را كه عمدتاً توسط بخش خصوصي انجام مي شود، دچار 

مخاطره و توقف خواهد نمود.
۳- اصلاح قيمت ها نه بر اساس نظر خودروسازان، بلكه 
صرفاً بر اس��اس بررسي اسناد و داده هاي حسابداري 
و صورت ه��اي مالي مورد تأييد حسابرس��ان قانوني 
كه توس��ط س��ازمان حمايت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان به عنوان مرجع رس��مي، تخصصي 
و حاكميتي محاسبه قيمت، بررس��ي و نهايي شده 
اس��ت. كما اينكه در حال حاضر برخي شركت هاي 
توليدكنن��ده، قيمت هاي بيش��تري را نس��بت به 
قيمت هاي اعلامي شوراي رقابت، متقاضي هستند، 
ليكن صرفاً درخواس��ت ها بر اساس مستندات مورد 
تأييد سازمان هاي مذكور ملاك عمل قرار گرفته است.

۴- تأكي��د مي گردد: قيمت هاي مصوب ش��وراي 
رقابت در جلس��ه ۵۸۴، نسبت به قيمت هاي مورد 
عمل ش��ركت هاي خودروس��از كاهش داشته كه 
اين موضوع در بازار خودرو كاملًا محسوس است و 
انتظار مي رود با استمرار در توليد و افزايش عرضه 
و تحقق برنام��ه واردات كه مورد مطالبه مجلس و 
دولت محترم بوده و در چارچوب دستورالعمل ۵۴۳ 
مصوب شورا مورد تأكيد قرار گرفته و در حال پايش 

است، ثبات در بازار كنوني استمرار يابد.
۵- نهايتاً يادآور مي شود: شوراي رقابت از هر گونه 
بررس��ي كارشناس��ي و فني در خصوص مباني و 
دلايل افزايش قيم��ت محصولات توليدي مذكور 
و هر اقدامي كه باعث رقابت پذيري بيشتر در بازار 
خودرو و رفاه مصرف كنندگان است، استقبال نموده 
و همواره پشتيبان سياست ها و برنامه هاي رياست 

محترم جمهور و دولت محترم است.

وزير صنعت درباره شيوه واردات 
خودرو به مجلس توضيح مي دهد

يك عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي از برگزاري جلسه اين كميسيون براي تعيين 
تكليف موضوع تدوين آيين نامه و شيوه واردات خودرو 
با حضور وزير صنعت، معدن و تجارت خبر داد. لطف الله 
سياهكلي در گفت وگو با ايسنا با اشاره به قانون واردات 
خودروهاي كاركرده اظهار كرد: قوانين جامع و كاملي 
براي واردات خودرو تنظيم، تصويب و ابلاغ شد و تنها 
شيوه عمل و اقدام آن باقي مانده كه به دولت بر مي گردد. 
وي اضافه كرد: بر اين اساس كميسيون صنايع و معادن 
هفته آينده جلس��ه اي با حضور وزي��ر صنعت، معدن 
و تجارت تش��كيل خواهد داد ت��ا در جريان چگونگي 
تدوين آيين نامه واردات و تعرفه خودرو و شيوه واردات 
قرار گيرد؛ بنابراين اس��ت كه اين كار كمتر از يك ماه 
جمع بندي و به سرانجام برسد. سياهكلي در پايان گفت 
كه پيش بيني مي شود بعد از تدوين آيين نامه و با واردات 

خودرو، قيمت خودرو كاهش پيدا كند.

تامين نهاده سويا
واحدهاي مرغ گوشتي به زودي

مديرعامل اتحاديه سراس��ري مرغ گوش��تي گفت: 
پيش بيني مي كنيم تا چند روز آينده نياز واحدهاي 
پرورش��ي به س��ويا به صورت كامل تامين ش��ود. به 
گزارش ايس��نا، علي ابراهيمي - مديرعامل اتحاديه 
سراسري مرغ گوش��تي - در رابطه با وضعيت توزيع 
نهاده هاي دامي اظهار كرد: تامين س��ويا براي رشد 
جوجه هاي گوش��تي در واحدهاي پرورش دهنده با 
مش��كل مواجه ش��ده بود كه با پيگيري هاي وزارت 
جهاد كش��اورزي و اقدامات و هماهنگي هاي صورت 
گرفته با واردكنندگان نهاده ه��اي دامي، بارگيري و 
تحويل سويا به سمت واحدهاي مرغ گوشتي انجام 
ش��ده و پيش بيني مي كنيم تا چن��د روز آينده نياز 
واحدهاي پرورشي به صورت كامل تامين شود. وي 
ادامه داد: انتظار ما اين است كه واردكنندگان پس از 
دريافت وجه از مرغداران نهاده را در اختيار مرغداران 
بگذارند چراكه مرغداران توان تهيه نهاده آزاد را ندارند. 
ابراهيمي ابراز اميدواري كرد: با گشايشي كه صورت 
گرفته ش��اهد افزايش توليد مرغ گوشتي در كشور 
باشيم و با هماهنگي با دستگاه هاي ذي ربط بتوانيم 
تامين كننده داخل و صادركننده به كشورهاي هدف 
باشيم. وي افزود: طبق گزارشات حمل سويا از محل 
كارخانجات روغن كشي به سمت واحدهاي مرغداري 
آغاز شده و روز پنجشنبه گزارش كاملي بابت چگونگي 
برطرف شدن مشكلات واحدهاي مرغداري را بررسي 
خواهيم كرد تا مش��كلات مرتفع ش��ود. مديرعامل 
اتحاديه سراسري مرغ گوشتي با بيان اينكه ظرفيت 
افزايش توليد مرغ گوشتي فراهم است، گفت: اين امر 

نيازمند آينده نگري و مديريت كامل است.

ضرورت واردات ۱۵ميليون تن 
نهاده دامي تا پايان سال

رييس انجمن غلات ايران معتقد اس��ت: با توجه به 
متوسط توليد و مصرف غلات در كشور و حجم كالاي 
ترخيص شده، تا پايان سال بايد حداقل ۱۵ ميليون 
تن از اين اقلام براي تأمين نياز داخلي وارد كش��ور 
شود. كاوه زرگران با اش��اره به تمديد نشدن توافق 
كريدور امن صادرات غلات اوكراين، گفت: اين اقدام 
موجب تأثير رواني افزايش��ي كوتاه مدت در قيمت 
برخي غلات در منطقه درياي س��ياه خواهد شد اما 
با توجه فصل برداشت مناسب در امريكاي جنوبي 
اثر خاصي ب��ر بازار جهاني نخواهد داش��ت. رييس 
انجمن غلات ايران در حاش��يه برگزاري كنفرانس 
ايران گرين )گردهمايي سالانه فعالان حوزه غلات 
كش��ور(، ش��رايط بارندگي و آب وهوايي ايران، طي 
سال هاي اخير را مورد توجه قرار داد و تصريح كرد: 
بالغ بر ۸.۶۶ ميليون هكتار از اراضي ايران زير كشت 
غلات است كه از اين ميزان ۵ ميليون هكتار به روش 
ديم كشت مي شود. درواقع عمده توليد غلات كشور 
مبتني بر ميزان بارندگي در كشور است كه با توجه 
به كاهش ميزان بارندگي ها نسبت به دوره بلندمدت، 
احتم��ال كاهش حجم توليد در اي��ن بخش وجود 
دارد. او همچني��ن نگاهي به وضعيت خشكس��الي 
حاكم بر ايران و اثرات منفي آن بر كشاورزي و توليد 
غذاي كشور داشت و افزود: طبق برآوردهاي انجام 
شده بالغ بر ۵۰ درصد از مناطق كشور دچار شرايط 
خشك سالي هستند كه اين مساله روي ميزان توليد 
انواع محصولات به ويژه غلات، اثرات منفي دارد. عضو 
هيات نمايندگان اتاق ايران در ادامه آمار و اطلاعاتي 
درباره ميزان مصرف انواع غ��لات در ايران ارايه داد. 
بر اس��اس اظهارات زرگران ميزان مصرف غلات در 
كشور طي س��ال ۱۴۰۱ حدود ۳۲ ميليون تن بوده 
كه به ع��لاوه ۵ ميليون تن به عنوان ذخاير كش��ور، 
نزديك به ۳۷ ميليون تن غلات در س��ال گذش��ته 
تأمين ش��ده كه از اين مي��زان ۲۰.۸ ميليون تن از 
طريق توليد داخلي و ۱۶.۷ ميليون تن هم از طريق 
واردات تأمين شده است. رييس انجمن غلات ايران 
با بيان اين مطلب كه به دليل آب بر بودن ذرت، توليد 
اين محصول در ايران اندك است، ميزان توليد آن را 
در سال گذشته كمتر از يك ميليون تن برآورد كرد. 
او افزود: براي تأمين كل نياز كشور به اين محصول 
نزديك به ۸ ميليون تن نيز واردات ذرت، انجام شده 
است. اين فعال اقتصادي درباره ميزان توليد گندم و 
جو در ايران نيز به س��طح زير كشت اين محصولات 
اشاره و تأكيد كرد: بيشتر از نيمي از سطح زير كشت 
غلات ايران به گن��دم اختصاص دارد و ۱.۴ ميليون 
هكتار از زمين ها نيز زير كش��ت جو است. او درباره 
وضعيت توليد و واردات كنجاله سويا نيز گفت: ميزان 
مصرف اين محصول در ايران بستگي به وضعيت دام 
و طيور دارد كه بر اس��اس آن بين ۳.۵ تا ۴ ميليون 
تن در س��ال متغير است. سال گذشته ۲.۵ ميليون 
تن واردات دانه س��ويا انجام شده تا با اتكا به ظرفيت 
صنايع روغن كشي بخشي از كنجاله سويا موردنياز 
كش��ور تأمين گردد و الباقي از طريق واردات تأمين 
شود. بر اس��اس اظهارات زرگران س��ال گذشته به 
دليل كاهش در ميزان واردات كنجاله، شاهد كمبود 
اين محصول در بازار داخلي بوديم كه چالش هايي 
را براي تأمين غذاي دام و طيور كش��ور ايجاد كرد. 
رييس انجمن غلات ايران در ادامه به چشم انداز توليد 
و تجارت غلات در سطح دنيا بر اساس گزارش هاي 
جهاني تا س��ال ۲۰۳۰ اش��اره كرد. او درباره ميزان 
صادرات گندم در منطقه درياي سياه و اروپاي شرقي 
از كشورهاي روسيه و اوكراين به عنوان اصلي ترين 
بازيگر و توليدكننده اش��اره كرد و گفت: پيش بيني 
مي ش��ود كه ميزان صادرات اين دو كش��ور تا سال 
۲۰۳۰ به حدود ۶۹ ميليون تن در سال افزايش پيدا 
كند. )حدود ۹ ميليون تن افزايش( و از طرفي به دليل 
رش��د جمعيت به ويژه در جنوب شرق آسيا، شاهد 
افزايش تقاضا براي گندم در اين منطقه خواهيم بود. 
زرگران درباره چشم انداز بازار جو نيز تأمين كننده 
اصلي را اتحاديه اروپا و كشورهاي روسيه و استراليا 
معرفي ك��رد و درعين حال از عربس��تان و چين به 
عنوان اصلي ترين مصرف كنندگان اين محصول ياد 
كرد. طبق اظهارات او پيش بيني شده تا سال ۲۰۳۰ 
نياز عربستان به جو تا ۸ ميليون تن در سال مي رسد 
كه ۲۵ درصد از تقاض��اي جهاني به اين محصول را 
شامل خواهد بود. عضو هيات نمايندگان اتاق ايران 
از پيش بيني رشد ۲۵ درصدي مصرف ذرت در سطح 
دنيا تا س��ال ۲۰۳۰ خبر داد و گف��ت: درباره ذرت، 
كشورهاي برزيل و آرژانتين و اوكراين و ايالات متحده 
بازيگران اصلي در سطح دنيا هستند كه پيش بيني 
مي شود ميزان صادرات ذرت از اين كشورها نيز رشد 

قابل ملاحظه اي خواهد داشت.
رييس انجمن غلات ايران در ادامه به صادرات جهاني 
دانه هاي س��ويا اش��اره و تأمين كنندگان اصلي اين 
محصول را ايالات متحده امري��كا، برزيل و آرژانتين 
معرفي ك��رد و عنوان كرد طب��ق پيش بيني ميزان 
تقاضاي دانه هاي س��ويا نيز تا س��ال ۲۰۳۰ افزايش 
خواهد يافت و با اشاره به پيش بيني usda اين افزايش 
حدود ۲۶ درصد خواهد بود و سه كشور اصلي تا سال 
۲۰۳۰ ن��ود درصد صادرات دنيا را در اختيار خواهند 
داشت. او درباره كنجاله سويا نيز به پيش بيني رشد ۱۴ 
درصدي تجارت جهاني اين محصول تا سال ۲۰۳۰ 
اش��اره و تأكيد كرد: آرژانتين، برزيل و ايالات متحده 
امريكا به عنوان صادركنندگان اصلي كنجاله سويا در 
سطح دنيا شناخته مي شوند كه پيش بيني مي شود 
اين سه كش��ور ۸۷ درصد كل صادرات كنجاله سويا 
در س��طح دنيا را به خود اختصاص دهن��د كه از اين 
ميزان ۴۵ درصد به آرژانتين، ۲۵ درصد به برزيل و ۱۷ 
درصد به ايالات متحده امريكا پيش بيني شده است. 
با توجه به متوس��ط توليد و مصرف غلات در كشور و 
حجم كالاي ترخيص شده به كشور تا پايان سال بايد 
حداقل ۱۵ ميليون تن غلات به كشور وارد شود تا نياز 

بازار تأمين گردد.

جزييات تجارت خارجي اعلام شد

افت وزني تجارت ايران در 1401

فرشاد مومني: حذف يكي از دو قدرت امريكا يا چين به نفع ما نخواهد بود

ايران و منازعه امريكا و چين
بسياري از اساتيد اقتصادي و كارشناسان طي روزهاي اخير 
و پس از بروز رفتارهاي غيرمتعارف از س��وي كشورهاي 
شرقي مانند چين و روسيه به مقامات ايران تذكار داده اند 
كه از طريق موازنه سازي در روابط متوازن ميان كشورهاي 
غربي و شرقي امكان سوءاس��تفاده از كارت بازي ايران به 
قدرت هاي جهاني را س��لب كنند. در واقع اين راهبردي 
است كه كشورهاي كمتر توسعه يافته از طريق آن امكان 
سوءاستفاده از آنها را مس��دود مي سازند. ايران هم پس از 
دوران مشروطه متوجه اهميت موازنه سازي شد و تلاش 
كرد از طريق ايجاد تعادل ميان مناسبات ارتباطي با قدرت ها 
منافع خود را تضمين سازد. اين روند اما در زمان دولت هاي 
اصولگرا با چالش هايي مواجه شده است. ايده بازگشت به 
شرق كه براي نخستين بار در دولت احمدي نژاد مطرح شد 
در دولت رييسي كه از آن با عنوان دولت سوم احمدي نژاد 
نام برده مي شود، ابعاد زيادتري پيدا كرده است. در آخرين 
دست از اين نوع هش��دارها، استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي كه پيش تر درباره »قرباني شدن ايران در نزاع 
امريكا و چين« هش��دار داده بود، اخيرا در س��خناني اين 
موضوع را با پيش بيني هاي عجيب امريكا درباره رفتار چين، 
تشريح كرد. فرشاد مومني، استاد تمام دانشكده اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبايي، گفت: ما هم اكنون بالغ بر سه دهه 
است كه در دور باطل شوك درماني و انحطاط فزاينده تحت 
عنوان بازارگرايي مبتذل قرار داريم او در ادامه گفت: بيش 
از دويست سال است كه در اقتصاد سياسي بين المللي اين 
پرسش مطرح شده كه اگر واقعا تجارت آزاد براي كشورهاي 
فقير و عقب مانده خير دارد، چرا قدرتمندها با زور سرنيزه 
مي خواهند اين هدف را پيش ببرند؟ چرا به كار فرهنگي 
بسنده نمي كنند و لشكركشي مي كنند و از ابزار تحريم با 

اين شدت خشونت استفاده مي كنند؟!

   در مواجه�ه با انقلاب انفورماتيك س�ردرگم 
مانده ايم

مومني در ادامه توضيح داد: نكته بس��يار مهم اين اس��ت 
كه ما در ايران در ماجراي مواجهه با انقلاب انفورماتيك و 
الكترونيكي هم سردرگم مانده ايم! كانون اصلي ماجرا در 
رقابت جهاني در اين زمينه توان ساخت است؛ يعني شما 
بايد قابليت هاي تان را در زمينه ساخت صنعتي تجهيزات 
ICT قرار دهيد؛ درحالي كه ما سراغ نرم افزارش رفته ايم و 
به همين دليل وقتي به سرمايه داري ديجيتال رسيديم، به 
دليل رها كردن وجه سخت افزاري انقلاب انفورماتيكي و 
الكترونيكي و تمركز افراطي روي وجه نرم افزاري آن؛ خود 

را فشل و آلت دست آنها و تحت اراده آنها قرار خواهيم داد.
اين استاد دانشگاه افزود: حواس مان باشد كه علي رغم اينكه 
انقلاب نفت شيل اتفاق افتاده و تحولات بزرگي در دنيا در 
عرصه بازار جهاني انرژي موضوعيت يافته است، به اعتبار 
منازعه هژمونيك ميان امريكا و چين و اينكه بازي با نفت 
يكي از كانون هاي اصلي زورآزمايي بين آنها خواهد بود، اين 
منطقه يك منطقه استراتژيك باقي مي ماند و اگر هم بين 
امريكا و چين دعوايي صورت گيرد، يكي از آن كانون هاي 

تحميل ناامني در اين منطقه خواهد بود.

   امريكا در سال 2006 پيش بيني چين 2020
 را كرده بود!

او با بيان اينكه »روزمرّگي و كوته نگري و چند مورد بدتر 
از اينها گريبان نظام تصميم گيري هاي اساس��ي ما را رها 
نمي كند و ما به ش��كل غيرمتعارفي از مس��ائل بنيادي و 
راهبردي غافل هستيم.« ادامه داد: يك نقطه عطف در سال 
۲۰۰۵ تصويب »قانون سياست انرژي در امريكا« بود. در 
مقدمه اين قانون آمده كه نفت همچنان از اولويت هاي اصلي 
سياست خارجي امريكا خواهد بود؛ يعني كليدي ترين ابزار 
كشتي گرفتن با چيني ها، همچنان نفت است. آنجا توضيح 
مي دهد كه خاورميانه به اين اعتبار براي ما همچنان در مركز 
توجه باقي خواهد ماند. نقطه عطف ديگري در سال ۲۰۰۶ 
بود كه امريكا روندهاي سرمايه گذاري چين را زير ذره بين 
قرار داده بودند و پيش بيني شان اين بود كه در سال ۲۰۲۰ 
چين تبديل به تهديد اصلي منافع امريكا خواهد بود. اين 

تحقيق توسط انديشكده رند كورپوريشن انجام شد.
مومني در ادامه گفت: در سال ۱۹۹۹ شوراي روابط خارجي 
امريكا تحقيق ديگري به وسيله همين كورپوريشن انجام 
داد كه برمبناي آن اعلام مي شد در اثر انقلاب انفورماتيكي 
و الكترونيكي مولفه هاي قدرت در اقتصاد جهاني متحول 
خواهد شد؛ درحالي كه سيستم هاي نظارتي ما در ايران 
رقباي بالفعل و بالقوه امريكا را با مولفه ها موج دوم انقلاب 
صنعتي مي سنجند. نقطه عطف سوم در سال ۲۰۰۷ بود و 
در آن زمان اسناد سياست امنيت تجاري و سياست امنيت 
دفاعي امريكا براي اولين بار مي گويد كه استراتژي امريكا از 
سياست ادعايي اولويت مهار تروريسم به اولويت مهار چين 
تغيير خواهد كرد. بعد ببينيد برخي در داخل كشورمان، 
رفتن امريكا از عراق و افغانستان را چگونه تفسير مي كنند!

او در ادامه با بيان اينكه نقطه عطف بعدي در سال ۲۰۱۲ 
است كه در آن در يك مطالعه كليدي توسط موسسه رند 
با عنوان بازگش��ت جنگ قدرت هاي بزرگ سناريوهاي 
درگيري سيستمي امريكا و چين انجام مي شود و در آن 
خيلي شفاف مي گويد كه جنگ نظامي با اينها نخواهيم 
كرد. آنجا تعبير جنگ كم شدت را به كار گرفته و تصريح 
مي كند كه يكي از اركان قدرت يابي چيني ها در آينده ابتكار 
كمربند و راه خواهد بود و ما بايد برنامه جامعي براي مواجهه 

با اين ابتكار داشته باشيم.

   ۵ محور كليدي امريكا براي مواجهه با چين
رييس موسس��ه دين و اقتصاد در ادامه تصريح كرد: نشر 
نهادگرا اخيرا كتابي با عنوان »اقتصاد سياسي حكمراني 
فراملي« را كه يكي از استراتژيست هاي ممتاز سنگاپوري 

نوش��ته، منتش��ر كرده و من مقدمه اي روي آن نوشته ام. 
در اين كتاب اس��تراتژي اينكه چيني ها چگونه تا ۲۰۵۰ 
هژمون اصلي شوند، را توضيح داده شده است و بايد ببينيم 
امريكا به عنوان رقيب براي از كار انداختن اين استراتژي 
چه كار هايي كرده اس��ت. استاد اقتصاد دانشگاه علامه با 
توضيح »مواجهه هاي سخت افزاري امريكا با قدرت چين و 
مواجهه هاي نرم افزاري« در ادامه گفت: مقابله ها در حوزه 
در سخت افزاري ۵ محور كليدي دارد. يكي مهار جزيره هاي 
اطراف چين از تايوان گرفته تا ژاپن و كره و تقويت آنها براي 
س��نگ اندازي عليه چين و دوم، تقويت كل كش��ورهاي 
جزيره اي جهان از اقيانوسيه تا كاراييب. سوم تقويت كريدور 
هند و ابراهيمي كه شامل اندونزي، هند، اسراييل، امارات، 
مصر، سودان و اتيوپي مي شود. چهارم محور اوراسيايي با 
تكيه محوري بر تركيه و كشورهاي ترك زبان. ببينيد هر 
كدام از اينها ده ها دلالت براي ما دارد كه اس��تراتژي خود 
را متناس��ب با آن طراحي كنيم. آن وقت در اين ش��رايط 
سندي با آن كيفيت، به نام برنامه ميان مدت توسعه در ايران 
طراحي مي شود! او در ادامه افزود: در زمينه مواجهه نرم با 
قدرت گيري چيني ها، امريكايي ها يك شبكه اي ساخته اند 
به نام ش��بكه نقطه هاي آبي. تركيبي از گروه هفت، گروه 
بيست و استراليا كه اينها در واقع يك حفاظ امنيتي عليه 
قدرت گيري اقتصادي و نظامي چين طراحي كرده اند. از 
همه حياتي تر ابتكاري از جنبه نرم افزاري با عنوان ابتكار 
ساخت جهاني بهتر اس��ت كه براي اين ابتكار چهل هزار 
ميليارد دلار منابع پيش بيني ش��ده و جزيياتي دارد كه 
ديدنش هوش از سر مي برد. اجمال قضيه اين است كه در 
ابتكار »ساخت جهاني بهتر« مي گويند ما اين مقدار روي 

چهار محور محور تغييرات آب و هوايي. سلامت، فناوري 
اطلاعات و مساله عدالت اجتماعي فراگير در كل كشورهايي 
كه امكان نفوذ چين در آنها هست سرمايه گذاري مي كنيم 
كه راه را ببنديم. فرشاد مومني همچنين گفت: با دقت در 
جزييات مي بينيد كه طرح »ابتكار كمربند« چيني ها، سه 
ش��اخه اصلي دارد كه يكي شاخه روسيه است؛ مي بينيم 
كه امريكا چگونه براي عقيم ك��ردن ابتكار كمربند وارد 
عمل مي شود و براي مواجهه و مقابله با كارهاي مشترك 
چين و روسيه در اروپاي غربي كه اخيرا به گردنكشي عليه 
امريكايي ها رسيده بود، برنامه ريزي كردند. جنبه بسيار 
مهم ديگري كه سرنوشت ساز است و ما دقيقا در اين زمينه 
س��ورنا را از طرف گشاد آن مي نوازيم، اين است كه كانون 
اصلي رقابت در دنيا رقابت بر سر استعدادهاست؛ آن وقت 
ما استعددادهاي مان را از كشور فراري مي دهيم و چين با 
جمعيت ميلياردي، باز هم ۲۴۰۰ سازمان NGO فراملي 
در سراسر دنيا درست كرده است؛ آن هم با ماموريت اينكه 
هر كسي هر اس��تعداد قابل اعتنايي در هر زمينه اي دارد، 
جذب چين شود! در اقتصاد سياسي حكمراني فراملي يك 

فصل به اين موضوع اختصاص داده شده است.

   ح�ذف يكي از دو قدرت امريكا يا چين هم به 
نفع ما نخواهد بود

رييس موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد در ادامه افزود: در 
سال ۲۰۱۷ مرحوم امانوئل والراشتاين مقاله اي با عنوان 
»هش��دار به جهان در حال توسعه« منتش��ر كرد و آنجا 
مي گويد منازعه هژمونيك چين و امريكا، منازعه دو لات 
بي منطق و نفهم نيس��ت! اينها باهم هماهنگ هستند و 
اين هماوردجويي و زورآزمايي است براي اينكه هر كسي 
حد خود را بفهمد و بيشتر از سهم خود طلب نكند. يعني 
اين طور نيست كه يكي حذف شود؛ اگرچه حذف هم بشود 
باز گرفتاري هاي ما سر جاي خود باقي مي ماند و خودمان 
شيرين كاري هايي مي كنيم كه راضي به زحمت ديگران 
نيستيم! اما در سياست خارجي و طراحي استراتژي براي 
اداره نظام ملي در اين جهان با اين شكل و شمايل و آن ابعاد 
رقابت هاي خشن و بي امان، ما بايد فسفر بيشتر بسوزانيم؛ 
نه اينكه احساس��ات به خرج بدهيم و روزي به دامن اين و 
روزي به دامن ديگري بغلتيم و هر بار گرفتاري براي خود 
ايجاد كنيم. او با بيان اينكه »در طول ۲۰۰ سال گذشته هر 
بار كه منازعه هژمونيك در دنيا موضوعيت داشته، ايران جزو 
قربانيان بزرگش بوده و دليش هم ندانم كاري، جهل، فساد 
و دست نش��اندگي هيات هاي حاكمه در سطوح مختلف 
بوده اس��ت« ادامه داد: از اين دريچه تمام كساني كه كار 
عميق درباره ايران كرده اند مي گويند اگر مي خواهيد در 
دعواي چين و امريكا، سالم جان به در ببريد بايد حكومت 
رابطه اش را با مردم خود خوب كند و بنيه توليد فناورانه اش 
را بالا ببرد؛ اين تنها راه نجات اس��ت. از اين نگاه در كتاب 
»اختناق ايران« نوشته مورگان شوستر؛ او مي گويد همه 
هژمون ها بر سر ناتوان سازي تا مرز عقيم كردن حكومت 
در ايران باهم تفاهم دارد. براس��اس گزارش جماران؛ اين 
استاد دانشگاه با اش��اره به تاريخ مشروطه، اظهار كرد: در 
س��ال ۱۹۰۶ انقلاب مشروطيت پيروز مي شود و در سال 
۱۹۰۷ روس��يه و انگليس كه آن هم��ه درگيري در همه 
جا باهم دارند، روي ايران و تقس��يم آن تفاهم كرده اند كه 
ايران را تضعيف كنند و دو منطقه نفوذ درست كرده بودند. 
»تلاش آزادي« باس��تاني پاريزي را بخوانيد كه مي گويد 
قدرت پيدا كنيد و رابطه را با مردم خود خوب كنيد، اگر به 
حمايت خارجي از موضع ضعف دل ببنديد، تجربه خاندان 
قاجار جلوي چشم شماست؛ در تركمانچاي روس ها بقاي 
خاندان قاجار را تضمين كردند اما هيچ گاه پاي آن نايستادند 
و ده ها مثال ديگر در تاريخ ايران گوياي همين مساله است. 
فرشاد مومني در پايان گفت: امروز در ادبيات توسعه گفته 
مي شود كه به اعتبار مجموعه اي از عوامل؛ ضريب اهميت 
فهم اقتضائات اقتصاد سياسي بين المللي و فهم اينكه دنيا 
روي چه مداري مي چرخد اگر از شناخت خودمان بيشتر 
نباشد كمتر نيست و همه اينها يعني اينكه نمي شود كشور 

را با شعار و رجزخواني اداره كرد.

يكي از عوامل اصلي در ايجاد تحول در چين در اواخر 
دهه ۷۰ و اوايل دهه ۸۰ ميلادي، توس��عه مناسبات 
ارتباطي اين كش��ور با امريكا و باز ك��ردن درب هاي 
اقتصادي چي��ن به روي جهان ب��ود. چيني ها پس از 
دوران مائو به درس��تي دريافته بودند كه ايده انقباض 
در روابط و محدودسازي روابط نمي تواند كمكي به اين 
كشور براي پيش��رفت و رشد كند. اينجا بود که چين 
راهبردهاي بنيادين خود را تغيير داد و توسعه صادرات و 
رشد اقتصادي را مد نظر قرار داد. پيش از اين دوران سفر 
۱۹۷۲ نيكسون رييس جمهور ايالات متحده امريكا به 
جمهوري خلق چين گامي مهم در عادي سازي رسمي 
روابط بين ايالات متحده امريكا و جمهوري خلق چين 
ايجاد كرد. اين نخستين باري بود كه يك رييس جمهور 
امريكا از جمهوري خلق چين كه در آن زمان امريكا آن 
را يكي از دشمنان خود مي دانست، ديدن مي كرد و اين 
بازديد به ۲۵ سال جدايي بين دو سو خاتمه داد. در ماه 
جولای سال ۱۹۷۱، مشاور امنيت ملي رييس جمهور 
نيكسون، هنري كيسينجر در طول سفر به پاكستان، 
مخفيانه به پكن سفر كرده و بدين ترتيب زمينه براي 
سفر نيكسون به چين مهيا شد. حدودا نيم قرن پس 
از آن ماجرا هنري كيسينجر سياستمدار چيني يك بار 

ديگر به چين سفر كرد و با مقامات چيني ديدار كرد. 
وانگ يي، عالي ترين ديپلمات چين دي��روز در ديدار 
با هنري كيسينجر، وزير خارجه پيشين امريكا گفت 
كه سياست واشنگتن در قبال كش��ورش به »درايت 
ديپلماتيك به س��بك كيسينجر و شجاعت سياسي 
مانند نيكسون« نياز دارد. اين سخنان وانگ يي اشاره اي 
به دوران فعاليت هنري كيس��ينجر در دولت ريچارد 
نيكسون، رييس جمهوري پيشين ايالات متحده بود. 
واشنگتن در دوران زمامداري ريچارد نيكسون با كمك 
هنري كيسينجر با چين كمونيست روابط ديپلماتيك 
برقرار كرد. سفر هنري كيسينجر به چين در حالي انجام 
شد كه او دو ماه پيش ۱۰۰ ساله شد. همين امر باعث 
شده است كه سفر او در شبكه هاي اجتماعي چين 
مانند ويبو مورد توجه قرار گيرد. بسياري از كاربران 
چيني از اينكه هنري كيس��ينجر در ۱۰۰ سالگي 
همچنان قادر به سفر هوايي و كاري است ابراز تعجب 
كرده اند. هنري كيسينجر روز سه شنبه در پكن با لي 
شانگفو، وزير دفاع چين نيز ديدار كرده بود. سفر او به 
پكن در حالي صورت گرفت كه جان كري، نماينده 
ويژه جو بايدن، رييس جمهوري امريكا نيز به چين 

رفته است.

نيم قرن پس از سفر به چين
خبر روز

كيسينجر دوباره راهي چين شد
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خبرروز

شيوه نامه ثبت نام دانش آموزان اتباع در دست بررسي است
رييس اداره اتباع مركز امور بين الملل وزارت آموزش و پرورش گفت: شيوه نامه ثبت نام دانش آموزان اتباع در مدارس در كميته مستندسازي در حال 
بررسي و كسب تاييديه هاي لازم است. علي حامدي اظهار كرد: ثبت نام دانش آموزان اتباع طبق روال سال  گذشته براساس شيوه نامه اي كه مركز 
آمار بين الملل و اداره كل اتباع زيرنظر سازمان ملي مهاجرت انجام مي شود براي استان ها ارسال خواهد شد. او درباره تعداد دانش آموزان اتباع در 
مدارس يادآورشد: باتوجه به آماري كه به صورت غيررسمي از سازمان ملي مهاجرت دريافت كرديم، نزديك به ۷۰۰ هزار دانش آموز اتباع در مدارس 
جمهوري اسلامي ايران در سال تحصيلي گذشته در حال تحصيل بودند. حامدي اظهار كرد: اكنون در جاي دهي دانش آموزان با مشكل بسياري 

مواجه نيستيم، البته اين درست است كه در موضوع سرانه فضاي فيزيكي با مشكل مواجهيم اما بايد تلاش كنيم كه اين سرانه را افزايش دهيم.

رويداد

رييس واح��د معاينات مركز پزش��كي قانوني تهران 
توضيحاتي را درباره نحوه معاينات آسيب ديدگان نزاع 
و تصادفات در مراكز پزش��كي قانوني ارايه كرد. يكي 
از عمده ارجاعات واحدهاي معاينات باليني پزشكي 
قانوني، مصدومين نزاع و درگيري ها يا آسيب ديدگان 
حوادث رانندگي هستند كه براي تعيين ديه و خسارات 
به پزش��كي قانوني مراجعه مي كنن��د. بنابر آمارهاي 
اعلام شده از سوي سازمان پزشكي قانوني، مصدومين 
نزاع و بعد از آن تصادفات بيش��ترين حجم مراجعات 
بخش معاينات باليني را در بر مي گيرند به نحوي كه 
46.6 درصد از اين ارجاعات مربوط به مصدومين نزاع 
و29.1 درصد مرب��وط به مصدومان حوادث رانندگي 
است. در اين ميان كارشناسان پزشكي قانوني ضمن 
بررسي دقيق آسيب وارده و مطالعه پرونده و مستندات 
پزش��كي فرد مصدوم، ميزان دي��ه و ارش صدمات را 
تعيين مي کنند كه البته لازم اس��ت با توجه به نوع و 
شدت آس��يب، دفعات معاينه مجدد به منظور التيام 
حداكثري صدمه ايجاد شده براي فرد در نظر گرفته و 
پس از آن نظر نهايي كارشناس اعلام شود. در همين 
راستا، ابوالفضل خورش��يدي، رييس واحد معاينات 
مركز پزشكي قانوني تهران در خصوص ضرورت معاينه 
مجدد براي مصدومان و آسيب ديدگان حوادث گفت: 
شكستگي ها، پارگي هاي رباطي، آسيب هاي عصبي و 
آثار جراحات به ويژه در ناحيه صورت از مواردي هستند 
كه نمي توان در مرحله اول آنها را ارزيابي و در خصوص 
آن اظهارنظر قطعي كرد. او افزود:  درچنين صدماتي 
نيازمن��د گذر زمان و بررس��ي چگونگي التيام صدمه 
وارده هستيم تا بر اساس آن اظهارنظر كنيم. در برخي 
آسيب ها از جمله آسيب هاي عصبي ناشي از حوادث، 
گاهي بيش از يكسال زمان نياز است تا برگشت آسيب 

به حداكثر ممكن برسد و بتوان در مورد آن اعلام نظر 
كرد. در شكستگي ها يا ديگر آسيب هاي جسمي مهلت 
متداولي از نظر پزشكي براي بهبودي و التيام وجود دارد 
كه كارشناس پزشكي قانوني با در نظر گرفتن اين مدت 

زمان، براي فرد معاينه مجدد تعيين مي كند.

     معاينه مجدد
در چه صورتي انجام مي شود

به گفته خورشيدي محدوديت هاي حركتي، احساس 
درد در عضو آسيب ديده، عدم ترميم شكستگي و... از 
مواردي اس��ت كه پزشك قانوني براي تعيين معاينه 
مجدد فرد مصدوم مورد توج��ه قرار مي دهد. رييس 
واحد معاينات مركز پزش��كي قانوني تهران با اشاره 
به اينكه معاينه مج��دد در نهايت به نفع بيمار و براي 
حفظ حق��وق او خواهد بود، تصري��ح كرد: در معاينه 
مجدد بايد به نقطه اي برس��يم كه اميدي به بهبودي 
بيشتر ضايعه ايجاد ش��ده در فرد مصدوم نباشد و در 
اين صورت نظر نهايي را صادر و به مرجع قضايي اعلام 
كنيم. معاينه مجدد بس��ته به ن��وع صدمه طي چند 
نوبت با فاصله زماني مشخص تعيين مي شود زيرا در 
مواردي مثل شكستگي زانو نمي توان از همان روز اول 
براي فرد نقص عضو در نظر گرفت بلكه لازم است زمان 
كافي سپري و درمان هاي لازم انجام شود سپس اگر 
عارضه اي باقي ماند و بهبودي كامل حاصل نشد بتوان 

ميزان آسيب يا نقص عضو اتفاق افتاده را تعيين كرد.

     مصدومان حوادث
صدمات را شفاف به پزشك بگويند

رييس واحد معاينات مركز پزش��كي قانوني تهران 
در ادامه به مش��كل عم��ده پرونده هاي مصدومين 

حوادث نيز اش��اره كرد و گفت: متاسفانه بسياري از 
مصدومان حوادث در مراجعه اوليه خود به پزشكي 
قانوني صدمات و آس��يب هاي ايجاد شده را به طور 
كامل براي پزشك بيان نمي كنند و همين موضوع 
موجب مي ش��ود كه بعد از چند روز مدعي ش��وند 
پزش��ك صدمات آنان را به طور كامل نديده است. او 
با تأكيد بر اينكه مصدوم بايد تمامي صدمات خود را 
به طور شفاف براي پزشك توضيح دهند، گفت: قطعا 
پزشك و كارشناس ما از جزييات آسيب هاي وارده 
مطلع نيست و لازم است فرد در مراجعه به پزشكي 
قانوني محل همه آسيب ها و جراحات ايجاد شده را 

به طور دقيق به پزشك نشان دهد.

     پيش از رفع آثار كبودي
و جراحات سطحي به پزشكي قانوني برويد

خورش��يدي همچنين از مصدومين نزاع و تصادفات 
خواس��ت كه تا پيش از رفع آثار كب��ودي و جراحات 
س��طحي به مراكز پزش��كي قانوني مراجعه كنند تا 
پزش��ك بتواند صدمات ايجاد ش��ده را به طور دقيق 
بررسي كند و اگر امكان مراجعه به پزشكي قانوني در 
روزهاي ابتدايي وجود ندارد حتماً توضيحات و شرح 
كامل صدمات در پرونده هاي بيمارستاني لحاظ شود. 
او گف��ت: در خصوص شكس��تگي ها، به خصوص در 
اندام هاي تحتاني كه حركت براي فرد دش��وار است، 
نمي توان انتظار داشت كه در روزهاي اول بعد از حادثه 
فرد به پزشكي قانوني مراجعه كند اما در مواردي كه 
اندام هاي فوقاني دچار شكستگي و آسيب مي شوند 
فرد مي تواند به پزشكي قانوني مراجعه كند زيرا معاينه 
فرد مصدوم توسط پزشك قانوني به اظهارنظر دقيق  تر 

كمك مي كند.

نكات مهم براي مراجعه كنندگان نزاع و تصادفات رانندگي به پزشكي قانوني

سياست يك بام و دو هوا اعتماد عمومي را از بين مي برد

شايسته سالاري و پاسخگويي را از ياد برده ايم

التهابات اجتماعي آسيب زا هستند

گليماندگار|
 از چند روز پيش اتفاقات تازه اي در كشور 
رخ داده است. يكي فيلترينگ گسترده 
سايت ها و ديگري حضور دوباره ون هاي گشت ارشاد 
كه البته اين بار بدون آرم در خيابان هاي ش��هر به راه 
افتاده ان��د و به اف��رادي كه قوانين حج��اب را رعايت 
نمي كنند تذكر مي دهند. مساله اينجاست كه همان 
روز يكي از خبرگزاري هاي طيف راس��ت اعلام كرد 
بازگشت دوباره گشت هاي ارشاد با دستور مستقيم 
رييس دولت صورت گرفته است اما تنها چند ساعت 
بعد اين خبر تكذيب شد. روز گذشته نيز معاون رييس 
دول��ت در اين باره اظهار كرد كه چنين دس��توري از 
سوي رييس دولت داده نش��ده و اين خبر نمي تواند 
صحت داش��ته باش��د. مساله اينجاس��ت كه چنين 
سياس��ت هاي يك بام و دو هوا تا چه ميزان مي تواند 
به اعتماد عمومي جامعه آسيب بزند. در بزنگاه هايي 
كه مردم نياز به حمايت هاي مس��وولان دارند چنين 
رفتارهايي ت��ا چه ميزان مي تواند اي��ن انتظارها را از 
بين برده و كاري كند كه نگاه مردم به مسوولان نگاه 
پاسخگويي و شايسته سالاري نباش��د. دو مقوله اي 
كه در هر دوره رياس��ت جمهوري، رهبري با تاكيد بر 
آن از كساني كه رياس��ت دولت را بر عهده مي گيرند 
مي خواهد توجه ويژه اي به اين امور داش��ته باش��ند. 
متاسفانه طي سال هاي اخير بي برنامگي و سياست 
يك بام و دو هوا در كشور باعث شده تا بسياري از مردم 
اعتماد خود به دولتمردان و مسوولان را به ميزان قابل 
توجهي از دست بدهند. يك طرف مسائل و مشكلات 
اقتصادي است كه عرصه را بر مردم تنگ كرده و هيچ 
كدام از وعده هايي كه مسوولان در رابطه با بهتر شدن 
شرايط اقتصادي به مردم داده اند سرانجامي نداشته و از 
طرف ديگر فشارهاي اجتماعي عرصه را بر مردم تنگ 
كرده اس��ت. فيلترينگ وسيع اينترنت طي روزهاي 
گذش��ته و بس��تن اكثر س��ايت هايي كه برنامه هاي 
سرگرمي داشتند و به عبارتي مردم براي تماشاي فيلم 
و سريال به آن مراجعه مي كردند باعث شده تا موجي از 
نارضايتي به وجود بيايد. اينكه ساترا حق قانوني خود 

مي داند تا بر تمامي اين سايت ها نظارت داشته باشد 
مس��اله اي اس��ت كه هنوز هيچ كدام از مسوولان در 
رابطه با آن توضيح روشن و واضحي به مردم نداده اند. 
در واقع با بيان اين مطلب كه س��ايت هاي مس��دود 
شده فيلم هاي مس��تهجن به نمايش مي گذاشتند 
نمي تواند دليل قانع كننده اي براي مردمي باشد كه 
چند ساعتي از روز يا هفته خود را به تماشاي فيلم ها 
و سريال هاي اين س��ايت ها مي گذراندند و در نهايت 
هم نه صحنه مستهجني ديده اند و نه شكايتي از اين 
سايت ها داشته اند. اما اينكه مسوولان ساترا مي گويند 
بستن اين س��ايت ها به خواست مردم صورت گرفته 
نيز خود جاي بحث و گفت وگو دارد. مساله اينجاست 
كه آيا فيلترينگ تاكنون توانس��ته مانع از دسترسي 
مردم به اطلاعات آزاد شود يا باعث شده تا بازار فروش 
كساني كه فيلترشكن به كشور وارد مي كنند داغ تر 
شود؟ بسياري از افراد بر اين باورند كه محدود كردن 
دسترس��ي به اطلاعات آزاد نه تنها فايده اي ندارد كه 
باعث مي شود شايعات و خبرهاي دروغ و البته اخباري 
كه عده اي خاص با نيت خاص آنها را منتشر مي كنند 
بيش از پيش مورد توجه عموم مردم قرار بگيرد و به اين 
ترتيب يك بار ديگر اعتماد عمومي خدشه دار مي شود. 

     علت ها را بيابيم معلول را از بين نبريم
مصطفي اقليم��ا، پدر روانكاوي اي��ران در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: وقتي در مورد مساله فيلترينگ 
اينترنت صحبت مي كنيم بايد به دنبال اين باش��يم 
كه فيلترين��گ خود معلولي از علت هاس��ت. بارها و 
بارها ثابت ش��ده كه قطع دسترسي به اطلاعات آزاد 
امكان ندارد ام��ا وقتي فيلترينگ ش��دت مي گيرد 
ميزان فيلترشكن هايي كه به فروش مي رسد افزايش 
پيدا مي كند و عده اي از اين ماجرا سودهاي هنگفت 

نصيبشان مي شود. 
او مي افزايد: چنين برخوردهاي قهري و به دور از تعقل 
باعث مي ش��ود تا مردم اعتماد خود را به مسوولان از 
دس��ت بدهند. چرا كه با چنين رفتارهايي ما عرصه 
را براي خبرهاي جعلي و اخباري كه با اهداف خاص 

منتشر مي ش��وند بازتر مي كنيم. وقتي مردم اخبار 
واقعي را دريافت كنند ديگر نيازي نيست تا به دنبال 
دريافت اخبار از جاهايي باشند كه ممكن است با قصد 
و نيت هاي ديگري خبرها را در اختيار مردم قرار داده 

و در آن دخل و تصرف مي كنند. 

     هر كسي ساز خودش را مي زند
اقليما درب��اره تاثير رفتارهاي خودس��رانه بر جامعه 
مي گويد: متاسفانه مساله اينجاست كه اين روزها هر 
كسي ساز خودش را مي زند. از سويی يك خبرگزاري 
با انتشار خبري بازگش��ت دوباره گشت هاي ارشاد را 
دستورمستقيم رييس دولت مي داند و از سوي ديگر 
مع��اون او اين خبر را تكذيب مي كند. ش��ايد در نگاه 
اول چندان اتفاق خاصي رخ نداده باشد. اما اين خود 
مصداق بارز تشويش اذهان عمومي به شمار مي رود 
و فرد خاطي بايد مورد بازخواس��ت ق��رار بگيرد. چرا 
كه همين دس��ت اخبار مي تواند باعث شود تا مردم 
اطمينان خود را به دولتمردان از دس��ت بدهند. اگر 
قرار است گشت ارش��اد به خيابان ها بازگردد بايد به 
مردم توضيح داده شود چه كس��ي دستور اين كار را 
داده و دلاي��ل آن چه بوده اس��ت. اينكه به طور كلي 
بگوييم اكثر جامعه خواستار بودند و ... نمي تواند دليل 

قانع كننده اي باشد.
او مي افزاي��د: فرام��وش نكنيم به دليل مش��كلات 
اقتصادي و معيشتي فضاي جامعه همچنان ملتهب 
اس��ت. بايد در اين زمينه مسوولان توجه ويژه داشته 
باش��ند و بحث شايسته س��الاري و پاسخگويي را در 
دستور كار قرار دهند چرا كه تنها از اين دو طريق است 
كه مي توانند اعتماد عمومي را جلب كرده و جامعه را 

به سوي آرامش رهنمون شوند. 

     افزايش خشونت در جامعه
افزايش آسيب ها را به دنبال دارد

امان الله قرايي جامعه ش��ناس نيز در اين رابطه به 
تعادل مي گويد: متاسفانه مساله مهمي كه بايد مد 
نظر قرار بگيرد اما مدام از آن غفلت مي شود پيش 

بردن جامعه به س��وي آرامش اس��ت. رفتارهايي 
از اين دس��ت مي تواند باعث نارضايتي اجتماعي 
ش��ود. اين نارضايتي مي تواند در برخ��ي افراد به 
صورت خش��ونت بروز كند و بروز خش��ونت يعني 
افزايش آس��يب هاي اجتماعي. ما هر روز اخباري 
در مورد زورگيري، تهديد و ... مي شنويم. افزايش 
دزدي هاي خرد نيز يكي ديگر از آسيب هايي است 
كه طي 2س��ال گذش��ته به يك معضل اجتماعي 
تبديل شده است. تمام اينها به دليل شرايط حاكم 

بر جامعه اتفاق مي افتد.
او مي افزايد: زماني كه مردم تحت فشار و اضطراب 
باش��ند بروز رفتارهاي خش��ن در جامعه افزايش 
پيدا مي كند. ش��رايط اجتماعي حال حاضر بسيار 
ملتهب اس��ت و همين مس��اله باعث شده تا مردم 
امنيت و آرامش خاطر كافي را نداشته باشند. شما 
نمي توانيد در يك كوچه خلوت حتي در روز روشن 
باخيال راح��ت قدم بزنيد چون ه��ر لحظه ممكن 
اس��ت فردي سر راه ش��ما را بگيرد و قصد دزدي از 

شما داشته باشد. 

     نابرابري و فاصله طبقاتي
عامل رفتارهاي خشونت آميز

اين جامعه ش��ناس در بخ��ش ديگري از س��خنان 
خود مي گويد: متاس��فانه بس��ياري از مسوولان در 
تقسيم بندي مسائل مهم و غير مهم جامعه با يكديگر 
به اجماع نرسيده اند به همين خاطر است كه بسياري 
از مردم بر اين باورند كه جامعه يكدس��ت نيس��ت و 
هر كس��ي س��از خودش را مي زند. در ش��رايطي كه 
بحران هاي اقتصادي اكثر خانواده ها را تحت فش��ار 
گذاشته است. پرداختن به موضوعات ديگر نمي تواند 

چندان مهم به نظر برسد. 

     ريشه خشونت التهاب است
قرايي مي افزايد: يكي از مهم ترين ريشه هاي خشونت 
در جامع��ه ما التهاب اس��ت. جامعه ملته��ب، رفتاري 
غيرعقلاني دارد و زمينه هاي خشونت در آن زياد است. 
براي همين اس��ت كه روانشناس��ان، جامعه شناسان 
وحقوق دانان نسبت به اين موضوع بارها هشدار مي دهند. 
جامعه اي كه در اضطراب به س��ر مي ب��رد و دايم نگران 

است، نمي تواند رفتارهاي غيرعادي خود را كنترل كند 
و خشونت در اين جامعه مدام بازتوليد مي شود. در واقع 
خشونت چالشي نيست كه بتوان آن را موقتي درمان كرد. 
خشونت مساله اي نيست كه بتوان زنجيره آن را با عوامل 
خشونت زا قطع كرد. يعني ساختار قدرت نمي تواند با 
برنامه ريزي خشونت بار به جنگ با خشونت برود. بايد 
نهادهاي مدني را تقويت كرد و التهاب هاي جامعه را كم 
كرد و آرامش را به جامعه داد تا در نهايت كنش��گري ها 
عقلاني تر ش��ود. اگر راهكار موقتي به اين چالش دهيم 
دير يا زود با تراكم خشونت روبرو خواهيم شد و در نهايت 
كنترل آن نيز س��خت تر مي شود. اين جامعه شناس در 
پايان مي گويد: ب��راي اينكه بتوانيم جامعه را به آرامش 
برسانيم قبل از هر چيز بايد رفاه نسبي در جامعه فراهم 
شود و از سوي ديگر بايد بتوانيم اعتماد عمومي را جلب 
كرده و كاري كنيم تا مردم يك بار ديگر به مس��وولان 
و عده هايي كه آنها مي دهند اطمينان كنند. از س��وي 
ديگر بايد در نظر بگيريم كه برخوردها قهري مي تواند 
عامل زايش خشونت باشد پس با دوري از اين برخوردها 

مي توانيم آرامش را به جامعه بازگردانيم.

گزارش

يادداشت

دلايل افزايش خشونت 
اين روزها بس��ياري از افراد 
به دلايل مختل��ف توانايي 
كنترل خش��م و عصبانيت 
خ��ود را ندارن��د. كلافگ��ي 
باعث مي شود تا افراد زيادي 
در لحظه دس��ت به اعمالي 
بزنند كه قطعا بعد از آن ابراز 
پش��يماني خواهند كرد. اما 
چرا چنين اتفاقاتي رخ مي ده��د و چرا افرادي از اينكه 
بتوانند خش��م و عصبانيت خود را كنترل كنند عاجز 
هس��تند. عوامل زيادي در اين موضوع دخيل اس��ت. 
اينكه فرد از كودكي شاهد بروز خشونت در خانواده بوده 
و نحوه كنترل خشم را از همان دوران نياموخته است. از 
سوي ديگر فشارهاي موجود در زندگي فردي. افرادي 
كه مدام استرس و اضطراب دارند، افرادي كه نمي توانند 
روال دلخواه خود در زندگي را دنبال كنند و افرادي كه 
به دلايلي از جمله فقر، فاصله طبقاتي و عدم دسترسي 
به روياها و آرزوهايشان دچار عقده هاي دروني فراواني 
ش��ده اند. اغلب كساني هس��تند كه كنترلي بر خشم 
و عصبانيت خ��ود ندارد. اين اف��راد در لحظه عصباني 

مي شوند حتي ممكن است دست به اعمال خشونت 
بار بزنند اما بعد از مدت كوتاه��ي از كاري كه كرده اند 
پشيمان مي شوند. متاسفانه بسياري از خشونت هاي 
خانگي كه علي��ه زنان صورت مي گيرد از اين دس��ت 
اس��ت. در واقع مرد قصد كتك زدن و آزار همسر خود 
را ندارد، اما از آنجايي كه نمي تواند احساسات خود اعم 
از خشم و عصبانيت را به درستي كنترل كند دست به 
آزار مي زند و در نهايت هم مي خواهد با يك عذرخواهي 
همه چيز طبق روال سابق شود. اين افراد در جامعه نيز 
نمي توانند كنترلي بر خش��م و عصبانيت خود داشته 
باشند. متاسفانه ش��اهد بوده ايم بارها و بارها به دليل 
همين عدم كنترل خشم و عصبانيت قتل هايي صورت 
گرفته كه مي توانست اتفاق نيفتند. اما يك لحظه غفلت 
و از كوره در رفتن مساوي مي شود با يك عمر پشيماني 
كه ديگر سودي ندارد. كساني كه توانايي كنترل خشم و 
عصبانيت خود را ندارد قبل از هر چيز بايد به اين مساله 
توجه كنند كه عصبانيت مي تواند عواقب خطرناكي به 
دنبال داشته باشد. به همين خاطر بهتر است براي اينكه 
بتوانند بر اعمال و رفتار خود هنگام خشم مسلط باشند 
بايد از روانشناس كمك بگيرد. راه هاي كنترل خشم را 

فرا بگيرند و س��عي كنند آن را به كار برند تا بتوانند هم 
خود و هم ديگران را از گزندي كه هنگام عصبانيت بروز 
مي كند در امان دارند. افرادي كه زود عصباني مي شوند 
و از كوره در مي روند اغلب كساني هستند كه ظرفيتشان 
تكميل شده اس��ت. در واقع فرد از انواع و اقسام بلاها و 
نامرادي ها و... گذر كرده و حالا به جايي رسيده كه شايد 
كوچك ترين اتفاق او را به درجه اي از عصبانيت مي رساند 
كه ديگر كنترل رفتار خود را از دست مي دهد. از سوي 
ديگر هستند افرادي كه به دليل زندگي در خانواده هايي 
كه دعوا و مش��اجره در آنها زياد بوده كنترل خش��م و 
عصبانيت را نياموخته اند و فكر مي كنند به هر اتفاقي 
كه باب ميلشان نيست بايد واكنشي تند نشان دهند. 
فراموش نكنيم كه فشارهاي اقتصادي و اجتماعي نيز 
مي تواند منجر به افزايش خش��ونت در افراد و جامعه 
شود. فردي كه مدام تحت فشارهاي اقتصادي قرار دارد 
و نمي تواند معيشت خود و خانواده را تامين كند به دنبال 
راهي براي تخليه ناكامي هاي خود مي گردد و همين 
مساله باعث مي شود تا ميزان خشونت در جامعه افزايش 
پيدا كند. از سوي ديگر فشارهاي اجتماعي و برخوردهاي 
قهرآميز خود مي تواند زمينه ساز افزايش خشونت باشد. 

افسانهبوذري

رويخطخبر

برنامه محيط زيست براي پسماندهاي قابل بازيافت
مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان حفاظت محيط 
زيست با اش��اره به برنامه هفتم توس��عه گفت: يكي از 
م��وادي كه به گنجاندن آن در برنام��ه تاكيد داريم اين 
است كه تا پنج سال آينده پس��ماندهاي قابل بازيافت 
دفن نش��وند. مهدي خ��ادم ثامني اف��زود: تاكيد ما بر 
خودداري از دفن پسماندهاي قابل بازيافت در راستاي 
تحقق اقتصاد چرخشي است تا پسماندها وارد چرخه 
اقتص��اد و به مواد اوليه تبديل ش��وند و اي��ن موضوع از 
اولويت هاي حوزه مديريت پسماند است. او درباره ساير 
موضوعات پيش��نهادي س��ازمان محيط زيست براي 
برنامه هفتم توسعه گفت: مديريت اجرايي پسماندها 
مكلف هستند نسبت به مديريت صحيح پسماند توليدي 

اقدام و از هرگونه انتش��ار آلودگ��ي در منابع آب و خاك 
جلوگيري كنند. مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان 
حفاظت محيط زيست اضافه كرد: بر اساس يكي ديگر 
از پيشنهادهاي ما، دستگاه هاي اجرايي به موجب ماده 
11 قانون مديريت پسماند حس��ب ارتباط با موضوع، 

مسووليت نظارت بر اجراي مقررات مديريت پسماند در 
حوزه فعاليت هاي مرتبط با خود را دارند. او يكي ديگر از 
پيشنهادهاي سازمان محيط زيست براي برنامه هفتم 
توسعه را معطوف به شهرداري ها دانست و اظهاركرد: بر 
اين اساس شهرداري هاي شهرهاي با جمعيت بالاي يك 
ميليون نفر و شهرهاي ساحلي و حاشيه تالاب هاي داخلي 
موظف هستند تا تا پايان برنامه هفتم پسماندهاي خود 
را با روش هاي نوين و فناوري هاي جديد مديريت كنند. 
خادم ثامني در پايان اظهار اميدواري كرد كه رايزني هاي 
س��ازمان محيط زيس��ت و نمايندگان مجلس موجب 
گنجانده شدن اين پيشنهادات در برنامه هفتم توسعه و 

محيط زيستي تر شدن اين برنامه بشود.

مرزبانان، ناجي جان ۸  نفر در درياي خزر شدند
فرمانده مرزباني استان مازندران از نجات جان يك خانواده 
8 نفره از غرق شدگي با حضور به موقع دريابانان ناوگروه 
شماره يك پايگاه درياباني نوشهر در درياي خزر خبر داد. 
 به گزارش پايگاه پليس، سرهنگ »عبدالله خسروي« 
فرمانده مرزباني اس��تان مازندران در تشريح اين خبر، 
اظهار داش��ت: در فاصله 5 مايلي از ساحل يك خانواده 
8 نفره با يك فروند ش��ناور تفريحي وارد آب شدند كه 
شناور تفريحي به علت سوراخ شدن از ناحيه پاشنه در 
آستانه غرق شدگي قرار گرفت.  سرهنگ خسروي افزود: 
با توجه به حضور گشت هاي دريايي ناوگروه شماره يك 
نوشهر در محل، بلافاصله وارد عمل شده و با جانفشاني 

و در يك حركت فداكارانه وارد آب شدند و از غرق شدن 
حتمي شناور و سرنشينان آن جلوگيري كردند.فرمانده 
مرزباني اس��تان مازندران تصريح كرد: با تلاش عوامل 
امداد و اورژانس و اقدامات اوليه درماني نيروهاي مرزباني، 

بحمدالله وضعيت جسماني اين خانواده مطلوب و حال 
عمومي همه آنان خوب اس��ت. او در پايان با بيان اينكه 
مهم ترين هدف حضور نيروهاي جان بر كف مرزباني در 
طرح ارتقاء امنيت اجتماعي س��واحل، آرامش و امنيت 
مردم و مس��افران است، خاطرنشان كرد: با توجه به ايام 
تعطيلات و بهره برداري مسافران و شهروندان از سواحل 
دريا توصيه مي ش��ود كساني كه قصد اس��تفاده از اين 
نعمت خدادادي را دارند حتماً ن��كات ايمني را رعايت 
كرده و به اخطار ناجيان غريق و گشت هاي درياباني در 
سواحل توجه لازم را داشته باشند تا براي اعضاي خانواد 

محترمشان اتفاق ناگواري رخ ندهد.


